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آیت الله موسوی تبریزی:

فیش حقوقی همه دستگاه ها بررسی شود

4 کمیسیون به قدرت لابی کمیسیون های اقتصادی و سیاسی باختند

کمیسیون های ناپلئونی مجلس

محمد جواد ظریف:

هیچکسنمیتواند
برجامراپارهکند

آماروحشتناکازطلاقعاطفی!

دکتر سقائیان نژاد دربازدید نماینده مردم قم از پروژه های شهری:

باغ پرندگان و آكواریوم شهری 
در قم احداث می شود

امیر آبادی نماینده قم: تحقق مدیریت یكپارچه شهری  نیازمند اقدام انقلابی است

وزیر خارجه کشورمان گفت: خرید هواپیما از آمریكا بی شک تنگناهای خرید از ایرباس را رفع می کند. دکتر محمدجواد 
ظریف در سخنرانی خود در جلسه کمیسون امور خارجه و دفاع سنای فرانسه گفت: سرعت برداشته شدن تحریم ها به دلیل 
فضای روانی موجود، خیلی کند بوده است. او با بیان این که اجرای توافق هسته ای به لحاظ مقررات و قوانین هیچ مانع و 
مشكلی ندارد، افزود: گروه هایی در آمریكا تلاش می کردند تا توافق هسته ای شكل نگیرد اتفاقا در فرانسه هم  چنین تلاشی 

صورت گرفت اما امروز همه ما یک توافق داریم که به تایید همه طرف ها، آژانس و سازمان ملل رسیده است ...
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روزنامهصبحایران

محمدرضا عارف زیست سیاسی و علمی موازی ای داشته و اگرچه گذر زمان کفه 
سیاسی زندگی اش را سنگین تر کرده اما تالیف 380 مقاله علمی و انتخاب کتابش با 
عنوان »سیستم های مخابراتی دیجیتال و آنالوگ« در سال 69 به عنوان کتاب سال 
و در کنار اینها ریاست دانشگاه تهران باعث شده که نتوان به راحتی از سابقه علمی 
و دانشگاهی منتخب اول تهران در مجلس دهم گذشت. به ویژه اگر در کنار این 
تلا ش های علمی بدانیم که او یكی از نظریه پردازان جهانی در نظریه اطلاعات است 
و موفق به معرفی شبكه  مخابراتی معروف Aref Network شده است. این مرد 65 
ساله همزمان با پیروزی انقلاب در ایران نبوده و در قاره ای دور درس می خوانده اما در کنار 

تحصیل به دنبال فعالیت های انقلابی در سال های 54 تا 59 در انجمن اسلامی دانشجویان 
امریكا و کانادا فعال بوده است. او از زمانی که به ایران بازگشت برای توسعه کشور تلاش کرد. 
ابتدا سرپرست شرکت مخابرات شد و سپس معاونت های مختلف وزارت فرهنگ و آموزش 
عالی را تجربه کرد. دوران اصلاحات پای عارف را به کابینه باز کرد،  در سه سال اول یعنی بین 
سال های 76 تا 79 وزیر پست و تلگراف و تلفن بود. سال آخر دولت اول سید محمد خاتمی 
را در سمت معاون رییس جمهور و رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور سپری کرد و 
در دولت دوم اصلاحات به بالاترین پست اجرایی اش منصوب شد. او چهار سال معاون اول 

رئیس جمهور بود...

 فرازو فرود زندگی سیاسی  منتخب اول مردم تهران

 چرا عارف هیچ عنوانی در مجلس نگرفت؟
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ازجیبمردم
شعارندهیم

رییس جمهوری در ضیافت افطار با اساتید و پزشكان:

نمی توان درهای کشور را بست و انتظار پیشرفت داشت

باید به دانشگاه، اساتید و دانشجویان اعتماد کنیم

به موقع حقایق را برای مردم روشن خواهیم کرد

از حرف و ناسزا برخی ها نهراسیم
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سایه نظامی گری بر دیپلماسی
از ابتدای سال 2015 با درگذشت ملک عبدالله هیأت 
حاکمه عربستان سعودی دچار دگردیسی های متعددی 
شد. در مرحله اول به تخت نشستن ملک سلمان دیدیم که 
فرزندان و خانواده پادشاه سابق کنار نهاده شدند. در مرحله 
دوم نیز غیر سدیری ها و برادران ناتنی پادشاه کنونی و 

فرزاندانشان از چرخه قدرت حذف شدند.  پیامد اصلی این تغییرات ورود نسل دوم فرزندان 
ملک عبدالعزیز به عرصه قدرت عربستان از ولیعهدی گرفته تا هیأت وزیران بود که به تبع 
آن سیاست محافظه کارانه و تدافعی نسل قبلی جایش را به سیاست متهورانه و تهاجمی 
نسل جدید داد. نشانه های دگرگونی های حادث شده بعد از مدت اندکی در شئون مختلف 
سیاسی عربستان سعودی خصوصاً سیاست خارجی آن نمایان شد. به طوری که پس از 
گذشت ربع قرن از انقطاع روابط دیپلماتیک این کشور با عراق بعد از حمله صدام به کویت، 
اوایل سال 2015 مجدداً این روابط از سر گرفته شد. درنتیجه هر دو کشور سفارت هایشان 
را بازگشایی کرده و بعد از 25 سال سفرا برای تقدیم استوارنامه های شان وارد پایتخت های 
میزبان شدند. اما آن چه از همان ابتدا در افکار عمومی و فضای رسانه ای موجب مناقشه و 
اعتراض شد، سوابق سفیر جدید و تازه معرفی شده سعودی بود. معرفی ثامر السبهان، سفیر 
جدید عربستان که فرمانده گروهان دوم نیروی های ویژه امنیت و حفاظت سعودی بود قبل 
از آغاز مأموریتش اعتراضاتی را برانگیخت؛ اما با توجه به شرایط عراق و همچنین گذشت 

سال های متمادی از قطع روابط دیپلماتیک، مأموریت وی از سوی بغداد پذیرفته شد.
با وجود این که برای کشوری مثل عربستان، پیش برد اهداف سیاست خارجی با تکیه بر 
نظامی گری بیش از آنکه تأمین منافع ملی را در پی داشته باشد هزینه زا و زیان آور است. 
از همان ابتدای انجام مأموریت ثامر السبهان دیده شد که سوابق نظامی و امنیتی اش کاملا 
بر مأموریت دیپلماتیک فعلی اش سایه انداخته و با ادبیاتی غیردیپلماتیک و خارج از شئون 
معمول در دیپلماسی سخن می گوید. به طوری که در اکثر مسائل داخلی عراق اظهارنظر 
کرده و موجب حساسیت گروه های مختلف سیاسی شد. بررسی مواضع و رفتارهای ثامر 
السبهان نشانگر این است که وی قصد جبران غیبت دیپلماتیک ربع قرن در بغداد را با 
زبانی غیردیپلماتیک دارد. به عنوان نمونه می توان به اظهارات مداخله جویانه وی در زمینه 
های مختلف اشاره کرد: مخالفت با فعالیت نیروهای داوطلب مردمی )حشد الشعبی(، متهم 
کردن ایران به دخالت در مسائل داخلی عراق واعمال نفوذ به نفع شیعیان، دیدارهای 
متعدد با رهبران و اعضای گروه های مختلف سیاسی مانند اتحاد القوی العراقیه بدون 
هماهنگی با وزارت امور خارجه عراق، سفرهای متعدد به شهرهای مختلف خصوصاً نجف 
بدون هماهنگی با وزارت امور خارجه عراق و اخیراً هم بازدید معاون السبهان از زندان حوت 

ناصریه که مورد اعتراض بسیاری از شخصیت های عراقی و اهالی ناصریه واقع شده است.
 نحوه رفتار مجموعه سفارت سعودی در بغداد ناشی از بی اعتنایی به حاکمیت ملی 
کشور میزبان و همچنین نادیده گرفتن پروتکل ها و تعهدات دیپلماتیک است. ثامر السبهان 
که پس از عملیات طوفان صحرا که در اختیار حفاظت ژنرال نورمن شوارتسکف، فرمانده 
نیروهای ائتلاف بین المللی علیه عراق بود، از سوی ایالات متحده آمریکا، کویت و عربستان 
به ترتیب مدال های افتخار، آزادی کویت و شایستگی دریافت کرده است. کماکان با ذهنیت 
و عتاب نظامی گرانه در میدان دیپلماسی اعلام موضع می کند. همچنان که گفتار و 
مواضع وی در خصوص طایفه ای عمل کردن نیروهای داوطلب مردمی از همان ابتدا مورد 
اعتراض وزارت امور خارجه عراق قرار گرفت و مسأله اخراج سفیر عربستان در کمیته روابط 
خارجی مجلس ملی عراق مطرح شد و حتی به گفته سفارت عربستان در بغداد، سفیر 
عربستان به مرگ تهدید شد که متعاقب آن در دیدار وزرای امور خارجه عراق و عربستان 
در 4 بهمن ماه سال گذشته در حاشیه نشست کشورهای عربی در منامه عادل الجبیر به 
ابراهیم الجعفری اعلام کرد که السبهان منعکس کننده مواضع عربستان نبوده و پس از آن 
محمد بن سلمان جانشین ولیعهد سعودی برای فروکش کردن مسأله اخراج سفیر، به ثامر 

السبهان در خصوص مواضعش تذکر داد.
عربستان سعودی که در خصوص تحولات خاورمیانه از همان ابتدا رویکرد مقابله جویانه 
در پیش گرفت. بعد از سال ها غیبت در عرصه سیاسی عراق، در حال حاضر به عنوان 
شاخص الگوی مبتنی بر تهاجم منطقه ای هاضمه اش قادر به هضم کردن الگوی مبتنی 
بر دیپلماسی منطقه ای و همچنین حضور و نفوذ فراوان قدرتی همچون جمهوری اسلامی 
ایران در عراق نیست. تا به امروز رویکرد ذهنیت گرایانه سیاست خارجی عربستان، منجر به 
فرقه گرایی و تشتت در منطقه خاورمیانه و به ویژه عراق شده است. همچنان که پیش تر 
اشاره شد نسل جدید کارگزاران سعودی به خصوص در دستگاه سیاست خارجی متهورانه 
عمل می کند و به تبع آن سفیرش در بغداد هم تا به حال این رویه را ادامه داده است که 
موجب بروز تنش و بحران هایی در روابط سیاسی دو کشور شده است. به طور کلی می توان 
گفت انتظار پیمودن عقب ماندگی و غیبت ربع قرن عربستان در بغداد، در شرایط حاضر 
منطقه در مقطعی کوتاه را محال می کند. از سوی دیگر ارزیابی عملکرد سفارت عربستان در 
عراق نشانگر ناکارآمدی ذهنیت طایفه ای و نظامی گری این کشور در روابط سیاسی است.

در حال حاضر پس از سرکشی معاون ثامر السبهان به زندان ناصریه و وعده دادن 
انتقال زندانیان عربستانی آن به ریاض و تحرکات و ارتباطات مشکوک سفارت این کشور 
با نیروهای سیاسی مخالف دولت عراق و آشکار شدن طرح توطئه سفارت ریاض در بغداد 
برای ساقط کردن دولت در ماه گذشته در جریان هجوم به منطقه سبز و همچنین اظهارات 
سفیر در رابطه با عملیات فلوجه و تکرار ادعاهایش در خصوص نیروهای داوطلب مردمی، 
وزارت امور خارجه عراق ضمن احضار سفیر واکنش تندی را نشان داده است که پیش بینی 
می شود در صورت ادامه روند قبلی مداخله در امور داخلی عراق و عدم اصلاح رفتار سفیر 
عربستان، به عنوان عنصر نامطلوب تشخیص داده شده و از عراق اخراج شود که در نتیجه 
روابط دیپلماتیک عربستان و عراق پیچیده تر از پیش می شود و به جهت شرایط موجود 
و اهمیت وجود سفارت عربستان در بغداد برای حفظ و پیگیری منافع عربستان در عراق، 

تنش مزبور بیشتر به زیان عربستان سعودی و سیاست خارجی اش خواهد بود. 
* پژوهشگر مسائل خاورمیانه

آیت الله صافی گلپایگانی:

علمای اسلام در برابر سلب تابعیت 
شیخ عیسی قاسم سكوت نكنند

یکی از مراجع تقلید با صدور بیانیه ای اقدام حکومت بحرین در سلب تابعیت شیخ 
عیسی قاسم را محکوم کرد و گفت: بعضی از سران دول اسلامی برای رضایت اربابان خود، 

هر کار خلاف قانون و ظلم و ستمی را انجام می دهند.
به گزارش فارس، در پیام آیت الله صافی گلپایگانی آمده است: سلب تابعیت یکی از 
رهبران مجاهد و عالم بزرگ بحرین توسط نظام حاکم بر آن کشور که مخالف تمام قوانین 

مدنی، انسانی و شرعی است، موج تعجب، تأثر و تأسف فراوان شد.
در ادامه این پیام تصریح شده است: در زمانی که مسلمانان و کشورهای اسلامی در 
مقابل دشمنان و مستکبران شدیداً نیازمند یکپارچگی و اتحاد هستند، متأسفانه بعضی از 
سران دول اسلامی به جای اینکه ندای مظلومیت ملت خود را بشنوند و به آنان پاسخ مثبت 
دهند و خواسته های قانونی آنان را برآورده کنند، در مقابل ملّت آزاده  خود ایستاده و برای 

رضایت اربابان خود، هر کار خلاف قانون و ظلم و ستمی را انجام می دهند.
در این پیام خاطرنشان شده است: اینجانب سلب تابعیت عالم بزرگ دینی حضرت شیخ 
عیسی قاسم را محکوم کرده و از علمای بزرگ اسلام و سازمان های بین المللی مدافع حقوق 
بشر می خواهم که نسبت به این عمل زشت و خلاف انسانیت سکوت نکرده و برای رفع 

این تصمیم نابخردانه که عواقب وخیمی را در برخواهد داشت، اقدام سریع داشته باشند.

آیت الله نوری همدانی:

مجامع اسلامی نسبت به ظلم آل خلیفه 
سكوت نكنند

آیت الله حسین نوری همدانی در پیامی با محکوم کردن اقدام اخیر دولت بحرین در سلب 
تابعیت آیت الله شیخ عیسی قاسم، این اقدام را در راستای پوشش جنایات آل خلیفه در حق 

شهروندان بحرین برشمرد.
در متن پیام مرجع تقلید شیعیان آمده است: بار دیگر رژیم آل خلیفه در راستای نوکری 
آمریکا و ایادی منطقه ای خودش خصوصاً عربستان دست به اقدامی خطرناک و به دور از عقل و 
منطق زد؛ این رژیم با گمان به اینکه می تواند با سلب تابعیت آیت الله شیخ عیسی قاسم جنایات 
خود را در ظلم به شهروندان بحرینی و نقض آشکار حقوق بشر بپوشاند، ولی غافل از اینکه طرح 
چنین موضوعی سبب بیداری مردم بحرین و آشکار شدن ظلم آن ها در جهان خواهد شد. در 
این پیام تصریح شده است: ما ضمن محکوم کردن این اقدام حمایت خود را از عالم مجاهد 
شیخ عیسی قاسم و مردم مظلوم بحرین اعلام کرده و از مجامع اسلامی می خواهیم نسبت به 

این ظلم سکوت خود را شکسته و به وظیفه انسانی و اسلامی خود عمل کنند.

محمد جواد ظریف:

هیچ کس نمی تواند برجام را پاره کند
وزیر خارجه کشورمان گفت: خرید هواپیما از آمریکا بی شک تنگناهای خرید از ایرباس 

را رفع می کند.
دکتر محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان در سخنرانی خود در جلسه 
کمیسون امور خارجه و دفاع سنای فرانسه گفت: سرعت برداشته شدن تحریم ها به دلیل 
فضای روانی موجود، خیلی کند بوده است. او با بیان این که اجرای توافق هسته ای به لحاظ 
مقررات و قوانین هیچ مانع و مشکلی ندارد، افزود: گروه هایی در آمریکا تلاش می کردند تا 
توافق هسته ای شکل نگیرد اتفاقا در فرانسه هم  چنین تلاشی صورت گرفت اما امروز همه 
ما یک توافق داریم که به تایید همه طرف ها، آژانس و سازمان ملل رسیده است. وی تصریح 
کرد: شرکت ها و بانک های فرانسوی نباید از شعارهای انتخاباتی یکی از کاندیداها در آمریکا 

نگران باشند زیرا هیچ کس نمی تواند توافق را پاره و یا مذاکره را تکرار کند.
ظریف افزود: ایران هم 118 هواپیمای ایرباس و هم  100 هواپیمای بویینگ را می تواند 
بخرد و بدون شک خرید هواپیما از آمریکا، تنگناهای خرید از ایرباس را حتما رفع می کند.

هشدار آیت الله مكارم به حكام بحرین:

سلب تابعیت یك عمل 
غیر انسانی و شیطانی است

آیت الله مکارم شیرازی در بیانیه ای ضمن هشدار به آل خلیفه در لغو تابعیت شیخ 
عیسی قاسم رهبر شیعیان بحرین، تصریح کردند: حکام بحرین که از عقل و درایت کافی 
برخوردار نیستند خود را در گردآب خطرناکی افکنده اند و بدانند مراجع شیعه هرگز این گونه 

کارها را تحمل نخواهند کرد.
به سبب  که  عربستان سعودى  با کمك  بحرین  است: حکام  آمده  بیانیه  این  در 
ناکامی هایش در سوریه و عراق و یمن به صورت کشتی شکسته اى درآمده که در حال غرق 
شدن است دست به کارهاى خطرناك عجیبی زده اند، از جمله پس از تخریب ده ها مسجد 
و حسینیه و زندانی کردن گروه زیادى از بزرگان و افراد عادى شیعه و ممنوع کردن نماز 
جماعت و تضییقات سوء دیگر اقدام به سلب تابعیت عالم بزرگ بحرین شیخ عیسی قاسم 

کرده، کارى که ممکن است حکام بحرین را به نقطه پایان حکومتشان برساند.
سلب تابعیت یك عمل غیر انسانی و شیطانی است کسی که خودش و اجدادش در 
کشورى زیسته اند در آن کشور حق دارند و این حق را هیچ کس نمی تواند از آنها بگیرد و 
اگر بنا باشد سلب تابعیتی شود باید از آل خلیفه شود، زیرا اجداد آنها از عربستان سعودى 
و نجد آمده، در حالی که حضرت شیخ عیسی قاسم خود و اجدادش همه بحرینی هستند. 
شیعیان بحرین تاکنون در تظاهرات مسالمت آمیزشان گفته اند اگر حقوق مسلم آنها داده 
شود حاضرند با برادران اهل سنت که عداوت و دشمنی با آنها نداشته باشند همزیستی 
مسالمت آمیز کنند ولی حکام بحرین که از عقل و درایت کافی برخوردار نیستند خود را 
در گردآب خطرناکی افکنده اند که روز به روز بر گرفتارى آنها افزوده می شود. آنها باید درك 

کرده باشند که مراجع شیعه هرگز این گونه کارها را تحمل نخواهند کرد.

آیت الله موسوی تبریزی:

فیش حقوقی همه دستگاه ها بررسی شود
دبیرمجمع محققین حوزه علمیه قم با بیان این که موضوع فیش های حقوقی در همه 
نهاد ها و دستگاه ها باید پیگیری شود، گفت: حقوق و مزایای همه مدیران در همه نهاد ها 
چه دولت، چه  قوه قضائیه، مجلس، دانشگاهها و... باید بررسی شود و اگر این نهادها چنین 

حقوق هایی در دستگاهشان دارند جواب گوی آن باشند.
آیت الله سید حسین موسوی تبریزی در گفت و گو با جماران، در خصوص جلسه اخیر 
مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم در مورد فیش های حقوقی، گفت: با توجه به 
این که خبرهایی درمورد فیش های حقوقی نامتعارف برخی مدیران در جامعه منتشر شده 
است و این خبرها حس بدبینی مردم را برانگیخته است، مجمع محققین لازم دید که در 

جلسه اخیر خود در این مورد صحبت کند و مواردی را متذکر شود.
وی ادامه داد: بر همین مبنا لازم است دولت تدبیر و امید در این خصوص کاری انجام 
دهد. اگر این مسائل  واقعیت دارد، باید مردانه حتی اگر چنین حقوق هایی قانونی نیز باشد 

جلوی آن را بگیرند و از مردم عذر خواهی کنند.
آیت الله موسوی تبریزی در ادامه با بیان این که در مجموع دولت باید در این مورد 
موضع صریحی بگیرد و به مردم واقعیت را بگوید، گفت: واقعیت این است که 3 سال از عمر 

این دولت گذشته است و دولت باید در این مدت این مسائل را بررسی و ترمیم می کرد.
وی ادامه داد: ما می دانیم که بعضی ها هستند که باید به خاطر تخصص و سوادشان 
حقوق بیشتری بگیرند؛ تفاوت حقوق ها باید باشد. این را همه مردم می پذیرند که مثلا 
کسی که سابقه و سواد بیشتری دارد باید حقوق بیشتری بگیرند، ولی نه این که آن قدر 

بیشتر بگیرند که قابل قبول نباشد.
موسوی تبریزی با تاکید براین که  شخص رئیس جمهور باید دستوری جدی در 
خصوص توقف این روند صادر کند، اظهار کرد: درست است که مخالفین ممکن است از این 
موضوع سوء استفاده کنند اما وظیفه شرعی ما این است که از بیت المال محافظت کنیم.

دبیرمجمع محققین و درسین حوزه علمیه قم با بیان این که موضوع فیش های حقوقی 
در همه نهاد ها و دستگاه ها باید پیگیری شود، گفت: حقوق و مزایای همه مدیران در همه 
نهاد ها چه دولت، چه  قوه قضائیه، مجلس، دانشگاهها و... باید بررسی شود و اگر این نهادها 

چنین حقوق هایی در دستگاهشان دارند جواب گوی آن باشند.
وی در پایان افزود: من صحبت هایی که در این مورد از سوی مسئولین دولتی صورت 
گرفته است را مطالعه کرده ام؛ بعضی از این حرف ها درست است ولی بعضی حرف ها هم 
قابل قبول نیست. دولت باید در این موارد یکسان سازی صورت دهد و به جد پیگیر مسئله 

باشد تا مخالفان نتوانند از آن سوء استفاده کنند.
مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم همچنین سه شنبه شب گذشته در 

خصوص موضوع حقوق های نامتعارف مدیران دولتی جلسه ای تشکیل داد.

جنتی: نباید مردم به زحمت بیافتند

تسهیل امور فرهنگی در وزارت ارشاد
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با تاکید بر اینکه نباید مردم را که به نظام وفادار هستند، 
در پیچ و خم مسائل اداری به زحمت بیندازیم، از برنامه های این وزارتخانه برای تسهیل 
امور مجوزها، پیگیری امور اداری به صورت الکترونیکی و نیز، واگذاری بخشی از کارها به 

بخش خصوصی خبر داد.
علی جنتی در آیین تقدیر از نهادها و موسسات همکار در بیست و نهمین نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران در مجموعه تاریخی و فرهنگی سعدآباد تهران، کاهش مصادیق 
نیازمند صدور مجوز در این وزارتخانه را از اقدامات مهم آن برشمرد و ادامه داد: در دولت 
تدبیر و امید در وزارت ارشاد سعی کردیم مجوزهایی را که صادر می شود، کاهش دهیم و 
مصداق آن حذف 40 مجوز در این وزارتخانه است. وی افزود: بسیاری از فرایندها نیز در این 
وزارتخانه کاهش یافته و برای صدور مجوزهای مختلف از جمله نشریات، موسسات فرهنگی 
وهنری و غیره نیازی به مراجعه حضوری نیست وافراد می توانند از منزل، محل کار خود و 
... درخواست خود و پیگیری های لازم را داشته باشند. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تصریح 
کرد: ما باید با قوت در این مسیر پیش برویم و نباید مردم را که نسبت به نظام وفادار هستند، 
در گیر و دار پیگیری امور در ادارات و دستگاه های دولتی گرفتار کنیم. جنتی ادامه داد: 
تحقق دولت الکترونیک که جزو شعارهای دولت تدبیر و امید هم هست شرایطی را فراهم 
می آورد که هم بسیاری از رفت و آمدهای شهری و ترافیک کاهش یابد و هم با کاهش 
مراجعات حضوری به شفاف سازی کمک کند و بسیاری از فسادهای اداری نیز کاهش یابد. 
وی همچنین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران را بزرگترین رویداد فرهنگی کشور توصیف 
کرد که امسال بیست و نهمین دوره آن را در شهر آفتاب برگزار کردیم. جنتی گفت: 
برگزاری این نمایشگاه در شهر آفتاب یکی از اقدامات بسیار ارزنده ای بود که پایه گذاری 
شده و در سال های آینده به صورت پربارتر ادامه خواهد داشت. جنتی ادامه داد: اگر همه 
بپذیریم که کتاب در توسعه فرهنگی کشور تاثیر شایان توجهی دارد، برگزاری نمایشگاه 
کتاب و حوادث و اتفاقات در حاشیه آن از جمله تالارهای گفت و گو، بحث و تبادل نظر و ... 
به طور قطع می تواند در توسعه فرهنگی کشور موثر باشد که تاکنون نیز چنین بوده است. 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی دولت تدبیر و امید تاکید کرد: امسال بعد از سالیان طولانی 
از خانه به دوشی، نمایشگاه بین المللی کتاب تهران به جایگاه دائمی خود انتقال یافت. وی 
تصریح کرد: انتقال نمایشگاه کتاب به محل نمایشگاه شهر آفتاب ثمره دو نکته بود که شامل 
عزم و اراده و همت عالی و هماهنگی، انسجام، همدلی و همفکری دست اندرکاران آن است.

قائم مقام وزیر کشور:

استاندار سابق خوزستان 
به دستور رئیس جمهور برکنار نشد

قائم مقام وزیر کشور با بیان این که مقتدایی استاندار پیشین خوزستان قبلا درخواست 
استعفا کرده بود؛ گفت: در تغییر مقتدایی براساس نامه بازنشستگی وی اقدام شده است.

حسینعلی امیری روز چهارشنبه در نشست شورای اداری خوزستان که به منظور معارفه 
استاندار جدید و تکریم استاندار سابق در سالن شهید هاشمی استانداری برگزار شد؛ با رد 
ادعای برکناری استاندار سابق خوزستان ازسوی رئیس جمهوری گفت: به طور حتم رئیس 

جمهوری نه تنها نقشی در این زمینه نداشته بلکه توصیه ای هم در این باره نکرده است.
وی ادامه داد: مقتدایی استاندار سابق خوزستان بسیار پاکدست و پرتلاش بوده، اما داوری 
هایش درباره کنار رفتنش از پست استانداری خوزستان براساس ذهنیت های شخصیش 
شکل گرفته است. امیری با بیان اینکه ظهار کرد: در سطح ملی در موارد متعددی وزرا و 
معاونان از مقتدایی گله مند بودند و شکایت آنها به رئیس جمهوری رسیده بود اما هیچکدام 
از آنها برکناری استاندار را نخواسته بودند. قائم مقام وزیر کشور تصریح کرد: در تغییر استاندار 
خوزستان براساس نامه بازنشستگی وی اقدام شده این در حالیست که ما مایل به ابقای 
ایشان و استفاده از خدمات وی بودیم و شخص خودم تلاش کردم تا این مسائل اتفاق نیفتد. 
وی شروع اختلافات استاندار سابق خوزستان با وزارت کشور را تصمیم استاندار 
خوزستان بر انتصاب 11 نفر زن در پستهای مدیریتی استان دانست و افزود: مقتدایی در 
ادامه این روند تصمیم به تغییر 20 نفر از فرمانداران استان را داشت و این در حالی است 
که هیچ ضرورتی برای این کار نبود. امیری با اشاره به اینکه لغو حکم فرماندارانی که با ابلاغ 
وزیر کشور منصوب شده اند غیرقانونی است گفت: استاندار سابق خوزستان بدون هماهنگی 
اقدام به لغو این احکام کرده بود و این مساله به مقتدایی اعلام شد ولی وی بر مواضع خود 
اصرار کرد و حاضر نشد احکام شش نفر از فرماندارانی را که برکنار کرده بود را لغو کند. 
به گفته وی برخی معاونان مقتدایی هم درباره تاثیر منفی عزل و نصب های انجام شده از 

سوی وی با ما هم نظر بودند. 
قائم مقام وزیر کشور با اشاره به تلاش های خود برای حل و فصل این ماجرا و ابقای 
استاندار قبلی خوزستان گفت: به مقتدایی اعلام کردیم که در صورت پافشاری، ناچار می 
شویم که نامه بازنشستگی وی را به جریان بیندازیم. قائم مقام وزیر کشور در ادامه همچنین 
به استاندار جدید خوزستان توصیه کرد: با توجه به وجود اقوام مختلف در این استان، از 
ظرفیت های همه آنها به صورتی بهره برداری کند که هیچکدام احساس تبعیض نکنند. 
وی با تاکید بر تحقق منویات رهبری، سیاست های دولت و وعده های رئیس جمهوری 
افزود: بعد از موفقیت تیم مذاکره کننده هسته ای، برنامه ریزی برای تحقق اقتصاد مقاومتی 

در دستورکار دولت است. 

یادداشت

خبـــر

رییس جمهوری با تاکید براینکه باید به 
دانشگاه، اساتید و دانشجویان اعتماد کنیم، گفت: 
دولت یازدهم همه تلاش خود را برای ایجاد 
محیطی آزادتر و امن تر در دانشگاه ها بکار گرفته 

و به این سیاست خود ادامه خواهد داد.
حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن 
روحانی سه شنبه شب در ضیافت افطار با 
اساتید و پزشکان اظهارداشت: اساتید دانشگاه 
ما برای پیروزی این انقلاب زندان ها متحمل 
شدند ودانشگاهیان در متن انقلاب حضوری 
فعال داشتند و امروز نیز دانشگاه، اعضای هیات 
علمی و دانشجویان در خط مقدم تعالی و 
خدمت به جامعه و کشور هستند و به هیچ 
وجه نباید به دانشگاه و دانشجو با عینک امنیتی 
نگریست. رییس جمهوری اظهارداشت: اگر 

می خواهیم شعار بدهیم، لطفاً از جیب مردم شعار ندهیم و 
از جیب خودمان شعار دهیم. اساس قانون اساسی این است 
که اداره کشور با مردم و رای آنان است و همه مقامها نیز با 
رای مستقیم و غیرمستقیم مردم انتخاب می شود. اگر این 
چنین است پس در اداره کشور باید رأی، نظر و خواست 
مردم مورد توجه ما باشد. همه تلاش دولت یازدهم بر این 

بوده که محیط دانشگاه های ما محیط آزادتر و امن تر باشد.
دکتر روحانی گفت: اینکه دانشجویی آگاهانه و آزادانه به 
سمت انقلاب، مصالح کشور و اسلام و اخلاق می رود و راه را 
باور می کند، مهم است. باور را مگر می شود با اجبار بوجود 
آورد؟ باور باید با آگاهی و آزادی شکل گیرد. نباید فراموش 
کرد که این دانشگاه ها در متن انقلاب بودند و اساتید ما در 
سالهای 41 و 42 بخاطر انقلاب به زندان رفتند. اکنون چطور 
می توان با نگاه دیگری به دانشگاه و اساتید نگریست. مگر می 

شود با عینک امنیتی به دانشگاه و دانشجو نگاه کرد؟
رییس جمهوری افزود: دانشگاه و اساتید، اعضای هیأت 
علمی و دانشجویان ما در خط مقدم تعالی و خدمت به 
کشور و جامعه هستد. اگر ما می گوییم انقلاب، انقلاب یعنی 
استقلال، آزادی و جمهوری اسلامی. انقلاب به معنی داد 
کشیدن و سر و صدا نیست. انقلاب همان استقلال، آزادی 
و نظام جمهوری اسلامی است و چیز دیگری نیست. اگر ما 
دنبال استقلال کشور و در مقطع فعلی دنبال اجرای اقتصاد 
مقاومتی هستیم، بدون علم، دانش و دانشگاه امکان پذیر 
نیست. چرا ما به دانشگاه اعتماد نمی کنیم بعد می خواهیم 

دانشگاه به ما اعتماد کند.

رییس شورای عالی انقلاب فرهنگی با تاکید بر اینکه »باید 
به دانشگاه اعتماد کنیم«، افزود: دانشگاه امروز بار سنگینی را 
در مسیر توسعه کشور بر دوش دارد و دولتی می تواند موفق 
باشد که در تمام زمینه ها از دانشگاه استمداد طلبد و پیوند 

دانشگاه با دولت و دولت با دانشگاه باید مستحکمتر شود.
دکتر روحانی با طرح این پرسش که »مگر امکان پذیر 
است دولتی بخواهد مسایل اقتصادی را حل و فصل کند 
دانشگاه  اساتید  نظرات  از  اما  باشد،  و در سیاست موفق 
استفاده نکند؟«، گفت: بدون بهره گیری از دانش و تخصص 
دانشگاهیان نمی توان مسایل اساسی کشور را حل و فصل 
کرد. رییس جمهوری به نقش برجام در تقویت ارتباط بهتر 
با مراکز علمی جهان اشاره کرد و با بیان اینکه پیشرفت علم 
بدون ارتباط با جهان کند خواهد بود، گفت: می گویند اگر 
اساتید ما با اساتید دیگر کشورها و اگر فناوری ما با فناوری 
خارج از کشور در ارتباط باشد، ممکن است خطراتی کشور را 
تهدید کند و باید این رابطه را قطع کرد و این در حالی است 
که نمی توان درهای کشور را بست و انتظار پیشرفت علمی 

و اقتصادی داشت.
دکتر روحانی افزود: امروز فضایی ایجاد شده و ما باید از 
این فضا استفاده کنیم. چرا هر روز یک مشکلی را در فضای 
رسانه ها برای دولت بوجود می آورند. ممکن است برخی ها از 
شرایط و گشایشی که برای کشور ایجاد شده خیلی عصبانی 
باشند و البته ما پاسخ آنها را به موقع خواهیم داد و برای مردم 

حقایق را روشن خواهیم کرد.
رییس جمهوری با اشاره به اینکه طی پنج ماه وپنج 
روزی که از برجام می گذرد روزی نیست که گشایشی در 

مسیر منافع ملی و حرکت به سمت اقتصاد 
مقاومتی و توسعه کشور حاصل نشده باشد، 
بسیار  سال  که  گذشته  سال  دولت  گفت: 
سختی بود، سیاستهای اقتصاد مقاومتی را در 
عمل به پیش برد و پیشی گرفتن صادرات غیر 
نفتی بر واردات، جلوگیری از اثرگذاری کاهش 
شدید بهای نفت در اقتصاد کشور و تک رقمی 
کردن تورم، نشان دهنده موفقیت اجرای عملی 

سیاستهای اقتصاد مقاومتی بود.
دکتر روحانی اظهارداشت: دولت یازدهم 
مجری اقتصاد مقاومتی است و ما برای اینکه به 
نقطه مطلوب اهداف ملی برسیم، باید شجاعت 
امام حسن مجتبی )ع( را داشته باشیم و از 
حرف و ناسزا برخی ها نهراسیم چرا که مردم 
در پای صندوق های رای نشان دادند که این 

تبلیغات بر آنان اثر گذار نیست. 
رییس جمهوری تاکید کرد: خواست دولت یازدهم رابطه 
نزدیکتر همه اساتید و دانشگاه ها با دولت است و تلاش می 
کند فضای بازتری در دانشگاه ها ایجاد شود و اختیارات به 
دانشگاه ها و اساتید بازگردد چرا که شکی نیست اساتید 
انقلابی، متدین و دلسوز کشور ما بهتر می توانند راجع به 
مصالح دانشجو، دانشگاه و آینده علم و فناوری نظر بدهند 
و سیاستها را اجرا کنند. دکتر روحانی در ابتدای این مراسم 
نیز با تبریک میلاد با سعادت امام حسن مجتبی )ع( امام 
صلح و مهربانی و کریم اهل بیت گفت: شهامت، شجاعت و 
ایستادگی در میدان جنگ و نبرد عمدتا مطرح می شود اما 
گاهی شجاعت و شهامتی بالاتر از دوران جنگ نیاز است و 

آن شجاعت صلح است.
رییس جمهوری افزود: رسول خدا در میدان جنگ بدر 
و احد ایستادند اما در صلح حدیبیه که قرآن آن را فتح 
المبین می نامد، برخی از یاران به ظاهر نزدیک پیامبر زبان 
به اعتراض گشودند و گفتند چرا در این قرارداد، برخی از 

خواست های کفار را پذیرفتید.
دکتر روحانی افزود: متاسفانه برخی ها که هرگز میدان 
انقلاب و جنگ را ندیده اند به گونه ای از کشور و نظام حرف 
می زنند که انسان را دچار شگفتی می کنند. امام حسن 
مجتبی )ع( به ما درس مصلحت جامعه و امت اسلامی 
و کشور دادند. شعار دادن، سخن گفتن و فریاد زدن کار 
مشکلی نیست وبسیار آسان نیز هست اما حل مساله مهم 

است و اینکه باری را از دوش مردم برداریم.

رییس جمهوری در ضیافت افطار با اساتید و پزشكان:

از جیب مردم شعار ندهیم
اخبار

نماینده ششمین دوره مجلس شورای اسلامی گفت: 
عبور اصلاح طلبان از روحانی بعید است.

حجت الاسلام حسین انصاری راد در گفت وگو با ایلنا 
اظهار کرد: دو جناح اصلاح طلب و اصولگرا در جامعه دارای 
پایگاه اجتماعی قدرتمندی هستند اما نباید از این نکته 
غافل بود که طول و عرض اصلاح طلبان به اندازه طول و 
عرض همه کشور است، چرا که این مهم در انتخابات دوم 
خرداد سال ۷۶، انتخابات مجلس ششم و انتخابات ریاست 

جمهوری سال ۹2 مشهود بود.
نماینده مردم نیشابور در مجلس ششم شورای اسلامی 
با تاکید بر اینکه اصلاح طلبان مظلوم هستند، تصریح کرد: 
این مظلومیت صرفا مربوط به حال نیست در دوره هفتم 
مجلس شورای اسلامی تمام اصلاح طلبان تقریبا از دایره 
انتخابات اخراج شدند 85 نفر از نمایندگان شاخص اصلاح 
طلب و 3 هزار و 500 الی 4 هزار نفر در سطح کشور رد 
صلاحیت شدند در مجلس هشتم هم همین قصه پیش 
آمد. شرکت اصلاح طلبان در مجلس نهم محدود بود و یا 
شرکت نکردند به دلیل آنکه اصلاح طلبان واقف بودند که 
رد صلاحیت خواهند شد. حتی در انتخابات مجلس اخیر 
هم عناصر شاخص اصلاح طلب کاندیدا نشدند و این هم 

خود نوعی مظلومیت است.
انصاری راد ادامه داد: علی رغم آنکه افراد شاخص اصلاح 
طلب در انتخابات مجلس دهم کاندیدا نشدند شورای 
نگهبان حدود 3 هزار نفر از اصلاح طلبان را رد صلاحیت 
کردند. 25 نفر از 30 نفر لیست امید تهران چهره های 
ناشناخته بودند و اگرهم باطنا و ماهیتا اصلاح طلب بودند 

ولی رنگ اصلاح طلبی نداشتند.
این نماینده مجلس ششم شورای اسلامی با اشاره به 
نگارش نامه به مقام معظم رهبری در خصوص معایب 
سیستم انتخاباتی افزود: بنده در آستانه انتخابات ۷ اسفند 
ماه ۹4 نامه ای سرگشاده به رهبر انقلاب نوشتم و اشکالات 

انتخابات را آنجا دقیقا ذکر کردم.
وی خاطرنشان کرد: آنچه در جریان انتخابات ریاست 
مجلس و ریاست کمیسیون ها شاهد بودیم یک مقدار 
ناشی از وضعیتی بود که در جریان انتخابات پیش آمده 
بود، چرا که اصلاح طلبان به دلیل ردصلاحیت با پرچم و 

افراد مشخص درانتخابات حضور پیدا نکردند.

نماینده مردم نیشابور در مجلس ششم شورای اسلامی 
با اشاره به اینکه لاریجانی در لیست امید و مورد تایید 
اصلاح طلبان بود، عنوان کرد: لاریجانی در جریان برجام 
با دولت مساعدت کرده و حساب خودش را از تندرو ها 
جدا کرده بود، از این رو در سخنرانی قم مورد هجمه قرار 
گرفت. به علاوه 2 نفر از یاران نزدیک لاریجانی در لیست 
تهران و اصلاح طلبان قرار داشتند بنابراین رد صلاحیت های 
گسترده موجب شد اصلاح طلبان از سهم کافی در ریاست 
و مدیریت های مجلس برخوردار نشوند. انصاری راد با اشاره 
به اینکه اصلاح طلبان از آقای روحانی و سیاست های 
آقای  از  بنده هم  افزود:  روحانی حمایت خواهند کرد، 

روحانی و انتخاب ایشان در دوره آینده حمایت می کنم.
این نماینده مجلس ششم شورای اسلامی با تاکید بر 
اینکه عبور اصلاح طلبان از روحانی بعید است و اصلاح 
طلبان بر سر روحانی اجماع خواهند کرد، افزود: روحانی 
نمی توانست در مساله ریاست مجلس طرف کسی را بگیرد 
و به هر حال ایشان باید بی طرف می بودند و تا جایی که 

بنده اطلاع دارم ایشان بی طرف بودند.
وی در خصوص احتمال بازگشت احمدی نژاد به عرصه 
سیاست عنوان کرد: احمدی نژاد حساب خاص خودش را 
دارد و آقای احمدی نژاد نه اصلاح طلب است و نه اصول 
گرا. ایشان عمل گرا است آن هم عمل گرایی که که راهش 
از ابتدا غلط بود. وی با ثروت این کشور با دلارهای این 
مملکت، بد معامله کرد. درآمد ایران در دوره 8 ساله ایشان 
2 برابر 1۶ سال ریاست جمهوری آقای هاشمی و رئیس 
دولت اصلاحات بود. نماینده مردم نیشابور در مجلس ششم 
شورای اسلامی افزود: البته در دوره احمدی نژاد درآمدهای 
ذخیره  مجموع  از  وی  داشت.  وجود  هم  دیگری  ارزی 
بانک ها به طرز غیر کار شناسانه استفاده کرد و میلیارد ها 
تومان را با بهره 8 الی 12 درصد به اشخاص خاصی داد و 
تا جایی که بنده به خاطر دارم وثیقه معتبری هم دریافت 
نکرد و نتیجه این شد که وی با مثبت ۶ درصد رشد کشور 
را تحویل گرفت و با منهای ۶ درصد رشد با آن همه درآمد 

عظیم، کشور را تحویل داد.
احمدی نژاد کشور را شخم زد

وی با بیان اینکه احمدی نژاد کشور را شخم زد، اظهار 
کرد: احمدی نژاد بازی را شروع کرد که به ضرر خودش، به 

ضرر ملت به ضرر جمهوری اسلامی و به ضرر مملکت بود. 
ایشان حسابش جدا است و پرونده هایی هم دارد که باید 
به این پرونده ها رسیدگی شود، از این رو بنده برای ایشان 

شانسی برای ورود به انتخابات قائل نیستم.
نماینده مردم نیشابور در مجلس ششم شورای اسلامی 
یادآور شد: سیاست های روحانی در کل   همان سیاست های 
اصلاح طلبان است تا آنجا که تقریبا شعار ها و برنامه هایشان 
با برنامه اصلاح طلبان منافاتی نداشته، بنابراین اصلاح 

طلبان از ایشان حمایت خواهند کرد.
انصاری راد خاطرنشان کرد: روحانی کشور را با خزانه 
خالی، نفت تحریم شده و با قیمت ارزان تحویل گرفت، از 
این رو شرایط عادی نبود و تحریم ها جلوی ورود پول نفت 
را به کشور می گرفت. روحانی با تحریمی که ارثیه آقای 
احمدی نژاد بود مواجه شد و علی رغم آنکه احمدی نژاد 
می گفت این قطعنامه کاغذ پاره است و این تحریم ها هیچ 
کاری نمی تواند بکند ولی تحریم ها کارساز شد. تولید نفت 
تقریبا به یک سوم کاهش پیدا کرد، درآمد نفت قابل وصول 
نبود و نفت بسیار ارزان شد. بانک ها در وضعیت بحرانی 
قرار داشتند و هم اکنون هم در وضعیت بحرانی قرار دارند.

این نماینده مجلس ششم شورای اسلامی افزود: کابینه 
روحانی و شخص دکتر روحانی برای حل معضلات کشور 
اهتمام جدی به کار برده اند ولو اینکه نقصی هم وجود 
داشته باشد. وی در خصوص نقش رسانه ها در تبیین 
اقدامات دولت یادآور شد: رسانه ها باید حقایق را بگویند 
تعریف نا به جا غلط است و اینکه بخواهند نقایصی را بگویند 
که وجود ندارد این هم غلط است. در عین حال دولت باید 
مشکلات را دقیقا   همان گونه که هست بگوید، رسانه های 
اصلاح طلب هم در برابر تهمت ها، نسبت ها و انتقادات 
نادرستی که جناح مخالف به دولت روحانی می زنند باید 

پاسخگو باشند آن هم به راستی و به امانت.
نماینده مردم نیشابور در مجلس ششم شورای اسلامی 
با بیان اینکه عملکرد دولت دکتر روحانی به طور نسبی 
خوب است، ادامه داد: دولت روحانی و آقای ظریف در 
مساله هسته ای توفیق بزرگی کسب کرده اند و این معضل 
بسیار سنگین توسط دولت روحانی حل و فصل شد و این 
امر را نباید دست کم گرفت. تحریم ها تا حد زیادی برطرف 

شده و درآمد نفت نسبتا قابل وصول است.

حجت الاسلام انصاری راد:

عبور اصلاح طلبان از روحانی بعید است 

قائم مقام دبیر کل حزب موتلفه اسلامی، 
پیشنهاد رئیس جمهور مبنی بر دور یک میز 
نشستن احزاب را تنها در مورد مسائل کلان 
کشور اجرایی دانست و گفت که در مسائل 

دیگر، دور از دسترس است.
اسدالله بادامچیان در رابطه دور یک میز 
نشستن احزاب مختلف که اخیرا حجت 
الاسلام حسن روحانی در افطار با چهره های 
احزاب  گفت:  بود،  کرده  عنوان  سیاسی 
کشورمان در مسائل کلان یکی هستند و 
همه متفق القول قانون اساسی و نظام را 
قبول دارند، اما در اینکه بخواهیم در مسائل 
غیرکلان آنها را دور یک میز جمع کنیم، 

امکان ندارد.
قائم مقام دبیرکل حزب موتلفه، افزود: 
اگر احزاب می توانستند، در مسائل جزئی با 
هم به اشتراک نظر برسند،  که باید همه یک 
حزب را تشکیل می دادند. با توجه به اینکه 
خط فکر و نگاه هر جریان سیاسی متفاوت 
است، نمی توان توقع برگزاری نشست ماهانه 

و با نظرهای مشترک هر جریان را داشت.
این نماینده سابق مجلس با بیان این 
بدنه  در  سیاسی،  جریان  هر  که  موضوع 
خود سلائق مختلفی را جای داده است، 
اظهار کرد: به عنوان مثال افراد حاضر در 
جریان اصولگرایی در رابطه با کلیات، همه 
با هم همراه هستند اما در زیر مجموعه ما 
جهت گیری های  با  افرادی  حضور  شاهد 
او معتقد است که »در  مختلف هستیم. 
جریان اصلاح طلب هم سلیقه های مختلفی 
همچون اصلاح طلب تندرو و اصلاح طلب 

اصولگرا فعالیت می کنند.«
جریان های  کنار  در  افزود:  بادامچیان 
اصلاح طلبی، شاهد  و  اصولگرایی  فکری 
حضور افرادی با پرچم اعتدالیون و مستقل ها 
هستیم. تمام این جریان ها در کلیت یکسان 
و همراه هستند اما در درون خود با نگاه های 

مختلف مواجه می شوند.
بادامچیان دور یک میز نشستن احزاب 
را »توصیه به خیر« دانست و افزود: اینکه 

از افراد بخواهیم که برای حل مشکلات، 
افکارشان را روی هم بریزند و چند بار درماه 
جلسه بگذارند، توصیه به خیر است اما باید 
واقع بین هم بود. این دور همی تنها در مورد 
اجرایی شدن  امکان  کشور  مسائل کلان 
دارد و در مسائل دیگر با توجه بینش های 
از  دور  این خواسته  به  رسیدن  گوناگون، 

دسترس است.
موتلفه  حزب  مرکزی  شورای  عضو 
و  طلبان  اصلاح  نشینی  هم  با  رابطه  در 
من  گفت:  هفتم،  مجلس  در  اصولگرایان 
در مجلس هفتم به اصلاح طلبان گفتم 
این  زیر سقف  سال،  است 4  قرار  ما  که 
مجلس با هم روزگار بگذرانیم. پس فقط دو 
راه داریم. یک راه این است که در رابطه با 
هر موضوعی با هم دعوا کنیم. یک راه هم 
این است که مشارکتی با هم کار کنیم و 
در مورد مفارقت ها هر کسی کار خودش را 

انجام دهد.
بادامچیان تأکید کرد: باید نگاه کرد که 
ایجاد  در چه شرایطی، چه نوع اشتراکی 
می شود و نمی توان به طور کلی خواست که 
همه افراد با هر نگاه سیاسی، دور یک میز 

مشترک جمع شوند.
وی افزود: در یک انتخابات مثل مجلس، 
چند  هر  کردیم  پیگیری  ما  که  ائتلافی 
با مخالفت برخی همراه بود، اما سرانجام 
وجود  با  که  دیدیم  و  رسید  نتیجه  به 
صحبت هایی مبنی بر شکست اصولگرایان، 
ترکیب  شدن  مشخص  با  نهایت  در 
کمیسیون ها و هیات رئیسه، نتیجه آنگونه 

که ما می خواستیم رقم خورد.
این عضو شورای مرکزی حزب موتلفه 
جمهوری  ریاست  انتخابات  به  اشاره  با 
بار  اصولگرایان  ما  اگر  گفت:   ،۹2 سال 
دیگر اشتباه سال ۹2 را تکرار می کردیم و 
هر کدام می خواستیم از یک گزینه برای 
ریاست جمهوری حمایت کنیم، مطمئنا به 

خواسته هایمان در مجلس نمی رسیدیم.
بادامچیان معتقد است که »به دلیل آنکه 

جریان های سیاسی و احزاب در هر موضوعی 
چندین نظر مختلف دارند، نمی توان انتظار 
را  احزاب  میان  مشترک  گفتگوی  ایجاد 
پیروان خط  جبهه  رییس  نایب  داشت.« 
امام و رهبری در ادامه با اشاره به تفاوت های 
گروه های سیاسی در رابطه با شیوه پیشبرد 
مسائل سیاسی و اقتصادی گفت: در مسائل 
عقیدتی، نگرشی و همچنین روشی همیشه 
این اختلاف وجود داشته و دارد. تنها در 
رابطه با مسائل کلان نظام در امور سیاست 
از  قاطعیت  با  می توان  خارجی  و  داخلی 

اشتراک احزاب سخن گفت.
وی افزود: به عنوان مثال آقای روحانی 
اصلاح طلب نبود اما اصلاح طلبان از اون 
قاطعیت  با  نمی توان  اما  کردند؛  حمایت 
گفت که اصلاح طلبان پس از این ارتباط، 
تمام تفکر روحانی را در مسائل سیاسی و 
اجتماعی بپذیرند. یا اینکه نباید توقع داشته 
باشیم آقای روحانی نیز پذیرای تمام خط 
مشی اصلاح طلبان باشند؛ اما می توان با 
خیالت راحت گفت که هر دو، چه آقای 
روحانی و چه اصلاح طلبان در مسائل کلان، 

حلقه های اشتراک فراوانی دارند.
بادامچیان در ادامه به بیان خاطره ای از 
صادق زیبا کلام پرداخت و گفت: چندین 
سال پیش آقای زیبا کلام به کشوری برای 
سخنرانی دعوت شده بودند. در آن مراسم 
اینگونه بیان شد که در ایران نزدیک به ۹۷ 
درصد ناراضی هستند. این صحبت موجب 
واکنش آقای زیبا کلام شد و ایشان گفتند 
»بنده خودم یکی از ناراضی ها هستم اما 
می توانم بگویم که همه جمعیت ۷0 میلیونی 
ایران پشت نظام هستند و اگر دشمن به 
خاک ایران حمله کند، همه اسلحه به دست 
خواهند گرفت و من نیز یکی از آنها خواهم 
بود.« این واکنش آقای زیباکلام چنان از نظر 
من خوشایند آمد که وقتی به ایران آمدند، از 
ایشان تشکر کردم، چون اگر این صحبت از 
زبان من مطرح می شد اینقدر تأثیر گذار نبود 

که از زبان ایشان بیان شد.

این نماینده سابق مجلس با بیان این 
نکته که ما باید تلاش کنیم تا اختلاف های 
احزاب کم شود، اظهار کرد: زمانی که افراد از 
هر حزب و جریان سیاسی، اخلاق را رعایت 
کرده و باند بازی را کنار بگذارند، ما شاهد 
کاهش اختلافات خواهیم بود. وی افزود: باید 
این اجازه به افراد داده شود که ضمن توجه 
به اصول حزبشان، از امکان انتخاب آزادانه با 

تکیه بر آگاهی برخوردار باشند.
بادامچیان به حضور راستگو به عنوان 
و  شهر  شورای  در  طلب  اصلاح  نماینده 
تغییر عقیده اش در یک موضوع اشاره کرد و 
گفت: به عنوان مثال روزگاری خانم راستگو 
را با حمایت اصلاح طلب ها به شورای شهر 
فرستادند و ایشان چون در رابطه با موضوعی 
با  نداد،  رأی  طلبان  اصلاح  خواسته  بنابر 
برخورد شدید اصلاح طلب ها مواجه شد. 
نکته ای که از نظر بنده آن را نباید اقدامی 
خلاف جریان حزب تلقی کرد. ما هم در 
حزب موتلفه برای افراد این آزادی را فراهم 
تصمیم  خود  انتخاب  بنابر  که  می کنیم 

بگیرند و این هیچ موردی ندارد.
وی در رابطه با این سئوال که »حمایت 
عنوان  به  باید  را  روحانی  از  اصلاح طلبان 
نزدیکی احزاب یاد کرد یا خیر؟«، گفت: نه 
در این مورد نباید اینگونه تحلیل کرد. در 
واقع در خانه ماندن بی بی از بی چادری بود! 
اصلاح طلب ها اگر گزینه دیگری داشتند، 

حتما به گزینه خودشان رأی می دادند.
این عضو شورای مرکزی حزب موتلفه 
گفت: به خاطر دارم که در سال 58 هر جا 
حزب جمهوری اسلامی برای راهپیمایی 
بیانیه می داد، در فاصله خیلی کمی نیز حزب 
توده وارد میدان شده و همان بیانیه را تکرار 
می کرد. بدون شک ما هیچ خط مشترکی با 
آنها نداشتیم اما در آن زمان منفعت  سیاسی 
حزب توده این بود که اشتراک ایجاد کند. 
نیز  کنونی  شرایط  مورد  در  موضوع  این 
صادق است، در بعضی از موضوعات نمی توان 

هیچ خط مشترکی بین احزاب ایجاد کرد.

استقبال بادامچیان از پیشنهاد روحانی:

 جمع شدن همه احزاب دور یک میز، توصیه به خیر است

هوشنگ  شیخی*
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آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,540,000یک مثقال طلا

1,048,100یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,260,000سکه بهار آزاد ی

10,280,000سکه امامی

5,150,000نیم سکه

2,680,000ربع  سکه

1,800,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 37,000,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,800,000 پژو 

SLX 405 30,700,000 پژو 

ELX 40,200,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,500,000 تند ر 

LX 32,900,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,300,000 سمند LX سال

EF7 30,300,000 سمند 

ELX 35,800,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 

دو نشانه جدید در بازار مسکن 
رشد پیش از موعد قراردادهای اجاره به عنوان عامل داخلی و ارزان شدن وام 1۶0 میلیونی 

مسکن به عنوان عامل خارجی دو علامت جدید در بازار مسکن محسوب می شوند.
 به گزارش ایسنا، با اینکه بازار خرید و فروش مسکن در خردادماه نیز همچون ماههای قبل 
چنگی به دل نزد و حتی با کاهش جزئی نسبت به اردیبهشت ماه همراه بود، دو وزنه جدید 
در طرف تقاضا بروز کرد که یکی نمود پیش از موعد قرارداهای اجاره و دیگری کاهش نرخ 

سود تسهیلات خانه اولی ها از 13 به 11 درصد بود.
 امسال بازار اجاره بها به دلیل تقارن با ماه مبارک رمضان قبل از تیرماه واکنش نشان داد که 
رییس اتحادیه مشاوران املاک کشور این نشانه را نوعی عکس العمل به پیش رونق تلقی کرد. 
در خردادماه و در حالی که بازار خرید و فروش در کل کشور و شهر تهران با کاهشی اندک 
مواجه شد، تعداد قرادادهای اجاره به ترتیب 2۹ و 38 درصد رشد داشت که احتمالا چهار 
عامل نزدیک شدن به فصل جابه جایی، ماه رمضان، کاهش سود تسهیلات بانکی و نگرانی از 

آینده مسکن در این رویش نقش داشته است. 
در خردادماه سال جاری 58 هزار و 524 قرارداد خرید و فروش مسکن در کل کشور امضا 
شد که نسبت به اردیبهشت ماه 3.4 درصد کاهش داشته است. با این وجود 82 هزار و 82 
قرارداد اجاره در کل کشور به امضا رسید که افزایش 38 درصدی نسبت به اردیبهشت ماه 

را نشان می دهد. 
همچنین 1۷ هزار و ۶ مورد خرید و فروش در شهر تهران انجام شد که نسبت به اردیبهشت 
ماه تغییر اندکی داشت و 0.4 )چهار دهم درصد( بالا رفت. در بخش اجاره هم 23 هزار و 5۹1 
قرارداد در تهران به امضا رسید که رشد 2۹ درصدی نسبت به اریبهشت ماه را نشان می دهد.

 همچنین بانک مسکن به منظور اجرای سیاست های دولت در خصوص خروج بخش 
مسکن از رکود اقدام به کاهش نرخ سود تسهیلات حساب صندوق های پس انداز مسکن 
سه گانه خود یعنی صندوق پس انداز مسکن یکم، حساب صندوق پس انداز مسکن جوانان 

و حساب صندوق پس انداز عادی از 13درصد به 11درصد کرد. 
با این اقدام مبلغ اقساط پرداختی مشتریان به میزان حدود 10درصد کاهش می یابد به 
طوری که مشتریان می توانند با دریافت تسهیلات صندوق پس انداز مسکن یکم در سقف 
های 800، ۶00 و 400 میلیون ریال به ترتیب مبلغ 880، ۶۶0 و 440هزار تومان به صورت 

ماهانه پرداخت کنند.
 با همه این احوالات برآوردها نشان می دهد صحبت از رونق یا پیش رونق بازار مسکن 
کمی خوشبینانه به نظر می رسد؛ زیرا همه منتظر بودند معاملات خرید و فروش خردادماه 
به نسبت به اردیبهشت افزایش یابد که اینگونه نشد و اگر در تیرماه که فصل مهم جابه جایی 
است تعداد قراردادها از حد معمول فراتر نرود، محاسبات پیش رونق یا رسیدن قیمت مسکن 

به کف واقعی را به چالش می کشد.
 حوزه مسکن در حال حاضر با پارادوکسهایی همراه است. از یک طرف با مازاد تولید که 
اغلب در مسکن متوسط و بالا وجود دارد مواجه شده و از سوی دیگر با کمبود تولید در 
دهک های پایین رو به رو است. اما با اینکه در این بخش ظرفیت تولید وجود دارد قیمتها 
هنوز به کف توان این قشر نرسیده و احتمالا تا زمانی که این موضوع مکتوم، جلوه گر نشود، 

هیچ اهرم هیجانی قدرت بیرون آوردن مسکن از گِل رکود را ندارد.

هواپیماسازی  توافق  درباره  خارجی  رسانه های  برخی 
بوئینگ و خودروسازی فرانسه با ایران نوشتند که درهای 
بازار ایران به روی سرمایه گذاری خارجی گشوده شده و 
پیروزی  از  بعد  تجاری  توافق  بزرگترین  بوئینگ  قرارداد 

انقلاب، میان ایران و آمریکاست. 
به گزارش ایرنا، شبکه تلویزیونی فرانس24 گزارش داد: 
درحالی که شرکت خودروسازی پژو درحال بازگشت به 
ایران است، دیگر شرکت های خودروسازی غربی نیز نظر 
به بازار ایران دارند که دراین میان شرکت خودرو سازی 
'مرسدس بنز' با خودرو دیزل از زیرمجموعه 'ایران خودرو' 
سرگرم مذاکره است.فرانس 24 درباره توافق بوئینگ با ایران 
نیز گزارش داد: شرکت هواپیماسازی آمریکایی بوئینگ 
توافق فروش هواپیما به ایران را تایید کرد، اما بوئینگ به 
جزئیات بیشتر این توافق اشاره ای نکرد.این شبکه تلویزیونی 
ادامه داد: اما یک مقام رسمی ایران گفت که هوپیمای ایران 
با نماد 'ایران ایر' در بازار )خطوط هواپیمایی( با یکصد فروند 
هواپیما حضور پیدا خواهد کرد.فرانس 24 افزود: شرکت 
بوئینگ اعلام کرد که این توافق با توجه به تصویب دولت 

آمریکا صورت گرفته است.
 اسپوتنیک: سرمایه گذاری خارجی در ایران پسا 

تحریم، چشمگیر بوده است
 خبرگزاری روسی اسپوتنیک نیز در بازتاب توافق بوئینگ 
در فروش هواپیما به ایران تیتر زد: سرمایه گذاری خارجی 
در ایران پس از برداشته شدن تحریم ها چشمگیر بوده 
داد:  گزارش  توافق  این  خبر  بازتاب  در  است.اسپوتنیک 
اکنون توافق تاریخی هسته ای، درهای تهران را بر روی 

بازار خارجی باز کرد و جمهوری اسلامی ایران با سرمایه 
ادامه  در  است.اسپوتینک  روبرو  خارجی  سریع  گذاری 
نوشت: شرکت آمریکایی بوئینگ روز گذشته )سه شنبه( 
قرار داد فروش یکصد فروند بوئینگ ۷3۷ و ۷۷۷ به تهران 
به مبلغ 25میلیارد دلار را تایید کرد؛ این نخستین قرارداد 
)اقتصادی( بزرگ بین دوطرف پس از انقلاب اسلامی 1۹۷۹ 
به این سو به شمار می رود.خبرگزاری روسی افزود: شرکت 
بوئینگ تنها شرکت خارجی نیست که خود را وارد این بازی 
کرده است؛ بنا بر تازه ترین گزارش 'فایننشنال تایمز' ایران 
در میان 14 کشور منطقه خاورمیانه اکنون در دوازدهمین 
مرتبه جذب سرمایه گذاری خارجی قرار دارد.اسپوتنیک 
گزارش داد: سرمایه گذاری خارجی در ایران از سال 2013 
روبه رشد نهاد اما رشد چشمگیر آن در ژانویه گذشته و پس 

از برداشته شدن تحریم های ایران صورت گرفت.
این رسانه نوشت: درحالی که شرکت بوئینگ در آمریکا 
مستقر است، دیگر سرمایه گذاری های خارجی در ایران از 
سوی آلمان و کره جنوبی صورت گرفته که به مبلغ 1.۶ 
میلیارد دلار بوده است.اسپوتنیک ادامه داد: هرچند بوئینگ 
خاطرنشان ساخت که قرارداد جدید را به دقت تحت موازین 
دولت آمریکا درخصوص همکاری با خطوط هوایی ایران 
دنبال می کند؛ اما اعلام کرد که تمامی قراردادها با خطوط 

هوایی ایران در راستای تصویب دولت آمریکا خواهد بود.
 *شبکه جهانی بی بی سی: قرارداد تاریخی بوئینگ و ایران 
 شبکه خبری جهانی بی بی سی نیز در گزارشی با عنوان 
ارزش 25  به  تاریخی  قراردادی  به  ایر  ایران  و  »بوئینگ 
میلیارد دلار دست یافتند« نوشت: بوئینگ اعلام کرده که 

به قراردادی برای فروش 100 هواپیما به شرکت هواپیمایی 
ایران ایر دست یافته است که می تواند 25 میلیارد دلار )1۷ 

میلیارد پوند( در فهرست قیمت ها ارزش داشته باشد. 
این رسانه غربی افزود: این قرارداد گامی بزرگ در روابط 
اقتصادی ایران و آمریکا به دنبال لغو تحریم های تهران 
در سال گذشته است و در صورتی که تایید نهایی شود، 
بزرگترین توافق یک شرکت تجاری آمریکایی و ایران از زمان 
انقلاب سال 135۷ خواهد بود. ایران، قرارداد خرید نسل 
جدید بوئینگ ۷3۷ و بوئینگ ۷۷۷ را تایید کرده است. 
سازمان هواپیمایی ایران تلاش می کند ناوگان فرسوده خود 
را با افزودن بین 400 تا 500 هواپیما در 10 سال آتی مدرن 
کند. این روند مدرن سازیهمچنین شامل زیرساخت های 
حمل و نقل هوایی و فرودگاه است. شبکه خبری جهانی 
بی بی سی تاکید کرد: البته قرارداد بوئینگ دیگر قابل تغییر 
نیست. برخی از اعضای کنگره آمریکا مخالفت خود را با این 
معامله ابراز کرده اند. تصمیم باراک اوباما رئیس جمهوری 
آمریکا برای لغو تحریم ها همچنان موضوعی مناقشه آمیز 

است. 
شرکت  بین  قرارداد  داد:  ادامه  انگلیسی  رسانه  این 
هواپیمایی ایرباس و ایران ایر که در ژانویه گذشته )دی ۹4( 
اعلام شد هنوز هم در انتظار تایید در آمریکاست؛ کشوری 
که برخی از قطعات ایرباس در آن کشور تولید می شود. اگر 
قرارداد بوئینگ تایید شود، مساله این خواهد بود که ایران 
ایر با توجه به ممنوعیت بانک های آمریکایی از همکاری 
با ایران چگونه پول خرید هواپیماها را خواهد پرداخت.به 
گزارش ایرنا، بوئینگ روز گذشته )سه شنبه( در بیانیه ای 
اعلام کرد که این قرارداد را با مجوز واشنگتن و پس از آنکه 
دولت آمریکا تایید کرد که ایران به تعهدات خود در توافق 
هسته ای عمل کرده، امضا کرده است.اوباما 2۶ دی ماه 
سال ۹4 در گامی دیگر در راستای اجرای برجام به جان 
کری وزیر امور خارجه آمریکا اختیار داد که اجازه صدور 
هواپیماهای مسافری را به ایران صادر کند.روزنامه آمریکایی 
یو اس ای تودی در آن تاریخ در گزارشی نوشت: در سال 
2010 )138۹( کنگره به اوباما اختیار داد که مجوز صدور 
اجناس، خدمات یا فناوری هایی را که »به نفع آمریکا« است، 
صادر کند و اوباما هم این اختیار را به کری تفویض کرد.

همزمان دفتر سخنگوی کاخ سفید، متن حکمی را منتشر و 
تایید کرد که اوباما اختیارات لازم را در مورد رفع تحریم های 
ایران به وزیر خارجه خود تفویض کرده است. اوباما پیشتر 
در راستای اجرای تعهدهای آمریکا در توافق هسته ای به 
دولت این کشور دستور داده بود که تحریم ها علیه ایران 
را در روز اجرای توافق هسته ای لغو کند.پس از آن وزارت 
خزانه داری آمریکا نیز اعلام کرد که به دنبال دستور اوباما، 
با اجرایی شدن برجام، مجوز لغو تحریم ها علیه دولت ایران 

را صادر می کند.

 تک رقمی شدن نرخ تورم یکی از مهمترین وعده هایی است که سرانجام در دولت یازدهم 
و با گذشت سه سال محقق شد و در قامت دستاوردی رخ نمود که می تواند مبنای ثبات 

اقتصادی، بهبود وضعیت معیشتی مردم و نیز رونق درازمدت قرار گیرد. 
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور در نخستین روز از تابستان 13۹5 در جمع 
نمایندگان ملت از تک رقمی شدن نرخ تورم سالیانه در کشور خبر داد. از دید بسیاری از 
ناظران و کارشناسان، اعلان دیروز »محمدباقر نوبخت« دستاوردی بزرگ در اقتصاد کشور 
به شمار می آید و فضا را برای ثبات و رونق بازار و بسامان سازی وضعیت معیشتی مردم 
فراهم می کند.در برهه آغاز به کار دولت یازدهم، نرخ بالا و روند افزایشی تورم در کنار رکود 
سنگین اساسی ترین چالش های اقتصادی کشور به شمار می رفت به طوری که بانک 
مرکزی نرخ تورم سالیانه 13۹2 را 34.۷ درصد و نرخ تورم نقطه به نقطه را 1۹.۷ درصد 
اعلام کرد. به گفته مسوولان، این تورم در مقاطع پایانی عمر دولت دهم حتی مرز 40 درصد 
را نیز درنوردید و آژیر افسارگسیختگی تورم را به صدا درآورد.همزمان شدن رکود و تورم یا 
به اصطلاح »رکود تورمی« و تنگناهای اقتصادی که کشور با آن روبرو بود، دولت یازدهم را 
مصمم ساخت که رفع چالش های اقتصادی، خارج شدن از رکود و تک رقمی شدن تورم را 
در اولویت و دستور کار اقتصادی خود قرار دهد. تورم نزدیک به 35 درصد و رشد اقتصادی 
منفی گره کوری بود که بسیاری از مردم، فعالان، صاحب نظران و کارشناسان اقتصادی، 
گشودن آن را بسیار دشوار می دانستند و با بیم و امید به اقدام های دولت برای برونرفت از 

این وضعیت می نگریستند. 
سیر نزولی پیوسته تورم طی سه سالی که از عمر دولت تدبیر و امید می گذرد اما نشان 
داد که وعده و تلاش سکانداران اقتصادی دولت نتیجه بخش بوده است و سرانجام نرخ تورم 
تک رقمی در کشور به دست آمد. در خرداد ماه 13۹2، نرخ تورم 35.۹ درصد بود که با 

پیگیری و تلاش دولت در پایان خرداد 13۹5 به ۹.5 درصد رسید. 
آمار کاهش تورم از آغاز به کار دولت یازدهم تاکنون هم در سخنان رییس جمهوری و 
هم مسوولان اقتصادی دولت به مردم اعلام می شد.در این ارتباط، »حسن روحانی« دی 
ماه 13۹3 در یازدهمین سفر استانی خود درجمع مردم خراسان رضوی با بیان اینکه در 
آغاز این دولت با 2 معضل بسیار بزرگ مواجه بودیم و لازم بود این 2 معضل را از پیش 
پای مردم برداریم، گفت: تورم بالای 40 درصد نخستین معضل و لازم بود با کمک مردم 
و همت مسوولان قدم به قدم این تورم را کاهش دهیم. امروز خوشحالیم که تورم را به 

1۷درصد رسانده ایم. 
به  اشاره  با  پارسال  دارایی، خردادماه  و  اقتصاد  امور  وزیر  نیا«  همچنین »علی طیب 
راهبردهای دولت در کاهش نرخ تورم گفت: تورم به هسته سخت خود رسیده است. سخنان 
طیب نیا ناظر بر این واقعیت بود که در آن مقطع با توجه به کاهش چشمگیر نرخ تورم، 
برای کاستن از سطح این شاخص نامطلوب در اقتصاد کنونی ایران نیاز به تلاشی افزونتر و 

گسترده تر وجود دارد. 
نگاهی به آمار نرخ تورم طی سه سالی که از عمر دولت یازدهم تاکنون می گذرد، پیوستگیِ 
کاهش نرخ و آهنگ این شاخص را به خوبی نمایان می سازد. بنابر اعلام مرکز آمار ایران 

تورم سالیانه حدود 35 درصدی سال 13۹2 در پایان سال 13۹3 به 14.8 درصد و نرخ 
تورم نقطه به نقطه نیز به 14.2 درصد در اسفندماه رسید. 

مرکز آمار ایران نرخ تورمِ 12 ماه منتهی به اسفند سال 13۹4 را برابر با 11.3 درصد و نرخ 
تورم نقطه به نقطه در این ماه را نیز ۹.۷ درصد اعلام کرد و هم اکنون نیز نرخ تورم سالیانه 
بنابر اعلان رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور به ۹.5 و نرخ تورم نقطه به نقطه نیز 
به ۶.1 در صد در خردادماه رسیده است.تک رقمی شدن نرخ تورم و کاهش 2۶ درصدی 
آن از خرداد 13۹2 تا خرداد 13۹5 دستاورد بزرگی در اقتصاد کشور به شمار می آید و 
همانطور که سخنگوی دولت پیشتر گفته بود به واسطه اقدام های اقتصادی مناسب و به کار 
گیری سیاست های پولی و مالی همچون کاهش بودجه به جای استقراض از بانک مرکزی 

و همچنین گشایش دوباره در روابط خارجی برای کشور به دست آمد.
 البته این هدف بنابر سخنان وزیر امور اقتصاد و دارایی با احتساب اجرای فاز دوم قانون 
هدفمندی یارانه ها محقق شده است وگرنه نرخ تورم کمتر از این رقم ودر زمان کوتاهتری 

می توانست برای کشور به دست آید.
تورم تک رقمی در شرایطی محقق شد که به صورت مداوم اظهارنظرها و هجمه هایی 
سیاسی و غیرکارشناسانه مبنی بر ناتوانی دولت در مهار تورم یا بروز پیامدهای سیاست 
کنترل تورم به شکل تعمیق رکود و نهادینگی آن در اقتصاد کشور از سوی منتقدان صورت 

می گرفت.
 اکنون اما این دستاورد پاسخی قاطع به سیاه نمایی هایی است که طی سه سال گذشته 
در خصوص کارنامه اقتصادی دولت صورت گرفته است و می تواند مبنایی برای ثبات 

اقتصادی، بهبود وضعیت معیشتی مردم و نیز رونق درازمدت قرار گیرد.

گشایش درهای بازار ایران به روی سرمایه گذاری خارجی

 بزرگترین توافق تجاری ایران و آمریکا 

عقربه دولت سنجی روی نقطه تورم تک رقمی 

وزیر نیرو: 

با یک سال بارندگی شرایط تغییر نمی کند
وزیر نیرو گفت: با یک سال بارندگی شرایط تغییر نمی کند و ما باید منابع موجود آب را 

قدر بدانیم.
حمید چیت چیان در آئین پایانی دومین جشنواره فیلم و عکس موبایلی، گزارش یک نگرانی 
با رویکرد نگاه مردمی به بحران کمبود آب در سالن حجاب، با بیان این مطلب افزود: ضمن 
اینکه به خاطرهر قطره بارانی که می بارد به درگاه خداوند شکرگزار هستیم، اما دانستن این نکته 
نیز ضروری است که با یک سال بارندگی شرایط تغییر نمی کند.وی با بیان این مطلب که آب 
مسئله حیات انسان ها است و مسائل آن مربوط به یک سازمان و وزارتخانه نیست، گفت: آب 
موضوع حیات و زندگی و بقای تمدن یک ملت بخصوص مردم ایران در این پهنه خاکی است 
که به شدت مورد توجه است.  چیت چیان از آب به عنوان موضوعی که سرنوشت همه ما را 
تحت تأثیر قرار می دهد یاد کرد و در ادامه اظهار داشت: از 40 سال قبل هر ایرانی سالانه بیش 
از ۷500 مترمکعب آب تجدیدشونده در اختیار داشت، اما اکنون این میزان به کمتر از 1400 
مترمکعب کاهش یافته و منابع آبی نیز، با افزایش مصرف و میزان سرانه در اختیار هر ایرانی، 
روز بروز محدودتر می شود. وی با اشاره به نظریه سازمان ملل مبنی بر اینکه تمام انسان هایی 
که در طول سال کمتر از 1500 مترمکعب آب تجدید پذیر در اختیار دارند در مرحله بحران 
بسر می برند، افزود: ما از این وضعیت عبور کرده ایم و هم اکنون در مرحله بحران هستیم. وزیر 
نیرو با اشاره به بارندگی های خوبی که در سال آبی جاری داشتیم، گفت: عده ای می گویند 
که با این میزان بارش نبایستی بحران آب داشته باشیم ولی در پاسخ به آن ها باید گفت، ضمن 
اینکه بخاطر هر قطره بارانی که می بارد به درگاه خداوند شکرگزار هستیم، اما دانستن این نکته 
نیز ضروری است که با یک سال بارندگی شرایط تغییر نمی کند. وی با بیان اینکه ما باید قدر 
نعمت های خدایی را بدانیم و در تمام موارد بخصوص آب، از اسراف بپرهیزیم، خاطر نشان 
کرد: آب در فرهنگ ما یک شی مقدس است و تک تک ما از مسئولان، مدیران، کارمندان، 
هنرمندان، کشاورزان و شهروندان موظف هستیم ضمن مصرف درست آب، از این مایه حیاتی 
و ارزشمند پاسداری کنیم.چیت چیان با تقدیر از آثار خلق شده ازجانب هنرمندان در دومین 
جشنواره فیلم و عکس موبایلی، گزارش یک نگرانی با رویکرد نگاه مردمی به بحران کمبود 
آب گفت: هنرمندان به این مسئولیت انسانی توجه دارند و با ورود به مقوله آب، با خلاقیت 
فکری و خلق آثار هنری توانسته اند سایر انسان ها را با مسئولیت های خود آشنا کنند.پیش از 
سخنان وزیر نیرو،"سید جواد رضویان" دبیر دومین جشنواره فیلم و عکس موبایلی، گزارش 
یک نگرانی با رویکرد نگاه مردمی به بحران کمبود آب، در گزارشی تعداد آثار هنری در این 
جشنواره را 10 هزار عنوان ذکر کرد و افزود: از این بین 100 عکس و 30 فیلم به عنوان آثار 
برگزیده، توسط هیئت داوران انتخاب شدند که مورد تقدیر قرار خواهند گرفت.وی اظهار 
امیدواری کرد، در سال آینده عزم ملی ایجاد شود تا اتفاق خوشایند و تأثیر گذارتری در مبحث 

آب با جامعیت بیشتری رقم بخورد.

رئیس سازمان بازرسی کل کشور :

فیش های حقوقی نجومی، کمی سیاه نمایی است
رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: ماجرای فیش های حقوقی نجومی اینگونه که 

رسانه ها می گویند، نیست.
ناصر سراج در برنامه »تیتر امشب« شبکه خبر سیما با بیان اینکه ماجرای فیش های حقوقی 
در دست بررسی است و اینگونه که به نظر می رسد اعداد و ارقام انعکاس داده شده رنگ و 
بوی سیاه نمایی دارد. او با بیان اینکه مدیران ما سخت کوش و پاکدست هستند ادامه داد: 
نباید اشتباه برخی را به پای همه مدیران نوشت.  سراج با بیان اینکه اصل ماجرای فساد اداری 
انکارناپذیر است گفت: فسادهایی از این دست در تمام کشورها وجود دارد اما آنچه در کشور 
ما روی می دهد دلایلی همچون جنگ تحمیلی هشت ساله ، 3۷ سال جنگ نرم و تحریم 
های ناعادلانه غربی ها بوده که برخی مدیران را برآن داشته تا فکر کنند کمی عقب مانده اند 
و باید اقدام به تخلف و فساد کنند. او تأکید کرد: اگر در سیستم اداری کشور تخلفی ایجاد 
شود حتماً مورد پیگرد، برخورد و مجازات قضائی قرار خواهد گرفت. رئیس سازمان بازرسی 
کل کشور با بیان اینکه سازمان شفافیت جهانی رتبه جهانی ایران را با کمی رشد مثبت، مرتبه 
چهاردهم عنوان کرده است اضافه کرد: از برج ۶ سال ۹2 تاکنون حدود ۹2 درصد از پرونده 
های قضائی منجر به مجازات های قضائی شده است که این نشان از افزایش دقت در بررسی 
و بازرسی عملکرد اداری دستگاه های کشور است. سراج در مورد اتهامات وارده به برخی از 
مدیران صندوق توسعه ملی مبنی بر دریافت حقوق های نجومی گفت: متأسفانه برخی از این 
نوع اتهامات بیراه نیست و می توان گفت از فرارهای قانونی استفاده شده که البته مورد بررسی 
و پیگیری قرار دارند. رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: صندوق توسعه ملی 20 درصد 
حاصل فروش میعانات گازی و نفتی را باید برای نسل های آینده اختصاص دهد و به این 
صندوق واریز کند.او افزود : نامه ای به روسای سه  قوه نوشتیم . رئیس جمهور دستور داد که  
اگر وزارت خانه ای و سازمانی تخطی کند و قوانین را رعایت نکند باید رسیدگی شود و توضیح 
دهند.  سراج از بازگشت 1۹8 میلیون تومان به صندوق خزانه ملی از محل تخلفات فیش های 
نجومی خبر داد و افزود: باقی اتهامات این دستگاه در حال بررسی است.ناصر سراج در مورد 
معضل ریزگردها و آلودگی هوا در غرب و جنوب غربی کشور هم گفت: سازمان بازرسی کل 
کشور با همکاری قوه قضائیه برای حل این معضل دست به کار شده و در حال بررسی چرایی 
این معضل از مسئولان داخلی کشور است.او ادامه داد: ترجیح می دهیم به جای حرف، عمل 
کنیم تا از وعده و وعیدهای بیهوده فاصله بگیریم.سراج افزود: در توضیح و بازخواستی که از 
مسئولان کشوری به عمل آمده برخی توجیهاتی از قبیل حضور داعش در عراق به عنوان یک 
مانع برای حل معضل ریزگردها سخن گفته اند که برای ما قابل قبول نبوده و بررسی های 
جدی تر آنان را خواستار شد. رئیس سازمان بازرسی کل کشور تصریح کرد: سهمی از آلودگی 
های کشور بر شانه بنزین های غیراستاندارد تولید داخل و معاینات فنی بی دقتی است که 
بر روی خودروهای داخلی انجام می شود.  ناصر سراج در مورد مفاد قراردادهای جدید نفتی 
هم گفت: خط قرمز ما منافع ملی است و با بررسی های انجام شده بر این پایه، وزیر نفت 
تمام ایرادات وارده از سوی ما را پذیرفته و قبول جبران کرده است. رئیس سازمان بازرسی کل 
کشور درباره فرارهای مالیاتی نیز گفت: درحوزه مالیات و فرارهای مالیاتی نیز وارد عمل شده 
ایم. همه موارد بررسی می شود و راههای فرار را می بندیم. او درباره معوقات بانکی نیز گفت: 
در این حوزه اقدامات خوبی انجام شده است، ۹3 هزار میلیارد تومان معوقات بانکی داشتیم 
که مقداری از آن وصول شده است. خیلی از معوقات بانکی تحت نوسانات بازار ارز بوده که 
شخص به مشکل خورده و دولت مصر است که بتواند جلوی قاچاق را نیز بگیرد. او درباره 
واردات بی رویه خودرو نیز گفت این کار به تولید ملی ضرر می رساند. سراج درباره برگزاری 
سمینارهای بی اثر و پر خرج هم گفت: سمینار جواب نمی دهد، امسال را مقام معظم رهبری 
سال اقدام و عمل نام گذاری کرده اند پس باید فرمایشات رهبری را عملیاتی کنیم. سراج در 
پایان  افزود: ما اگر بتوانیم تولید را ارتقا دهیم و کارخانه ها را حتی با هزینه دولت راه اندازی 
کنیم، آمار زندان ها را کم کنیم و اگر حل بیکاری را در نظر بگیریم و در رفع مشکل برآییم 

بسیاری از مشکلات حل می شود.

رییس  کل بانک  مرکزی و وزیر کشور راهکارهای عملی اعطای 
تسهیلات به بنگاه های کوچک و متوسط را در سه استان آذربایجان 
شرقی، لرستان و کرمان بررسی و بر لزوم هماهنگی و همکاری 
میان مسئولان استان ها و بانک ها و دقت بیشتر برای نحوه اعطای 

تسهیلات تاکید کردند. 
به گزارش روز چهارشنبه روابط عمومی بانک مرکزی،  سه شنبه 
شب گذشته جلسه مشترک رییس کل بانک مرکزی با وزیر کشور 
که مسئولیت توسعه اقتصادی سه استان آذربایجان شرقی، لرستان 
و کرمان به وی واگذار شده است، برگزار شد.در این جلسه سه 
ساعته، استانداران این سه استان و تعدادی از مدیران عامل بانک ها 

نیز حضور داشتند.
این جلسه با توجه به تاکید رهبر معظم انقلاب برای توجه بیشتر 
به نقش بنگاه های کوچک و متوسط در ایجاد اشتغال، افزایش تولید 
و رونق اقتصادی در سال »اقتصاد مقاومتی؛ اقدام و عمل« برگزار 
و به صورت متمرکز به ارایه راهکارهای عملی اعطای تسهیلات به 
بنگاه های کوچک و متوسط دارای مشکل نقدینگی در این استان ها 

، پرداخته شد.
عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور در این نشست با تاکید بر 
اهمیت بکارگیری الگوی مطلوب علمی در تخصیص منابع بانک ها 
اقتصاد  اهداف  و  رهبری  معظم  مقام  تاکیدات  با  همسو  گفت: 
مقاومتی، تلاش می کنیم الگوی مطلوب و مناسب تخصیص منابع 
بانکی را در سه استان آذربایجان شرقی، کرمان و لرستان مورد 
آزمون قرار دهیم تا قابلیت عملیاتی شدن آن در دیگر استانها 
سنجیده شود.وزیر کشور اقتصاد مقاومتی را سرلوحه کار اقتصادی 
در کشور عنوان و تصریح کرد: براساس فرمایشات رهبر انقلاب، 
اقتصاد مقاومتی در مسیر جاری کنونی نیست، بلکه باید جسارت 
به خرج داد و قدرت تصمیم گیری را بالا برد و تدبیر داشت تا 
جهش اقتصادی حاصل شود.رحمانی فضلی ادامه داد: دولت متوجه 
مشکلات اقتصادی و رکود هست و در چارچوب همین مقررات، 
اختیارات و امکانات، مشکلات را رفع می کند.وزیر کشور با اشاره به 
اینکه وظیفه بانک ها مدیریت منابع مالی است، افزود: نبود سرمایه 
گذاری در بخش خصوصی بر اساس اصول بازار و ریسک پذیری 
در کشور ما باعث شده است بانک ها به بزرگترین پیشران اقتصاد 
کشور تبدیل شوند. وی افزود: تجربه من در دیوان محاسبات نشان 
داده است که در کشور ما مشکل قانون وجود ندارد و تنها اراده و 
انگیزه نیاز است تا شکوفایی و رونق حاصل شود.وی با بیان این که 

در تخصیص منابع باید نظرات استاندار و دیگر مسئولان استانی 
لحاظ شود، گفت: در بهره برداری از تسهیلات بانکی، برخی اهلیت 
استفاده بهینه از سرمایه را ندارند و رانت خواری اتفاق می افتد 
که این منجر به انحراف می شود و معوقات می آفریند.وزیر کشور 
تاکید کرد: باید توجه کرد بنگاه هایی که بهره وری و قدرت رقابت 

کمی دارند مشمول برخورداری از تسهیلات بانک ها نشوند.
 *در دولت یازدهم آرامش به بازار برگشته است

 ولی الله سیف رییس کل بانک مرکزی نیز در این باره گفت: 
بانک مرکزی در راستای اهداف اقتصاد مقاومتی و برای ایجاد رونق 
اقتصادی در بخشنامه های خود، چک برگشتی و مطالبات غیرجاری 
بنگاه های کوچک و متوسط را نادیده گرفته است و تاکید دارد تنها 
احراز یک شرط، بنگاه را مشمول برخورداری از تسهیلات بانکی 

می کند و آن شرط، توان بنگاه در افزایش تولید و عرضه محصول 
با بازار مناسب است.وی با تاکید بر توجه بانک مرکزی بر خودداری 
از اتلاف منابع نظام بانکی، اظهار کرد: بسیاری از واحدهای تولیدی 
با مسئله کمبود نقدینگی مواجه نیستند و با تزریق منابع بانکی 
مشکل آنها حل نمی شود.وی افزود: بنگاه هایی که مشکل فرسودگی 
و ضعف فناوری دارند، لازم است با همت وزارت صنعت، معدن، 
تجارت بازسازی شوند تا از تخریب منابع بانکی جلوگیری شود. 
سیف افزود: در غیر این صورت تامین مالی این بنگاه ها از محل 
منابع بانکی نه تنها منجر به افزایش تولید نخواهد شد بلکه باعث 

افزایش مطالبات غیرجاری می شود.
وی با اشاره به دستاوردهای مثبت دولت یازدهم به خصوص در 
دوران پسابرجام گفت: کشور شرایط اقتصادی ویژه ای را سپری 

می کند و در این دوران ما توانسته ایم وضعیت تورم کشور را بهبود 
دهیم و آرامش را به بازار، به ویژه بازار ارز برگردانیم که همگی از 

جمله پیش نیازهای رشد و توسعه اقتصادی کشور هستند.
رییس کل بانک مرکزی، تنگنای مالی نظام بانکی را ناشی از 
انباشته شدن سه دهه مشکلات مالی دانست و بیان کرد: تقریبا 45 
تا 50 درصد از دارایی های نظام بانکی، منجمد و غیرقابل استفاده 

است.
وی افزود: این دارایی های منجمد در قالب مطالبات غیرجاری، 
مطالبات از دولت و دارایی های غیرمالی هستند و باعث می شود 
نظام بانکی در حیطه تسهیلات دهی تنها بتواند نیمی از توان خود 

را به کار گیرد.
سیف، دو اولویت نخست نظام بانکی در سال ۹5 را تامین مالی 
واحدهای تولیدی کوچک و متوسط و تامین سرمایه در گردش 
عنوان کرد و گفت: در جلساتی که با وزیر صنعت، معدن و تجارت 
داشتیم درباره تخصیص 1۶0 هزار میلیارد ریال)1۶ هزار میلیارد 
تومان( به ۷500 واحد تولیدی کوچک و متوسط کشور موافقت شد 

و این امر می تواند منجر به تحرک در اقتصاد شود.
پرداختی سال  تسهیلات  آمار  به  توجه  با  رقم  این  افزود:  وی 
13۹4 تنها 10 درصد کل تسهیلات پرداختی غیرتمدیدی را شامل 
می شود و فشاری به نظام بانکی کشور وارد نمی کند؛ بنابراین نظام 
بانکی کشور در سال جاری نیز پشتیبان صنعت، تولید و رشد این 
بنگاه ها خواهد بود.رئیس کل بانک مرکزی استانداران را همکاران 
نظام بانکی کشور دانست و گفت: تشکیل کارگروه های استانی 
تسهیل و رفع موانع تولید اقدام بسیار شایسته ای است و اگر این 
کارگروه ها اصولی عمل کنند، بدون شک تسهیلات بانکی، منجر 
به افزایش تولید، رونق اقتصادی و اشتغال آفرینی می شود و از 
تخصیص غیر بهینه منابع بانکی پیشگیری خواهد کرد.سیف با بیان 
اینکه وظیفه اصلی بانک مرکزی صیانت از سپرده های مردم است، 
افزود: بانک مرکزی بر جلوگیری از خروج منابع از استان ها و فعالیت 

نکردن موسسات غیرمجاز نظارت کامل دارد.
در این جلسه که با هدف لزوم درک مشخص از مسئولیت ها 
در سال 13۹5 و آگاهی نظام بانکی از نظرات استان ها درخصوص 
اولویت تسهیلات دهی برگزار شد، استانداران و مدیران عامل بانک ها 
مسایل و مشکلات موجود درباره نحوه ارایه تسهیلات بانکی برای 
بنگاه های کوچک و متوسط را به همراه راهکارهای پیشنهادی 

مطرح کردند.

در جلسه مشترک وزیر کشور و رییس کل بانک مرکزی تاکید شد؛ 

بانکهاومسئولاناستانیدراعطایتسهیلاتهماهنگباشند
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شروط جالب ذوب آهن برای سایپا 
بابت جذب مسعود حسن زاده

 در پی ابراز تمایل مسعود حسن زاده برای جدایی از ذوب آهن چند باشگاه داخلی 
برای جذب این بازیکن به صورت رسمی وارد عمل شدند که یکی از این باشگاه ها سایپا 
تهران بود. بعد از این که درخواست کتبی و رسمی سایپا به دست اصفهانی ها رسید دیروز 
مسئولان ذوب آهن پاسخ خود را به همتای تهرانی فرستادند که در این نامه شرط و 
شروط جالبی گنجانده شده بود.  در پاسخ ذوب آهن به درخواست سایپایی ها برای جذب 
حسن زاده آمده است این بازیکن تنها در دو صورت نارنجی پوش خواهد شد اول این 
که باشگاه سایپا 800 میلیون تومان نقد به حساب ذوب واریز و رضایتنامه بگیرد  یا این 
که مهدی ترابی ملی پوش جوان خود را به ذوب آهن منتقل و حسن زاده را به خدمت 
بگیرد.  با این حساب می توان گفت سایپا هم از گردونه مشتریان مسعود حسن زاده با 

خواسته های عجیب مدیران ذوب آهن خارج شود.

سعداوی: سه بازیکن دیگر باید جذب کنیم
سرمربی تیم فولاد خوزستان از برنامه این باشگاه برای جذب حداقل 5 بازیکن خبر داد.

نعیم سعداوی با اشاره به برپایی اردوی این تیم در بروجرد اظهار داشت: شرایط خوب آب 
و هوایی و کیفیت زمین چمن و امکانات کمپ نساجی از اهداف ما برای برپایی این اردو در 
بروجرد بود. وی افزود: باشگاه فولاد خوزستان با هدف جوان گرایی و بازیکن سازی در لیگ 
شانزدهم حضور خواهد داشت و امیدواریم که در پایان فصل بتوانیم عملکرد خوبی از خود 
نشان دهیم. سرمربی تیم فولاد خوزستان از جذب 5 بازیکن در فصل نقل انتقالات برای 
این تیم خبر داد و اظهار داشت: تا کنون از این تعداد »بو حمدان« و »پاک پرور« را جذب 
تیم کرده ایم و در نظر داریم تا پایان فصل نقل و انتقالات بتوانیم بازیکنان مورد نظر دیگر 
باشگاه را جذب کنیم. سعداوی در ادامه عنوان کرد: تیم فولاد در فصل گذشته خواسته 
هواداران را آن چنان که انتظار داشتند برآورده نکرد و امیدواریم سه تیم خوزستانی حاضر 

در لیگ برتر فوتبال بتوانند در پایان فصل کارنامه درخشانی از خود ارائه دهند.

پزشک تراکتورسازی شایعات را تکذیب کرد

محسن بنگر مصدوم نیست
مدافع جدید تیم تراکتورسازی مصدومیتی ندارد. محسن بنگر که از دیروز در تمرینات 
تراکتورسازی حضور پیدا کرد، همراه با تیم به تمرین نپرداخت تا شایعه مصدومیتش 
مطرح شود. گفته می شد بنگر هنوز مصدومیتش از سال گذشته برطرف نشده و احتمال 
دارد چند بازی ابتدایی فصل را از دست بدهد. پزشک تراکتورسازی اما این مساله را 
تکذیب می کند.دکتر مجید صادقی در این باره به خبرنگار "ورزش سه" می گوید: بنگر 
سال گذشته از ناحیه رباط داخلی آسیب دیده بود و چند بازی آخر فصل گذشته را از 
دست داد اما مصدومیت او به طور کامل برطرف شده و مشکلی ندارد.او ادامه می دهد: هر 
بازیکنی که به تراکتورسازی می آید، ما چند تست جسمانی از او می گیریم و دلیل اینکه 
در تمرینات گروهی شرکت نکرد، نیز همین امر بود. بنگر چند روز تحت مراقبت کادر 
پزشکی قرار می گیرد و از روز شنبه در تمرینات گروهی شرکت می کند.صادقی در پایان 
می افزاید: تاکید می کنم که بنگر هیچ مصدومیتی ندارد و بدون مشکل تمریناتش را از 3 

روز دیگر با تیم آغاز خواهد کرد.

 بدهی سنگین باشگاه پرسپولیس به بازیکنان خارجی

 اومانیا از طریق فیفا اقدام کرد
باشگاه پرسپولیس مبلغ سنگینی را به بازیکنان خارجی فصل پیش خود بدهکار است.

 باشگاه پرسپولیس نزدیک نیمی از قرداد های 3 بازیکن خارجی فصل قبل خود را به 
آنها بدهکار است و در این بین مایکل اومانیا که طلب بیشتری از پرسپولیسی ها دارد 
از طریق فیفا در حال پیگیری مطالبات خود است.مدیربرنامه های کاستاریکایی مایکل 
اومانیا با ارسال نامه ای به فیفا خواستار مطالبات خود از باشگاه پرسپولیس شده و باید دید 
واکنش مسئولان است باشگاه در قبال این قضیه چه خواهد بود. اومانیا فصل گذشته هم 
همین کار را انجام داد و طلبش از باشگاه پرسپولیس را دریافت کرد و این کار را باز هم 
از طریق مدیربرنامه های کاستاریکایی خود انجام داده است.شرایط جری بنسون و لوکا 
ماریچ متفاوت است. بنسون همچنان منتظر است تا باشگاه پرسپولیس با او تسویه حساب 
کند و ماریچ نیز فقط در صورت گرفتن مطالباتش حاضر به عقد قرارداد جدید با باشگاه 

پرسپولیس خواهد شد.

مشکل مصدومیت کنعانی زادگان چیست؟
مدافع جدید استقلال از زمان عقد قرارداد با این تیم با حاشیه های زیادی روبرو شده 
است.  محمدحسین کنعانی زادگان در ابتدای حضورش در جمع آبی پوشان ابتدا بحث 
پرسپولیسی شدنش مطرح شد و بعد از آن اخباری در رسانه ها منتشر شد که این بازیکن 
با رباط پاره با استقلال قرارداد امضا کرده است و به همین دلیل هم شرایط تمرین با این 
تیم را ندارد.با این حال رباط پای کنعانی زادگان پاره نیست و دلیل مصدومیت او چیز 
دیگری است. گفته می شود این بازیکن در پایان لیگ پانزدهم در تاریخ 2۷ اردیبهشت 
ماه کشاله اش را عمل کرده است و طبق تجویز پزشکان معالج این بازیکن نمی تواند تا ۶ 
هفته تمرین کند. البته از این تاریخ حدود 34 روز گذشته است و این بازیکن احتمالا از 

10 روز دیگر می تواند تمرینانش را با استقلال آغاز کند.

بازیکن مورد نظر پرسپولیسی ها پیکانی می شود
بشار رسن هافبک تیم ملی فوتبال عراق که مورد نظر پرسپولیسی ها نیز قرار گرفته بود 
امروز در باشگاه پیکان حاضر خواهد شد تا قرارداد خود را با خودروسازان امضا کند.  این 
بازیکن 1۹ ساله که در تیم نیروی هوایی عراق بازی می کند امروز اردوی تیم ملی کشورش 
را ترک خواهد کرد تا در باشگاه پیکان حاضر شود و قراردادش را امضا کند.او در سن 
1۷ سالگی به تیم ملی عراق دعوت شد و تاکنون 13 بازی ملی در رده بزرگسالان دارد. 
رسن در رده امید یک گل هم به تیم ملی امید ایران در سال 2014 به ثمر رسانده است.

اولین خرید خارجی فصل

قرارداد گولچ با پرسپولیس امضا شد
آنتونی گولچ با قراردادی دو ساله به پرسپولیس پیوست تا در خط دفاعی این تیم قرار 
گیرد. مدافع استرالیایی مدنظر پرسپولیس بعد از توافق با مسوولان این تیم قراردادش 
را امضا کرد.آنتونی گولچ که روز گذشته برای مذاکره نهایی با مسوولان پرسپولیس وارد 
تهران شده بود بعد از اینکه به توافق رسید، قرارداد دو ساله اش را با این تیم امضا کرد تا 
رسما پرسپولیسی شود. با جذب گولچ این تیم دومین بازیکن خارجی خود را نیز به لیست 
اضافه کرد و باید دید سرنوشت لوکا ماریچ چه خواهد بود.این تیم البته در خط حمله خود 

نیز چشم به بازیکن خارجی دارد تا اینگونه از سهمیه های خود استفاده کند.

مدافع ماشین سازی از لیگ یک آمد
ابوالفضل اعلایی پس از توافق با مدیران تیم ماشین سازی، قرارداد خود را با این تیم 
منعقد کرد.  ابوالفضل اعلایی که پیش از این در عضویت تیم فولاد یزد قرار داشت و 
برای این تیم در بازی های لیگ دسته اول توپ می زد امروز و پس از توافق با مدیران 
تیم ماشین سازی قرارداد خود را با این تیم به امضا رساند تا در بازی های لیگ شانزدهم 
پیراهن این تیم را به تن کند.  اعلایی که در پست دفاع وسط توپ می زند یکی از بازیکنان 

سهمیه زیر 23 سال ماشین سازی محسوب می شود.

حضور چاگو در گسترش فولاد منتفی شد
هافبک کامرونی فصل گذشته فولاد به گسترش فولاد نمی رود. در نخستین روزهای 
نقل و انتقالات لیگ برتر باشگاه گسترش فولاد با ماتیاس چاگو برای حضور در این تیم به 
توافق رسید اما قراردادی امضا نشد.چاگو آن روزها به کشورش برگشت و دیگر خبری نشد 
تا اینکه حالا خبر می رسد گسترش فولاد از جذب چاگو پشیمان شده است.گسترش 
فولاد برای فصل جدید مگنو باتیستا و فرناندو دخسوس را در اختیار دارد ویک مهاجم 

برزیلی نیز به این تیم اضافه می شود تا 3 سهمیه بازیکنان خارجی اش پر شود.

هافبک استقلال به پدیده پیوست
هافبک استقلال تهران پس از فسخ قرارداد با این تیم با باشگاه پدیده مشهد به توافق 

نهایی رسید. 
محمدرضا خرسندنیا  بلافاصله با جدایی از استقلال، با مسؤولان باشگاه پدیده به توافق 
نهایی رسید و قرارداد خود را به صورت رسمی در حرم امام رضا)ع( امضاء کرد.این بازیکن 
28 ساله مشهدی که علاوه بر استقلال، سابقه بازی در تیم های ابومسلم، پیکان، گهر درود 

و پدیده را نیز در کارنامه دارد با عقد قراردادی یکساله دوباره به پدیده بازگشت.

دعوای تیم ملی و باشگاه ها به علت کوتاهی فدراسیون است

زرینچه: آقای کی روش! فوتبال جای 
زورگویی، تهمت زدن و پرخاشگری نیست

جواد زرینچه  درباره دعواهای اخیر بین تیم ملی و باشگاه ها گفت: بالاخره هر مربی باید 
نگران تیمش باشد چون اوست که باید در نهایت جوابگو باشد، چه در باشگاه و چه در 
تیم ملی. به نوعی هر دو دسته خواستار آن هستند تا تیم های خود را آماده و با آمادگی 
روانه مسابقات کنند. تا در نهایت نتایجی که در انتظار تیم ملی و باشگاه ها هست و مربیان 
آنها دوست دارند با آمادگی کامل به دست بیاید و این اتفاق نمی افتد مگر با دور هم بودن 
بازیکنان باشگاه ها یا تیم ملی. یعنی باید بازیکن در اختیار کادر فنی تیم ملی یا باشگاه ها 

باشد تا آنها به اهداف خود برسند.
وی ادامه داد:  امسال با توجه به یارگیری خوب انجام شده توسط استقلال و پرسپولیس 
انتظارات از این دو تیم بالا رفته و هواداران جز قهرمانی از تیم های محبوب خود چیز دیگری 
نمی خواهند و به همین دلیل این دو تیم امسال تحت فشار قرار گرفته اند تا بتوانند بهترین 

نتایج را برای هواداران کسب کنند.
زرینچه گفت: معتقدم که امسال وظایف سنگینی بر روی این دو تیم است و از سوی 
دیگر تیم ملی بازی های مهمی برای رسیدن به جام جهانی دارد. به نظرم دعوا کردن باعث 
می شود تا دود اختلافات به چشم کل فوتبال ایران برود. چه تیم ملی که اگر به جام جهانی 
نرود همه ضرر می کنند و چه باشگاه ها که اینهمه ریخت و پاش کردند و می خواهند نتایج 

مناسبی بگیرند.
مدافع اسبق تیم ملی در مورد اینکه بهترین راهکار برای حل این اختلافات چیست، گفت: 
به نظرم بهترین راه حل این است که جلسه ای را بین کادر فنی تیم ملی و باشگاه ها برگزار 
کنند تا طرفین در یک محیط تعاملی رو در روی هم نشسته و مسائل و مشکلات را بگویند. 
در واقع باید فدراسیون فوتبال از آنها بخواهد تا یک جلسه همفکری را برگزار کرده تا جلوی 
آسیب بیشتر به باشگاه ها و تیم ملی گرفته شود. بنابراین باید در جلسه فوق تعامل و توافق 
صورت گرفته و این خیلی بهتر است تا اینکه مدام در رسانه ها شاهد درگیری، حاشیه و 

تهمت و افترا به یکدیگر باشیم.
وی یادآور شد: البته فدراسیون کوتاهی می کند که کار به اینجا می کشد. مطمئناً این 
مسائل جز اینکه باعث  می شود فوتبال مان آسیب ببیند هیچ ماحصل دیگری ندارد. الان باید 
تاج هر چه سریع تر مربیان تیم ملی و کادر فنی را در یک جلسه دور هم نشانده و طرفین 

در یک جلسه فوری طی 4-5 ساعت مشکلات را حل کنند.
زرینچه درباره رفتار کی روش گفت: همیشه درگیری و حاشیه در این 5 سال در اطراف 
تیم ملی وجود داشته که البته خیلی ها موافق و عده ای هم مخالف آن هستند. این تضادها 
همیشه بوده اما نتیجه این اختلافات و حواشی در سطح ملی و باشگاهی جز صدمه زدن 

چیز دیگری نبوده است.
بازیکن سابق استقلال در مورد اینکه آیا فکر نمی کند رفتار کی روش از بالا به پایین 
است، تاکید کرد: این بدان خاطر است که همیشه بین تیم ملی و باشگاه ها فاصله بوده 
و هیچ موقع آن نزدیکی که باید باشد، نیست. از سوی دیگر همیشه نگاه ها به تیم ملی 
ارجحیت داده شده اما باید تعامل باشد تا هم تیم ملی و هم باشگاه ها در جایگاه واقعی 

خود قرار داشته باشند.
وی در مورد لحن توهین آمیز کی روش در بیانیه هایی که می دهد، یادآور شد: ورزش 
جایی نیست که پرخاشگری، زورگویی و تهمت زدن یا کنایه در آن جا داشته باشد و این 
مسائل زیبنده ورزش و فوتبال نیست. حالا هر کسی که می خواهد این صحبت ها را بکند، 
باشد؛ چه مربی ایرانی، چه کی روش و چه هر مربی دیگر. تا زمانی که می توانیم با تعامل 
و حرف های خوب مشکلات را حل کرد این مسائل به درد فوتبل می خواهد تا اینکه این 
مسائل که بخواهیم کسی را متهم کنیم و یا اینکه فردا اگر نتیجه لازم را نگرفتیم بگوییم 
باشگاه ها همکاری نکردند و ... کار درستی نیست. معتقدم که فدراسیون باید به این طور 

مسائل جدی تر ورود کند.

هیدینگ سه ماه فوتبال باشگاهی کره را تعطیل کرد

چراغپور: برخورد مناسبی با حرف فنی 
کی روش نداشتیم

یک کارشناس فوتبال گفت: حرف کارلوس کی روش فوتبالی بود اما برخورد مناسبی با این 
درخواست فنی نداشتیم.

جلال چراغپور در مورد اختلاف نظر کارلوس کی روش با مربیان ایرانی و همچنین برانکو 
ایوانکویچ در مورد استفاده از بازیکنان ملی گفت: برای اینکه این مسئله را با دقت نگاه کنیم 
باید چند قدم و چند روز به عقب تر برگردیم. این اتفاق مانند یک گلوله برفی کوچک بود 
که از بالای کوه رها شد و وقتی به ما رسید ماهیت آن کاملا تغییر کرد و این همه حرف و 
حدیث و حاشیه از حرف فنی کی روش بیرون آمد. به نظر من این مسئله یک اتفاق فنی 

فوتبالی بود. اما برخورد ما با این مسئله فنی نبود.
وی ادامه داد: وقتی لیگ برتر ما تمام شد و بازیکنان فوتبال ما خسته و عصبی و فرسوده 
مسابقات را به پایان رساندند به اردوی تیم ملی رفتند آنهم در حالی که برخی از ملی پوشان 
قهرمانی را از دست داده بودند و برخی هم نتایجی دلخواه را نگرفتند. این بازیکنان در اختیار 
کی روش قرار گرفتند و کی روش آنها را به مصاف مقدونیه و قرقیزستان فرستاد. در این اردو 
بازیکنان تیم ملی برنامه ترمیمی داشتند. در واقع تمریناتی ترمیمی که به آنها ریکاوری 
می گوییم از سوی کی روش برای ملی پوشان در نظر گرفته شد. سرمربی تیم ملی هم دو 
بازی متوسط مایل به ضعیف برای آنان در نظر گرفت. سرمربی تیم ملی قصد داشت در 
اردوی ارمنستان و اتریش بازی های تدارکاتی قوی تری را برای تیم ملی تدارک ببیند که در 

این شرایط فصل آماده سازی باشگاه های ما فرا رسید.
چراغپور تصریح کرد: همه می دانیم که باشگاه ها در ابتدای فصل تمرینات بدنسازی برای 
بازیکنانشان در نظر می گیرند و کی روش نمی خواست بازیکنان میلیاردی و ملی پوش دوباره 
تمرینات بدنسازی را انجام بدهند و نمی خواست این بازیکنان دو پروسه  بدنسازی را در 
کمتر از دو ماه طی کنند. او از باشگاه ها خواست که دو هفته به ملی پوشان استراحت فعال 
داده شود و این بازیکنان ملی در تمرینات استقامت و سرعت هوازی شرکت نکنند. حرف 
کی روش در فوتبال  آسیا سابقه دارد. گاس هیدینگ در کره جنوبی سه ماه فوتبال باشگاهی 
کره جنوبی را تعطیل کرد و گفت باید تمرینات بدنسازی بازیکنان با نظر من انجام شود. 
کی روش چنین درخواستی را نداشت او یک خواسته فنی کرد که ما با این خواسته فنی به 

شکل دیگری برخورد کردیم.
چراغپور با اشاره به مسائل حاشیه ای تقابل برانکو و کی روش گفت: برخی از  این تنش ها 
و حاشیه ها منافعی دارند من وارد این مسئله که چه اشخاصی از این تنش ها سود می برند 
نمی شوم و نمی خواهم هم به آن ورود کنم و بگویم زیربنای آن کجاست. شاید اگر دقت 
کنیم این مسئله به یک سال پیش و سخنرانی یک مسئول علیه کی روش برگردد و اکنون 

صحبت از آلترناتیوهای کی روش است. درخواست کی روش فنی و فوتبالی بود.

تیم ملی والیبال ایران در اولین بازی هفته دوم لیگ 
جهانی فردا در صربستان به مصاف بلغارستان می رود.

 تیم ملی والیبال ایران در اولین بازی هفته دوم لیگ 
جهانی والیبال از ساعت 18:30 دقیقه فردا پنج شنبه 3 تیر 
به مصاف بلغارستان می رود. این بازی در سالن "اس پی سی 

ولیودینا" شهر "نوی ساد" صربستان برگزار می شود.
بلغارستان در هفته اول این رقابت ها با تیم های لهستان، 
صربستان و روسیه هم گروه بود. این تیم در بازی اول خود 
3 بر یک مغلوب لهستان شد و بازی دوم را هم 3 بر صفر به 
صربستان واگذار کرد. بازی آخر این تیم برابر روسیه نیز 3 بر 

یک به نفع روس ها شد.
 تیم ملی ایران هم در سه بازی ابتدایی خود 3 بر صفر و 
3 بر یک برابر برزیل و آمریکا شکست خورد و در بازی آخر 

آرژانتین را 3 بر 2 برد.
"اسوتن سوکولوف" بازیکن بلغارستان با کسب 5۶ امتیاز 
در هرسه بازی این تیم در لیگ جهانی امتیازآورترین بازیکن 
بود. "تودور شریموف" و "ویکتور یوسیفوف" از دیگر بازیکنان 
خوب این تیم هستند. "پلامن کنستانتینوف" سرمربی گری 

این تیم را برعهده دارد.
بلغارستان در کسب سهمیه المپیک 201۶ ریو ناکام ماند 
درحالی که پیش از این آن ها سه بار در این بازی های حاضر 
بودند. در سال 1۹۷2 و 2012 این تیم در المپیک به مقام 
چهارم رسید. بلغارها 5 دوره در لیگ جهانی حاضر بودند 
که در همه دوره ها به مقام چهارم رسیدند. 4 مدال برنز در 
رقابت های قهرمانی جهان، یک مقام سومی در جام جهانی و 
4 مقام سومی در رقابت های قهرمانی اروپا از دیگر افتخارات 

این تیم است.
سعید معروف، علیرضا بهبودی، سید محمد موسوی، 
عادل غلامی، مصطفی شریفات، محمد فلاح، فرهاد ظریف، 
مهدی مرندی، شهرام محمودی، مجتبی میرزا جانپور، میلاد 
عبادی پور، حمزه زرینی، علیرضا مباشری و جواد معنوی 
نژاد  بازیکنان تیم ملی ایران در هفته دوم هستند که رائول 

لوزانو به تیم ملی دعوت کرده است.
ملی پوشان ایران در هفته دوم لیگ جهانی با تیم های 

بزریل، صربستان و بلغارستان هم گروه است.
 برنامه بازی های تیم ملی درهفته دوم به شرح زیر است:

 ایران - بلغارستان پنج شنبه 3 تیر ساعت 18:30
 ایران - برزیل جمعه 4 تیر ساعت 18:30

 ایران - صربستان شنبه 5 تیر ساعت 21:30

درحالی که فدراسیون جهانی والیبال از سیستم چشم عقاب بعنوان جایگزین ویدیو چک 
در رقابتهای لیگ جهانی استفاده کرده است این سیستم بخاطر تحریم های سیاسی علیه 

کشورمان به تهران نخواهد آمد.
پس از جایگزینی سیستم چشم عقاب به جای ویدئو چک در مسابقات والیبال که از سوی 
فدراسیون جهانی والیبال در مسابقات جام جهانی انجام شد، مسئولان FIVB تصمیم گرفتند 
با توجه به عملکرد موفقیت آمیز این سیستم، در مسابقات لیگ جهانی و المپیک نیز از این 

فناوری استفاده کنند.
بر این اساس شرکت »هاک ای« نماینده رسمی این فناوری از سوی فدراسیون جهانی 
والیبال در دنیا است، با فرستادن تکنیسین ها و تجهیزات مورد نیاز به کشور میزبان مسابقات 
والیبال این سیستم را راه اندازی و در مسابقات لیگ جهانی مورد بهره بردای قرار می دهد 

و در پایان مسابقات بر اساس قرارداد فی مابین هزینه مربوطه را از میزبان دریافت می کند.
بر اساس توافقات حاصل شده و مقررات برگزاری لیگ جهانی، قرار بود این شرکت تجهیزات 
و تکنیسین های خود را برای برگزاری مسابقات لیگ جهانی در تهران نیز همانند دیگر کشور 
به ایران بفرستد تا در مدت این رقابتها نیز مورد استفاده قرار گیرد.اما مسئولان این شرکت که 
مالک اصلی آن شرکت سونی است از طریق FIVB رسما اعلام کردند که به علت تحریم های 
موجود علیه ایران برای راه اندازی و بهره برداری سیستم چشم عقاب به ایران نخواهند آمد 
و فدراسیون جهانی والیبال هم طی نامه ای اعلام کرد با توجه به عدم حضور شرکت »هاک 
ای« از سیستم ویدئو چک )ویدئو چلنج( که در دو سال پیش هم مورد استفاده قرار گرفته 
است در مسابقات لیگ جهانی در تهران استفاده شود.با توجه به اینکه بر اساس مقررات این 
شرکت موظف به ارائه این سرویس به کشور میزبان در ازای دریافت هزینه مربوطه است، این 
نوع رفتار شرکت »هاک ای« و فدراسیون جهانی، از سوی مسئولین فدراسیون والیبال ایران 

مورد اعتراض شدید قرار گرفت و با ارسال نامه ای به کمیته مسابقات FIVB خواهان پیگیری 
و رفع این موضوع شدند ولی با توجه به زمان باقیمانده بعید به نظر می رسد تغییری در تصمیم 
گرفته شده حاصل شود.بر این اساس کمیته انفورماتیک فدراسیون والیبال در مذاکراتی که 
با شرکت دیتا پروجکت در ایتالیا )نماینده انحصاری ویدئو چلنج از سوی فدراسیون جهانی 
والیبال( انجام داد ، مقرر شد که نماینده این شرکت با حضور در ایران سیستم موجود را که 

سال گذشته مورد استفاده قرار گرفت جهت بهره برداری راه اندازی کند.

مالک باشگاه صبای قم مدعی است از جانب استانداری 
به عنوان نماینده تام الاختیار صبا انتخاب شده اما کسانی 
که سمتی در باشگاه ندارند این حکم را فاقد اعتبار می دانند.

 استانداری قم دیروز طی حکمی جواد شهبازی را به عنوان 
نماینده تام الاختیار باشگاه صبای قم منصوب کرد اما دقایقی 
از انتشار این حکم نگذشته بود که باشگاه صبا در اطلاعیه ای 

این حکم را فاقد اعتبار دانست.
جواد شهبازی در گفت وگو با ایسنا در این باره توضیح داد: 
استانداری قم سی دقیقه بامداد روز )چهارشنبه( مسئولیت 
باشگاه را به بنده محول کرد اما یک ساعت بعد سایت باشگاه 
صبا طی بیانیه ای آن را فاقد اعتبار دانست. مالکیت تیم برای 
استانداری است اما آقایانی که منافع خود را در خطر دیده اند 
و هیچ سمتی هم ندارند، بیانیه می دهند. نمی خواهم اسمی 
از کسی ببرم اما جالب است بدانید حکم تمام اعضای هیات 
مدیره و مدیرعامل باشگاه ابطال شده و هیچ مسئولیتی ندارند.

مالک باشگاه صبای قم درباره نحوه حضورش در باشگاه 
و مسائل مالی آن، اظهار کرد: ما مالکیت صد در صد باشگاه 
و امتیاز کامل صبا را دریافت کرده ایم و قرار است مطالبات 
اعضای تیم نیز با مدیریت استانداری پرداخت شود. ما مبلغی 
را در ازای خرید امتیاز تیم به استانداری پرداخت می کنیم و 
آنها با صلاحدید خودشان پول را تقسیم می کنند. به هر حال 
ما الان صاحب خانه ای شده ایم که اگر کسی را به مهمانی 
دعوت نکنیم شاکی می شود. در صورتی که اگر ما مالک 

باشیم، اختیار انتخاب افراد نیز باید با ما باشد نه مهمان!
شهبازی با بیان اینکه مذاکراتش برای جذب مربی و بازیکن 
را آغاز کرده است، افزود: با دو، سه مربی صحبت کرده ام و 
برنامه ای برای حفظ آقای دایی ندارم. آقای دایی شخصیت 
بزرگی دارد اما نظر بنده روی ایشان مثبت نیست. دلیلم هم 
سوابق وی است. آقای دایی در هیچ تیمی بدون حاشیه نبوده 
و هر جا رفته دعوا و درگیری با مسئولان باشگاه داشته و 
طلبکار بوده است. اما ما نمی خواهیم دانسته این اشتباه را 
مرتکب شویم و به دنبال مربی ای هستیم که به لحاظ فنی 

مطمئن باشد و حاشیه هم نداشته باشد.
وی افزود: آقای دایی هیچ مزیتی نسبت به مبلغ قرارداد 
و اسمش ندارد. من مربی ای می خواهم که تشنه قهرمانی 
باشد؛ نه کسی که حتی در تمرین تیم هم حاضر نشود. صبا 
پارسال با 15-1۶ میلیارد هزینه هفتم جدول شد بنابراین 
آقای دایی مربی موفقی نبوده است. ایشان قبل از آن هم در 
پرسپولیس و راه آهن یا در تیم ملی موفقیتی کسب نکردند. 
تنها در سایپا به مقام رسیدند که آن هم نیم فصل مسئولیتش 

را پذیرفته بودند.
 شهبازی در پاسخ به این پرسش که آیا مدیریت باشگاه 
را نیز خود به عهده خواهد گرفت، به ایسنا گفت: قرار است 
مدیرعامل کاردانی را بیاورم و خودم قصد مدیریت ندارم. 
با این حال هنوز برای این پست شخص خاصی مدنظرم 

نیست.

ایران - بلغارستان؛

 آغازگر دور دوم لیگ جهانی والیبال

تحریم ها کار دست والیبال ایران داد

چشم عقاب به تهران نمی آید

سرگیجه در باشگاه صبا 

شهبازی: دایی جایی در صبا ندارد

 ادامه رفتارهای نامناسب سرمربی تیم ملی

فدراسیونفوتبالجلویکیروشرابگیرد
به  اخیر  سال  چند  همچون  کی روش  کارلوس 
رفتارهای ناپسند خود با ادبیاتی نامناسب ادامه می دهد 
و فدراسیون نشین ها هم بدون اینکه برخوردی با این 

مربی داشته باشند نظاره گر کارهای او هستند.
 این اولین نیست و قطعاً آخرین بار هم نخواهد 
بود. تجربه نشان داده کی روش هر آنچه می خواهد 
می گوید بدون اینکه کسی جلودارش باشد؛ علیه ارکان 
فدراسیون فوتبال حرف می زند، بدون اینکه کسی 
جلودارش باشد؛ در ایران علیه ایرانی حرف می زند 
و آنها را متهم به »خصومت« می کند و »سعودی« 
می نامد، بدون اینکه کسی جلودارش باشد؛ در مرکز 
پزشکی ایران مقابل چشمان زنان ایرانی از بدترین الفاظ 
استفاده می کند، بدون اینکه کسی جلودارش باشد؛ با 
کسانی که از ابتدا در فوتبال ایران با او بودند، بدترین 
رفتار را می کند و بدترین حرف ها را درباره آنها می زند،  
باشد؛ علیه مسئولان  اینکه کسی جلودارش  بدون 
فدراسیون فوتبال و علیه مافوقش بدترین حرف ها را 
بر زبان می آورد، بدون اینکه کسی جلودارش باشد؛ 
تنها دو روز بعد از پایان دوران ریاست کفاشیان، از او 
انتقاد می کند و سپس حرف های دیگری هم به زبان 
می آورد، بدون اینکه کسی جلودارش باشد؛ همکارش 
را با گرگ و مار مقایسه می کند، بدون اینکه کسی 
جلودارش باشد؛ قبل از توافق مالی با اسپانسر پیشین 
البسه تیم ملی، در مجامع بین المللی آبروی ایران را 
می برد؛ بدون اینکه کسی جلودارش باشد، کفاشیان 
او را ممنوع المصاحبه می کند، اما دستیارانش به خط 
می شوند و علیه مسئولان فدراسیون حرف می زنند؛ 
بدون اینکه کسی جلودارش باشد، تاج به او می گوید 
پیش  در  »فیس بوکی«  راه  بار  این  اما  کن  سکوت 
می گیرد و مدام دعوا را ادامه می دهد؛ بازهم بدون اینکه 

کسی جلودارش باشد...
ریشه این اتفاقات را البته باید در فدراسیون گذشته 

او  با  با قاطعیت  جستجو کرد، جایی که کفاشیان 
برخورد نکرد و ماجرا برعکس شد و کی روش بود که 
بر فدراسیون مسلط شد و عنان کار را در دست گرفت. 

این روند از آن موقع شروع شد و تاکنون ادامه دارد.
کی روش حالا البته به زمین سفت رسیده است. 
او تاکنون با مربیان ایرانی درگیر می شد و شاید افکار 

عمومی حق را به سرمربی تیم ملی می داد اما اکنون 
او با برانکو درگیر شده، مربی ای که شخصیتی آرام 
و صبر زیادی دارد. برانکو البته محبوب هم هست و 
کی روش حالا که با او درافتاده متوجه شده که این بار 
با دفعات قبلی تفاوت دارد. با این حال کی روش ثابت 
کرده همیشه یک پای دعواست حتی اگر افکار عمومی 

در ماجرای اخیر حق را به برانکو بدهد و حتی اگر این 
دعوا از میزان محبوبیش کم کند.

ذکر این نکته ضروری است که در این مطلب کاری 
به مسائل فنی و دانش فنی این مربی نداریم. درباره 
کسی که سرمربی رئال مادرید و مربی منچستریونایتد 
بوده در این مقال بحث فنی نداریم؛ بحث بر سر رفتارها 

و ادبیات نازل این مربی است، همان اتفاقی که در 
کشورهای دیگر هم برای او رخ داده بود. کی روش 
از روزی که به ایران آمده بدترین رفتار و ادبیات را 
داشته و جالب است که مهدی تاج رئیس فدراسیون 
فوتبال، دو روز پیش گفته بود »کی روش از ادبیات به 
کار رفته ناراحت بود و حق هم داشت«. این هم از 
رئیس فدراسیون فوتبال ایران که بعد از اینکه کی روش 
به  را  بود، حق  خوانده  روباره  و  گرگ  را  همکارش 
سرمربی تیم ملی داد. در این مدت هر بی احترامی از 
سوی طرف مقابل کی روش صورت گرفته این مربی با 
ادبیاتی بدتر پاسخ داده و حالا هم که فدراسیون از او 
خواسته مراعات کند، توپخانه فیس بوکی اش را روشن 
کرده است. واقعاً فدراسیون فوتبال نمی خواهد با این 
مربی برخورد کند؟ واقعاً ترس از تبعات احتمالی باید 
باعث شود که برخوردی با کی روش نکنیم؟ تاج از چه 
چیزی می ترسد؟ فدراسیون از چه چیزی بیم دارد؟ 
هیئت رئیسه از چه می هراسد؟ با رفتارهای اخیر وقت 
آن رسیده که فدراسیون فوتبال، برخورد قاطعی با 
کی روش کند چرا که قطعاً عزت و آبروی ایران مهمتر 

از هر چیز دیگری است.
نکته پایانی اینکه باید به کی روش گفت که دیگر قرن 
بیستم و سال 1۹51 نیست که موزامبیک مستعمره 
پرتغال باشد. پرتغال سال 1۹51 میلادی که در آن 
را  آفریقایی  کشورهایی  اروپایی  کشورهای  سال ها 
برای ثروت ها و معادن وسیع به استعمار می گرفتند، 
به موزامبیک حمله کرد. پرتغالی ها این کشور را به 
مستعمره خود گرفتند و دو سال بعد، یعنی سال 
1۹53 کارلوس کی روش در موزامبیک متولد شد. او 
استعمار و برده داری را به چشم دیده و تا 21 سالگی 
در این فضا رشد کرده و شاید تصور می کند هنوز دهه 
50 میلادی است که برده داری رواج دارد؛ اما آقای 

کی روش! اینجا ایران است!
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محققان دانشگاه امپریال کالج لندن با استفاده از تار عنکبوت "گوی طلایی" استرالیایی به 
ساخت یک ویولن پرداخته اند. تار عنکبوت به دلیل استحکام بسیار بالا در کنار منعطف بودن 
آن شناخته شده است که شکار را با قدرت در خود گرفته و همچنین عنکبوت را با انتقال 
ارتعاش های ایجاد شده در اثر تقلای شکار از وجود آن آگاه می کند.این ویولن دارای سه تار 
طلایی عنکبوت است که در بدنه کامپوزیت ساز جاسازی شده اند. این بدنه نیز از الیاف ابریشم 
ترکیب شده با یک عامل اتصال ساخته شده است.زمانی که نت های موسیقی بر روی این سیم ها 
نواخته می شوند، ارتعاشات از طریق سه سیم اصلی و درون بدنه تشدید شده و صدا را بوجود 
می آورند. این اصل که به سرعت انتشار شهرت دارد، به شکل مشابهی در طراحی ویولن های 
ساخته شده از چوب و فیبر کربن استفاده می شود.اما در ماده کامپوزیت جدید محققان،  صوت را 
می توان به شکل ظریفی با تغییر شیوه ترکیب الیاف ابریشمی با بایندر اصلاح کرد. این امر نه تنها 
به ویولون های مختلف اجازه می دهد تا از صداهای از پیش  تعیین شده متفاوتی برخوردار باشند، 
بلکه همچنین می توان از این ماده در دستگاههای صوتی مانند بلندگوها و هدفون ها نیز استفاده 
کرد.محققان اکنون این فناوری را ثبت اختراع کرده اند و به دنبال شرکای صنعتی برای توسعه 

آن هستند. آن ها امیدوارند ویولنهای ابریشمی تا سال آینده وارد بازار شوند.

تاثیر شیمی درمانی روی تومورها بیشتر می شود

کلاه ایمنی که در حد یک دستیار است

پیش بینی سیل با سامانه بومی محققان ایرانی
معاون پژوهشی پژوهشکده هواشناسی با تاکید بر این که 
ایران جزو 10 کشور اول حادثه خیز دنیا است، گفت: در 
شمال شهر تهران ۷ دره و رودخانه وجود دارد که بارش های 
شدید امکان رخداد سیلاب را ایجاد می کند؛ از این رو سامانه 
نرم افزاری طراحی کردیم که قادر است از 5 روز قبل سیل 

را پیش بینی کند.
به  با اشاره  ایسنا  با  ابراهیم فتاحی در گفت وگو  دکتر 
گستردگی و موقعیت جغرافیایی کشور، اظهار کرد: در دنیا 
43  مخاطره و حوادث غیرمترقبه وجود دارد که 33 نوع آن 
در ایران وجود دارد، ولی به دلیل تعداد رخدادهای حوادث 
طبیعی، ایران جزو 10 کشور اول حادثه  خیز دنیا قرار گرفته 

است.
وی، سیل را یکی از مخاطرات طبیعی کشور دانست که 
هر ساله خسارات زیادی ایجاد می کند و ادامه داد: یکی از 
دلایل افزایش رخداد سیل در کشور عدم مدیریت  صحیح 
در حوضه های آبی است؛ به این معنا که در سال های اخیر 
عواملی مانند از بین رفتن پوشش گیاهی،  تجاوز به حریم 
رودخانه ها، افزایش ساخت و سازها، نامناسب بودن سازه ها و 
پل های مسیر رودخانه ها و توسعه فعالیت های کشاورزی در 
حریم رودخانه ها موجب تشدید خسارات ناشی از سیل در 

کشور شده است.
فتاحی پیش بینی بارش رخداد و شدت بارش را از جمله 
وظایف سازمان هواشناسی نام برد و خاطر نشان کرد: سازمان 
هواشناسی کشور به عنوان تنها مرجع در سطح کشور، 
مسؤولیت پیش بینی و هشدار پدیده جوی را به منظور 
محافظت از جان و مال مردم که در معرض مخاطرات قرار 

دارند، به عهده دارد.
وی اضافه کرد: در این راستا سازمان هواشناسی کشور 
اقدام به طراحی سامانه نرم افزاری کرده که قادر است، از 

120  ساعت قبل )5 روز قبل( سیل را پیش بینی کند.
معاون پژوهشی پژوهشکده هواشناسی هدف اولیه سامانه 
سیل را ارائه خدمات اضطراری و فراهم آوردن اطلاعات در 
زمینه سیل ذکر کرد و یادآور شد: با اجرای این سامانه و پس 
از تشکیل میز هشدار به سرعت و سهولت می توان تمهیداتی 

عکس العملی نشان داد.
وی با بیان این که این سامانه برای کل کشور قابل کاربرد 
است، یادآور شد: از آنجایی که اعتبارات این طرح تامین نشده 
است؛ از این رو این سامانه تنها برای حوضه های کارون، دز و 

کرخه عملیاتی شده است.
فتاحی، تعداد سیل های رخ داده در دهه های 50 و ۶0 را 
200 مورد ذکر کرد که این میزان در دهه اخیر به 2 هزار و 

۷00 مورد افزایش یافته است.
وی خاطرنشان کرد: افزایش تعداد سیل در کشور ناشی از 
دخالت انسان در طبیعت است و در صورتی که این سامانه 
عملیاتی برای کل کشور کاربردی شود، می توانیم قبل از 
رخداد سیل، هشدارهای لازم در خصوص بروز سیل را اعلام 

کنیم.
فتاحی افزود: یک نمونه از این هشدارها را می توان به 
پیش بینی و هشدار سیل در حوضه های جنوب غرب کشور 

در 25 و 2۶ فروردین ماه امسال اشاره کرد.
معاون پژوهشی پژوهشکده هواشناسی با اشاره به تغییر 
در کاربری زمین  و افزایش سطوح نفوذناپذیر در کلانشهرها 

در پایان یادآور شد: در شمال شهر تهران ۷ دره و رودخانه 
رخداد  احتمال  بارش های شدید  وقوع  با  که  دارد  وجود 
سیلاب در این شهر وجود دارد؛ یکی از روش های مدیریت 
این پدیده مخرب می تواند توسعه سامانه هشدار سیل برای 
این رود دره ها باشد؛ چرا که با استفاده از سامانه های مذکور 
و مدل سازی و پیش آگاهی می توانیم رویکرد مدیریت بحران 

را به مدیریت ریسک تغییر دهیم.

دستگاههای پوشیدنی آینده
 از انرژی خورشید نیرو می گیرند

دانشمندان در کره جنوبی فتوولتائیک فوق العاده نازک را توسعه دادند که به قدری 
انعطاف پذیر است که می تواند به راحتی به دور یک خودکار پیچیده شود.

 فتوولتائیک یکی از انواع سامانه های تولید برق از انرژی خورشیدی است. در این روش 
با بکارگیری سلول های خورشیدی، تولید مستقیم الکتریسیته از تابش خورشید امکان پذیر 
می شود. سلول های خورشیدی از نوع نیمه رسانا می باشند که از سیلیسیوم یعنی دومین 
عنصر فراوان پوسته زمین ساخته می شوند. وقتی نور خورشید به یک سلول فتوولتائیک 
می تابد، بین دو الکترود منفی و مثبت اختلاف پتانسیل بروز کرده و این امر موجب 
جاری شدن جریان بین آنها می گردد. می توان فتوولتائیک را در دسته فناوری  انرژی های 
تجدید پذیر قرار داد. این سلول های خورشیدی خم شونده می توانند در تولید  لوازم 
الکترونیک پوشیدنی مانند ردیاب های تناسب اندام و عینک های هوشمند استفاده شوند. 
این فتوولتائیک در حدود 1 میکرومتر ضخامت دارد که این میزان بسیار نازک تر از یک 
موی انسان است. محققان این سلولهای خورشیدی فوق العاده نازک را از آرسنید گالیم نیمه 
هادی ساخته اند. آنها این سلول ها را به طور مستقیم بر روی بستر انعطاف پذیر بدون استفاده 
از چسب که باعث ضخامت بیشتر مواد می شود چسباندند. این سلول ها با استفاده از فشار 
در 1۷0 درجه سلسیوس و ذوب یک لایه بالای ماده که مواد مقاوم در برابر نور نام دارند، به 
الکترود بر روی بستر جوش سرد داده می شوند و بعد از جوش خوردن، آن ماده مقاوم در 
برابر نور از سطح کنده میشود. جوش سرد یا جوش تماسی، نوعی ایجاد پیوند بسیار قوی 
بین دو جامد است که بدون نیاز به حرارت و ذوب کردن محل اتصال انجام می شود. از این 
سلولهای نازک می توان بر روی قاب عینک و یا پارچه استفاده کرد  و این فناوری همچنین 

می تواند نسل بعدی لوازم الکترونیک پوشیدنی را نیرو دهی کند.

ساخت ویولن با تار عنکبوت

تیمی از دانشمندان فرانسوی به تازگی یه کاشت فراصوت 
را برای 15 نفر آزمایش کرده اند که به ارسال بهتر داروهای 

شیمی درمانی به تومورهای مغزی کمک می کند.
 یکی از بزرگترین مشکلات در درمان سرطان مغز این 
از داروهای شیمی درمانی  تنها مقدار محدودی  است که 
به داخل مغز راه می یابند زیرا رگهای خونی مغز شدیدا به 
سلول ها پیوند خورده اند تا از ورود مواد سمی و پاتوژن ها 
جلوگیری کنند. اما این سد خونی همچنین از انتقال داروها 

به تومورها نیز جلوگیری می کند.
فناوری محققان شرکت  CarThera در فرانسه شامل 
یک مبدل 11.5 میلی متری موسوم به SonoCloud است 
که طی یک عمل جراحی درون حفره ای در جمجمه بیمار 
قرار می گیرد. در زمان تزریق داروی شیمی درمانی، پزشکان 
می توانند میکروحباب هایی را به درون جریان خون بیمار 

تزریق کنند که از میان سدخونی مغز عبور می کند. سپس 
دستگاه فعال شده و امواج فراصوت را برای دو دقیقه به مغز 
می تاباند تا میکروحباب ها را فعال کند. این حباب های در حال 
ارتعاش، سد خونی را برای حدود شش ساعت برای داروی 
شیمی درمانی باز می کنند تا هفت برابر میزان داروی دریافتی 

در روش های سنتی به تومور برسد.
دانشمندان یک مطالعه آزمایشی را بر روی 15 بیمار مبتلا 
به سرطان مغزی مرگبار گلیوبلاستوما انجام دادند و نتایج 
آن ها نشان داد که این تکنیک بطور موفق به دارو اجازه عبور 

به سمت بافت مغزی را داد.
با وجود این نتایج، محققان باید کارآزمایی بالینی بزرگتری 
را انجام بدهند تا ثابت کنند که این روش باعث بروز عوارض 
جانبی نمی شود. برای مثال آن ها باید نشان دهند که باکتری 
وارد مغز نشده و باعث بروز بیماری مرگبار مننژیت نمی شود.

محققان قصد دارند در سال 201۷ یک کارآزمایی بزرگتر را 
بر روی 200 بیمار اروپایی و آمریکایی انجام دهند و در صورت 
موفق بودن نتایج، این کاشت ممکن است تا سال 2020 به 

بازار عرضه شود.

متخصصان موفق به ساخت یک کلاه هوشمند جدید شدند که از سر حفاظت کرده و دارای 
ترکیبی از ویژگی های مدرن است.

این  کلاه ایمنی جدید که مخصوص دوچرخه بوده و Classon نام دارد، برای بهبود ایمنی و 
دید، به ویژگی هایی مانند سیگنال های مرتبط با حرکت ، چراغ های ترمز خودکار و تشخیص 

نقطه کور مجهز شده است.شرکت Brooklyness، سازنده این دوچرخه ، این کلاه ایمنی را به 
چراغها، حسگرها و ویژگی های هوشمند مجهز کرده که به دوچرخه سواران در مورد محیط 
اطراف آنها هشدار می دهد. این کلاه هوشمند می تواند با هر بار شارژ به مدت 2.5 ساعت کار 
کرده و از طریق بلوتوث و Wi-Fi  با دستگاههای تلفن همراه ارتباط برقرار کند.Classon به 
ال ای دی هایی مجهز شده که برای مطلع کردن اطرافیان از قصد دوچرخه سوار به صورت 
چشمک زن در می آید. شتاب سنج تعبیه شده در این کلاه در زمانی که قصد توقف کردن 
کاربر را تشخیص می دهد، به طور خودکار باعث روشن شدن چراغ ترمز می شود. اما به جای 
یک سوئیچ که سبب روشن شدن راهنمای چپ و راست می شود، این کلاه دارای حسگرهایی 
است که حرکت بدن را تشخیص داده و چراغ مورد نظر را بر اساس حرکات دست وی 
روشن می کند.این کلاه ایمنی همچنین دارای دوربین هایی است که در پشت آن تعبیه شده 
و در زمان نزدیک شدن افراد یا اجسام از پشت سر، به کاربر هشدار می دهد. این دوربین 
ها به دلیل داشتن حافظه داخلی 4 گیگابایتی می توانند تا بیش از شش ساعت ویدئوهای با 
کیفیت را ضبط و نگهداری کنند.شرکت Brooklyness  یک کمپین را در سایت منبع یابی  
Kickstarter  راه اندازی کرده تا برای این کلاه ایمنی منابع مالی جمع کند. قیمت این کلاه 
ایمنی برای اولین مشتریان در حدود ۹۹ دلار همراه با شش ماه اشتراک رایگان در باشگاه 
این شرکت خواهد بود.اگر همه چیز طبق برنامه ریزی پیش برود، علاقمندان می توانند در ماه 

آوریل سال 201۷ به این کلاه ایمنی دسترسی پیدا کنند.

یک متخصص طب سنتی  مطرح کرد:

نکات کلیدی برای رهایی از نفخ معده
یک متخصص طب سنتی گفت :رعایت اصول صحیح غذا خوردن و پرهیز از نوشیدن آب 

در حین صرف غذا برای رهایی از نفخ معده ضروری است.
محمد باقر مینایی متخصص طب سنتی وعضو هیئت علمی دانشکده پزشکی و طب 
سنتی دانشگاه علوم پزشکی تهران ؛ گفت:کسانی که از نفخ معده به خصوص در ماه رمضان 
رنج می برند باید از مصرف غذاهای نفاخ مانند آش رشته پرهیز کنند .همچنین جویدن 
کامل غذا از دیگر عواملی است که می تواند در کاهش نفخ معده تاثیر به سزایی داشته باشد. 
این متخصص طب سنتی بیان کرد: نباید در حین غذا خوردن آب بنوشیم. همچنین باید 
از خوردن نان های حاوی جوش شیرین پرهیز کنیم.نان سنگک از نان های مفید به شمار  
می آید.مصرف زیاد زولبیا و بامیه نیز در برخی از افراد منجر به نفخ و دل درد می شود.وی 
نوشیدن شربت آبلیمو به همراه زعفران، شربت به لیمو با عرق بید مشک برای جوانان و این 
شربت با عرق نعناع برای میانسالان و سالمندان را توصیه کرد.مینایی تصریح کرد:استفاده 
از مواد طبیعی لبنی مانند ماست یا شیر از مواد غذایی موثر در کاهش نفخ معده است.  وی 
اظهار داشت:از آن جایی که کسانی که دچار نفخ هستند اغلب مبتلا به یبوست نیز هستند 
بنابرین این افراد بهتر است ماست را به همراه مربای بالنگ یا به  مصرف کنند.مینایی یاد آور 
شد:نوشیدن آب یخ نیز منجر به نفخ می شود.بنابرین افراد باید از مصرف آب بسیار خنک 
به خصوص در وعده افطار پرهیز کنند.وی بیان کرد: افزودن نعناع به چای برای درمان نفخ 
معده از باورهای غلط رایج در بین مردم است.استفاده مداوم از چای سیب و گلابی به رفع 

نفخ معده کمک شایانی می کند.

3گیاه دارویی ضد پیری را بشناسید
با افزایش سن، اعضای بدن به واسطه ی آن دچار تغییر و تحول می شود که با معرفی این 

سه گیاه از پیری صورت و اعضای بدن جلوگیری می شود.
محمد باقر مینایی متخصص طب سنتی گفت: با افزایش سن ،اعضای بدن به واسطه 
ی آن دچار تغییر و تحول می شود که با معرفی این سه گیاه از پیری صورت و اعضای 
بدن جلوگیری می شود،این گیاه شامل: بنفشه سه رنگ است که در طب سنتی در انواع 
بیماری ها از جمله بیماری تنفسی ،سیاه سرفه ،زکام و علائم دیگر سرماخوردگی استفاده 
می شود و به صورت خوراکی یا موضعی برای درمان بیماری های پوستی ،روماتیسم ،ورم 
مثانه ،شب ادراری ،بی خوابی و سفت شدن رگها به کار می رود.وی ادامه داد: یکی دیگر 
از گیاهان ضد پیری آلو است که خاصیت ضد تب ،ضد ویروس و ملین بودن از مهمترین 
اثرات آن می باشند،بعضی از خواص آلو مربوط به فیبر آن است که سرعت جذب مواد 
مغذی به خصوص قندها را کاهش می دهد به همین دلیل  آلو باعث کاهش نسبی قند 
خون می شود.همچنین ویتامین c موجود در آن باعث افزایش جذب آهن می شود و 
مقاومت ایمنی بدن را بالا می برد و به دلیل وجود ترکیبات آنتی اکسیدانی ،خاصیت ضد 
سرطانی دارد و از کم خونی جلوگیری می کند.مینایی اظهار داشت :سومین گیاه ،توت 
است که کاهش دهنده ی قندخون،پایین آورنده ی فشارخون ،ضد پیری ،ضد افسردگی 
،ضد سرطان،معرق،ملین،مسکن و ضد التهاب است.وی در مورد طریقه ی مصرف این گیاه 
اظهار داشت: این گیاهان می تواند به صورت مستقیم مصرف شود و یا اینکه تبدیل به 
مربا شود و از شیره ی آن به عنوان شربت و از جرم آن همراه با ماست استفاده شود .این 
متخصص طب سنتی در پایان یادآور شد :آلوی تازه موثرتر از آلوی خشک است و به علت 

ملین بودن خاصیت ضد سرطانی دارد.

چرا پدرها با "کولر" مشکل دارند؟! 
یک متخصص داخلی عنوان کرد: با گذراندن دوران میانسالی، به تدریج چربی زیرپوست 
مردان کم شده و همین امر موجب نازک شدن پوست آنها شده و موجب می شود مردان 

سرما را بیشتر احساس کنند.
جعفر نوابی در گفتگو با ایسنا ، در خصوص علت مخالفت بیشتر مردان مسن با "کولر"، 
گفت: باید در این زمینه به پدران و مردان مسن حق داد و علت این امر هم تغییرات 

فیزیولوژیکی در بدن آنهاست.
نوابی تصریح کرد: با گذراندن دوران میانسالی و افزایش سن مردان، چربی زیر پوست آنها 
به تدریج کم شده و همین امر موجب نازک شدن پوست آنها شده و سبب می شود پوست 
آنها سرما را بیشتر احساس کند.این متخصص داخلی افزود: برای کاهش احساس سرما نیاز 
به چربی زیرپوستی است که با افزایش سن و کاهش چربی زیرپوست، پوست مردان نازک 

شده و سرما را بیشتر احساس می کنند.
نوابی خاطرنشان کرد: این روند در زنان معکوس است و با افزایش سن، چربی زیر پوست 
زنان افزایش می یابد که همین امر موجب گرمایی شدن آنها در سنین بالا می شود.وی 
افزود: علاوه بر این با از بین رفتن هورمون استروژن، زنان دچار احساس گر گرفتگی 
می شوند که این احساس عمدتا تا سنین بالاتر باقی می ماند.این متخصص داخلی در پایان 
از همه افراد خواست تا با توجه به این مسئله بیش از پیش هوای پدران را داشته و سعی 

کنند در زمینه استفاده از کولر شرایط فیزیولوژیکی بدن آنها را در نظر بگیرند.



اجتماعی 6

معرفی طرح های کمیته امداد

طرح محسنین

 انسان در نظام اجتماعی اسلام دارای ارزش والایی است و حفظ حرمت و کرامت او بر 
همگان واجب است و خداوند رحمان دوست دارد که همه بندگانش درعزت به سر برند 
،از سوی دیگر خداوند متعال خواسته است تا نیاز محرومان بدست همنوعانشان و به قصد 
قرب و رضایت پروردگار مرتفع گردد و همگان در امر انفاق و نیکوکاری مشارکت نموده تا 

زمینه زندگی عزتمندانه برای همه آحاد جامعه فراهم گردد.
در کنار فرزندان محروم از نعمت پدر،نوگلان دیگری هم هستند که تقدیر به گونه 
ای دیگر آنان را از وجود این پشتوانه عظیم بی بهره نموده است پدرانی که علیرغم میل 
باطنیشان به دلیل بیماری ،کهولت ،از کار افتادگی و گسستن از فضای پر مهر خانوادگی 
توان اداره زندگی خود را نداشته و با تامین معیشت خانواده بر دوش زنان سرپرست 
خانوار نهاده شده است .به منظور جاری ساختن اهداف متعالی ارزشهای اصیل اسلامی 
و جوشش رافت و الفت بین اقشار مختلف مردم با اجرای طرح محسنین شرایطی فراهم 
گردیده تا خیرین و نیکوکاران به نیازمند ترین خانواده ها مساعدت نمایند . با واریز ماهیانه 
مبلغی هر چند کم )سرانه پیشنهادی 300000ریال( نیکوکاران محترم می توانند نیات 
خیر خواهانه خود را جامه عمل پوشانده و تصنیف مهربانی را در وجود فرزندان محروم 

زمزمه نمایند.
با استفاده از این مفاهیم بلند اعتقادی و ارزشی طرحی با عنوان طرح محسنین  
)حمایت از فرزندان زیر 18 سال ( ازسالهای  گذشته پا به عرصه حیات نهاده که همانند 
طرح اکرام ایتام و مبتنی بر روشهای این طرح پر برکت ،بدنبال رسیدگی به امور نیازمندان 
جامعه با ویژگی های اجتماعی و اقتصادی خاص وبه آن دسته از خانواده های نیازمندی 
که سرپرست خانواده دارای بیماری صعب العلاج ، از کار افتاده ، زندانی ویا فاقد سرپرست 

و.... می باشد 
این طیف از اقشار تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( علیرغم دریافت خدمات 
اولیه از این نهاد فاقد امکانات افزونتر برای تامین نیازهای اساسی و حیاتی خود بوده و 
ضرورت رسیدگی ویژه به امور آنان با استفاده از کمکهای مردم خیر و نوعدوست در مقطع 

کنونی محسوس می باشد.
اجرای  طرح محسنین دراستان قم طی سالهای گذشته نتایج ثمر بخشی را به همراه 
داشته که در این مسیر5۹00نفرفرزند غیر یتیم  تا کنون ۷۹4نفر از فرزندان زیر 18 سال 
مشمول طرح از امکانات خوب خیرین برخوردار شده اند که امیدواریم با اجرای این طرح 
در روز 21 رمضان  وبا حضور انسان های خیر اندیش و والا در راستای رفع معضلات مادی 

و پرورش روح ایمانی و معنوی آنان قدم برداریم .
رئیس اداره روابط عمومی واطلاع رسانی کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم

آیت الله استادی: 

خدمت با حسن خلق و خلوص نیت
 بالاترین خدمت ها است

عضو شورای عالی حوزه علمیه قم گفت: خدمت به خانواده معظم شهدا و ایثارگران 
خدمتی ارزشمند و پربرکت است و باید با خلوص نیت و حسن خلق همراه باشد.  آیت 
الله استادی در جلسه شورای معاونان و مدیران بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم افزود: 
هیچ کاری بالاتر از خدمت به بندگان خداوند نیست این خدمت باید برای کسب رضای 

خدا، به شکل صحیح و مناسبت و در شان انجام شود. 
وی اضافه کرد: زندگی پر است از فرصت های مختلف فرصت زیارت ، فرصت ماه مبارک 
رمضان ، فرصت عبادت، فرصت خدمت به مردم ، باید از این فرصت ها به شکل صحیح 
استفاده کرد. آیت الله استادی ادامه داد: خدمت به خلق از ارزش بسیاری برخوردار است، 
نیازی نیست این خدمت حتما وظیفه باشد، خلوص نیت درکار باعث می شود تا عمل 
وضع دیگری یابد. وی افزود: اگر حتی نمی توان خدمتی را ارایه کرد باید با حسن خلق و 
اخلاق حسنه با مردم برخورد کرد تا راضی باشند تمام کارهای تبلیغی و فرهنگی با حسن 

خلق پیش می رود.

 
استاندار قم :

مدیون شهدا و جانبازان هستیم 
استاندار قم  گفت :ما مدیون شهدا و جانبازان هستیم،خدمت به ایشان وظیفه سازمانی 
و فراتر از آن انسانی و وجدانی است دولت خود را موظف به رفع مشکلات معنوی و مادی 

این بزرگواران می داند. 
سید مهدی صادقی در حاشیه بازدید از پروژه های بنیاد شهید استان با حضور معاونان 
عمرانی و برنامه ریزی استانداری و مدیرکل بنیادشهید ضمن تاکید بر خدمت رسانی به 
خانواده های معظم شهدا و ایثارگران افزود:کوتاهی در خدمت به خاندان شهدا و ایثارگران 

خیانت به خونهای شهداست.
مهندس سید مهدی صادقی تاکید کرد: ما مدیون شهدا و جانبازان هستیم،خدمت به 
ایشان وظیفه سازمانی و فراتر از آن انسانی و وجدانی است دولت خود را موظف به رفع 
مشکلات معنوی و مادی این بزرگواران می داند. وی با اشاره به پروژه های توانبخشی، 
مرکز اعصاب و روان، مرکز فرهنگی والدین شهدا گفت: اقدامات خوبی در خصوص این 
پروژه ها انجام شده است، دستگاههای مرتبط موظف به تعامل بیش از پیش برای بهره 

برداری هرچه زودتر از این طرح ها هستند. 
وی تاکید کرد: تلاش داریم تا با جذب و تامین اعتبارات ملی و استانی و اولویت بخشی 
های لازم اقداماتی در راستای تسریع در اتمام این پروژه ها صورت گیرد . مدیر کل 
بنیادشهید وامور ایثارگران استان قم نیز در جریان این بازدید گفت: امروز با توجه به کهولت 
سن والدین معظم شهدا و مشکلات جسمی جانبازان لزوم راه اندازی بخش های خاص 

برای پیشگیری و توانبخشی جسمی این عزیزان برنامه ریزی شده است. 

مدیرکل بنیاد شهید قم: 

یاد و خاطره شهدای هفتم تیر 
برای همیشه زنده می ماند 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم گفت: یاد و خاطره شهدای هفتم تیر 
برای همیشه در خاطره ها زنده و جاویدان خواهد ماند. 

به گزارش روابط عمومی بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم، سردار سید جوا 
هاشمی در آستانه سالروز شهادت شهدای هفتم تیر ماه سال ۶0 در دیدار با خانواده 
معظم شهیدان این فاجعه تروریستی افزود: ملت ما برای احیای اسلام راستین، حفظ 
استقلال، آزادی و آرمان ها هزینه های بسیاری داده و شهدای زیادی را تقدیم نموده 
است .وی تاکید کرد: کوتاه شدن دست اجانب و سر سپردگان از این سرزمین، خشم 
آنان از ملت و مسئولانی که خدمتگزار به مسلمین و مخالف استکبار بودند را بدنبال 
داشته است.وی اضافه کرد: ملت ایران با نیروی اراده و ایمان و با روحیه ایثار و شهادت 
طلبی انقلاب اسلامی را تحت رهبری حکیمانه امام خمینی)ره( به ثمر رساند و دشمنان 

اسلام و مسلمین را بیرون راند.
هاشمی ادامه داد: دشمن زبون و پست تحمل استقلال یک ملت بر کشورش را نداشت 
و وقتی دید دست چپاولش از این سرزمین کوتاه شده تلاش کرد تا نهال نوپای انقلاب را 
با ترور نیروهای مخلص و انقلابی از پای درآورد که در این عرصه با وجود شهادت نیروهای 
موثری چون شهید دکتر بهشتی و یاران ایشان نتوانست به اهدافش دست یابد.وی افزود: 
امروز از ثمره خون شهدای انقلاب اسلامی و هشت سال دفاع مقدس و ایستادگی ملت 
بر آرمان های شهدا، ایران اسلامی سربلند و پر افتخار در آسایش و امنیت، مسیر توسعه 
و پیشرفت را طی می کند.هاشمی با خانواده معظم شهیدان دانش، طباطبایی نژاد، 
شهریاری، کریمی بیژنی و هاشمی دیدار کرد.هفتم تیرماه سالروز شهادت آیت الله دکتر 
سید محمد بهشتی و ۷2 تن از یاران امام خمینی)ره( با انفجار بمب در دفتر مرکزی حزب 

جمهوری اسلامی در سال 13۶0 به دست منافقان است.

مدیرکل اموراجتماعی استانداری قم:

کمیته امداد با فعالیت هایش 
کرامت انسانی را در جامعه ارتقاء می دهد

مدیرکل امور اجتماعی استانداری قم با اعلام این مطلب که کار کمیته امداد بسیار 
مقدس و یک اقدام جهادی است گفت:کمیته امداد با اقدامات و فعالیت هایش کرامت 

انسانی را در جامعه ارتقاء می دهد
به گزارش اداره روابط عمومی و اطلاع رسانی کمیته امداد استان قم،  عطا قاسمی 
در شورای مدیران استان قم ضمن تقدیر و تشکراز اقدامات کمیته امداد در جهت رفع 
مشکلات نیازمندان عنوان کرد: کمیته امداد یکی از نهادهای تاثیرگذار در جامعه است که 

امام خمینی )ره ( آنرا بنیان نهادند. 
وی با بیان اینکه حمایت و دستگیری از محرومین از شاخص های مکتب اسلام است 
گفت: نهاد کمیته امداد که مزین به نام امام خمینی )ره( است در حمایت از محرومین 
و نیازمندان و رفع فقر با الگوگیری از سیره اهل بیت )ع( و دستورات اسلام قدم های 

بسیار مثبتی را برداشته است.
قاسمی با اعلام این مطلب که کار کمیته امداد بسیار مقدس و یک اقدام جهادی 
است افزود: کمیته امداد با اقدامات و فعالیت هایش کرامت انسانی را در جامعه ارتقاء 
می دهد وی تصریح کرد: همه باید برای رفع فقر در جامعه تلاش کنند و در این زمینه 

کمیته امداد را یاری نمایند تا هیچ نیازمندی در جامعه اسلامی نداشته باشیم.

  مهمترین پایگاه شیعیان شیفته و عاشقان دل 
سوخته حضرت بقیة الله، ارواحنا فداه، مسجد مقدس 
جمکران، در شش کیلومترى شهر مذهبی قم است. 
مطابق آمار، همه ساله، بیش از پانزده میلیون عاشق 
دل باخته، از سر تا سر میهن اسلامی و جهان، در 
این پایگاه معنوى، گرد می آیند، نماز تحیّت مسجد 
و نماز حضرت صاحب الزمان، عجل الله تعالی فرجه 
الشریف، را در این مکان مقدس به جاى مىآورند، با امام 
غایب از ابصار و حاضر در امصار و ناظر بر کردار، رازِ دل 
می گویند، استغاثه می کنند، نداى »یا بن الحسن!« سر 
می دهند، از مشکلات مادّى و معنوى خود سخن می 
گویند، با دلی خونبار، از طولانی شدن دوران غیبت، 

شکوهها می کنند.
 آنان که از شناخت عمیقترى برخوردارند، به هنگام 
تشرف به این پایگاه ملکوتی، همه حوائج شخصی خود 
را فراموش می کنند و همه مشکلات دست و پاگیر 
زندگی را به فراموشی می سپارند و تنها »ظهور سراسر 
سرور منجی بشر، امام ثانی عشر، حضرت ولی عصر، 
روحی و ارواح العالمین فداه« را مسئلت می کنند؛ زیرا، 
اگر این حاجت برآورده شود، دیگر مشکلی نخواهد ماند، 
و اگر این حاجت روا نشود، حلّ دیگر مشکلات، مشکل 

اساسی را حل نخواهد کرد.
  تاریخچه مسجد مقدس جمكران

  آن چه مسلم است، این است که این مسجد، بیش 
از یك هزار سال پیش به فرمان حضرت بقیة الله، ارواحنا 
فداه، در بیدارى، نه در خواب تأسیس گردید و در 
طول قرون و اعصار، پناهگاه شیعیان و پایگاه منتظران 
و تجلّیگاه حضرت صاحب الزمان )علیه السلام(  بوده 

است.
 علامه بزرگوار، میرزا حسین نورى، )متوفاى 1320 
هجری( در کتاب ارزشمند نجم الثاقب که به فرمان 
میرزاى بزرگ، آن را تألیف کرد و میرزاى شیرازى، در 
تقریظ خود، از آن ستایش فراوان کرد و نوشت: »براى 
تصحیح عقیده خود، به این کتاب مراجعه کنند تا از 
لمعانِ انوار هدایتاش، به سر منزل یقین و ایمان برسند«   
تاریخچه تأسیس مسجد مقدس جمکران را به شرح 

زیر آورده است:
 شیخ فاضل، حسن بن محمد بن حسن قمی، 
معاصر شیخ صدوق، در کتاب تاریخ قم از کتاب مونس 
الحزین فی معرفة الحق و الیقین ـ از تألیفات شیخ 
صدوق ـ بناى مسجد جمکران را به این عبارت نقل 

کرده است:
 شیخ عفیف صالح حسن بن مثله جمکرانی  می گوید:

 شب سه شنبه، هفدهم ماه مبارك رمضان 3۷3 
هجری،   در سراى خود خفته بودم که جماعتی به درِ 
سراى من آمدند. نصفی از شب گذشته بود. مرا بیدار 
کردند و گفتند: »برخیز و امر امام محمد مهدى صاحب 
الزمان  ، صلوات الله علیه را اجابت کن که ترا مىخواند«.

 حسن بن مثله می گوید: »من، برخاستم و آماده 
شدم« چون به در سراى رسیدم، جماعتی از بزرگان را 
دیدم. سلام کردم. جواب دادند و خوش آمد گفتند و 
مرا به آن جایگاه که اکنون مسجد )مقدس جمکران( 

است، آوردند«.
 چون نیك نگاه کردم، دیدم تختی نهاده و فرشی 
نیکو بر آن تخت گسترده و بالشهاى نیکو نهاده و جوانی 
سی ساله، بر روى تخت، بر چهار بالش، تکیه کرده، پیر 
مردى در مقابل او نشسته، کتابی در دست گرفته، بر 

آن جوان می خواند.
 بیش از شصت مرد که برخی جامه سفید و برخی 
جامه سبز بر تن داشتند، برگرد او روى زمین نماز 

می خواندند.
 آن پیر مرد که حضرت خضر )علی نبینا و آله و علیه 
السلام( بود، مرا نشاند و حضرت امام  )علیه السلام( مرا 
به اسم خواند و فرمود: »برو به حسن بن مسلم   بگو: 
»تو، چند سال است که این زمین را عمارت مىکنی 
و ما خراب مىکنیم. پنج سال زراعت کردى و امسال 
دیگر باره شروع کردی، عمارت میکنی، رخصت نیست 

که تو دیگر در این زمین زراعت کنی، باید هرچه از 
این زمین منفعت بردهای، برگردانی تا در این موضع 

مسجد بنا کنند«.
 به حسن بن مسلم بگو: »این جا، زمین شریفی است 
و حق تعالی این زمین را از زمینهای دیگر برگزیده و 
شریف کرده است، تو آن را گرفته به زمین خود ملحق 
کردهای! خداوند، دو پسر جوان از تو گرفت و هنوز 
هم متنبّه نشدهای! اگراز این کار بر حذر نشوی، نقمت 
خداوند، از ناحیهای که گمان نمیبری بر تو فرو میریزد«.

 حسن بن مثله عرض کرد: »سیّد و مولای من! مرا 
در این باره، نشانی لازم است؛ زیرا مردم سخن مرا بدون 

نشانه و دلیل نمیپذیرند«.
 امام )علیه السلام( فرمود: »تو برو رسالت خود را 
انجام بده، ما در این جا علامتی میگذاریم که گواه گفتار 
تو باشد. برو به نزد سیّد ابوالحسن، و بگو تا برخیزد و 
بیاید و آن مرد را بیاورد و منفعت چند ساله را از او بگیرد 
و به دیگران دهد تا بنای مسجد بنهند، و باقی وجوه را 
از رهق   به ناحیة اردهال که ملك ما است، بیاورد، و 
مسجد را تمام کند، و نصفِ رهق را بر این مسجد وقف 
کردیم که هر ساله وجوه آن را بیاورند و صرف عمارت 

مسجد کنند.
 مردم را بگو تا به این موضع رغبت کنند و عزیز بدارند 
و چهار رکعت نماز در این جا بگذارند: دو رکعت تحیّت 
مسجد، در هر رکعتی، یك بار »سورة حمد« و هفت بار 
سورة »قل هو الله احد« )بخوانند( و تسبیح رکوع و 

سجود را، هفت بار بگویند.
 و دو رکعت نماز صاحب الزمان بگذارند، بر این نسق 
که در )هنگام خواندن سورة(حمد چون به »ایّاك نعبد 
و ایّاك نستعین« برسند، آن را صد بار بگویند، و بعد از 
آن، فاتحه را تا آخر بخوانند. رکعت دوم را نیز به همین 
طریق انجام دهند. تسبیح رکوع و سجود را نیز هفت 
بار بگویند. هنگامی که نماز تمام شد، تهلیل )یعنی، لا 
إله الّا الله(   بگویند و تسبیح فاطمة زهرا)علیها السلام(  
را بگویند. آن گاه سر بر سجده نهاده، صد بار صلوات بر 

پیغمبر و آلاش، صلوات الله علیهم، بفرستند«.
 و این نقل، از لفظ مبارك امام )علیه السلام(  است 

که فرمود:
 »فَمَنْ صلّاهما، فکأنّما صلّی فی البیت العتیق«.

 هرکس، این دو رکعت )یا این دو نماز( را بخواند، 
گویی در خانة کعبه آن را خوانده است.

 حسن بن مثله میگوید: »در دل خود گفتم که تو 

این جا را یك زمین عادی خیال میکنی، این جا مسجد 
حضرت صاحب الزمان )علیه السلام(  است«.

 پس آن حضرت به من اشاره کردند که برو!
 چون مقداری راه پیمودم، بار دیگر مرا صدا کردند 
و فرمودند: »در گلّة جعفر کاشانی چوپان بزی است، 
باید آن بز را بخری. اگر مردم پولش را دادند، با پول آن 
خریداری کن، و گرنه پولش را خودت پرداخت کن. فردا 
شب آن بُز را بیاور و در این موضع ذبح کن. آن گاه روز 
چهارشنبه   هجدهم ماه مبارك رمضان، گوشت آن بُز را 
بر بیماران و کسانی که مرض صعب العلاج دارند، انفاق 

کن که حق تعالی همه را شفا دهد.
 آن بُز، ابلق است. موهای بسیار دارد. هفت نشان 
سفید و سیاه، هر یکی به اندازة یك درهم، در دو طرف 
آن است که سه نشان در یك طرف و چهار نشان در 

طرف دیگر آن است«.
 آن گاه به راه افتادم. یك بار دیگر مرا فرا خواند و 

فرمود: »هفت روز یا هفتاد روز ما در اینجاییم. 
 حسن بن مثله میگوید: »من، به خانه رفتم و همة 
شب را در اندیشه بودم تا صبح طلوع کرد. نماز صبح 
خواندم و به نزد علی منذر رفتم و آن داستان را با او 

در میان نهادم.
 همراه علی منذر، به جایگاه دیشب رفتیم. پس او 
گفت: »به خدا سوگند که نشان و علامتی که امام )علیه 
السلام(  فرموده بود، این جا نهاده است و آن، این که 
حدود مسجد، با میخها و زنجیرها مشخص شده است«.

 آن گاه به نزد سیّد ابوالحسن الرضا رفتیم. چون به 
سرای وی رسیدیم غلامان و خادمان ایشان گفتند:

 »شما از جمکران هستید؟« گفتیم: »آری«. پس 
گفتند: »از اول بامداد، سید ابوالحسن در انتظار شما 

است«.
 پس وارد شدم و سلام گفتم. جواب نیکو داد و بسیار 
احترام کرد و مرا در جای نیکو نشانید. پیش از آن که 
من سخن بگویم، او سخن آغاز کرد و گفت: »ای حسن 
بن مثله! من خوابیده بودم. شخصی در عالم رؤیا به من 

گفت:
 »شخصی به نام حسن بن مثله، بامدادان از جمکران 
پیش تو خواهد آمد، آن چه بگوید اعتماد کن وگفتارش 
را تصدیق کن که سخن او، سخن ما است. هرگز، سخن 
او را ردّ نکن«. از خواب بیدار شدم و تا این ساعت در 

انتظار تو بودم.
 حسن بن مثله، داستان را مشروحاً برای او نقل کرد. 

سید ابوالحسن، دستور داد بر اسبها زین نهادند. سوار 
شدند. به سوی دِه )جمکران( رهسپار گردیدند.

 چون به نزدیك دِه رسیدند، جعفر شبان را دیدند که 
گلهاش را در کنار راه به چرا آورده بود. حسن بن مثله، 
به میان گله رفت آن بز که از پشت سر گله من آمد، به 
سویش دوید. حسن بن مثله، آن بُز را گرفت و خواست 
پولش را پرداخت کند که جعفر گفت: »به خدا سوگند! 
تا به امروز، من این بز را ندیده بودم و هرگز در گلة من 
نبود، جز امروز که در میان گله، آن را دیدم و هرچند 

خواستم که آن رابگیرم، میسّر نشد«.
 پس آن بُز را به جایگاه آوردند و در آن جا سر بریدند.

 سید ابوالحسن الرضا به آن محل معهود آمد و حسن 
بن مسلم را احضار کرد و منافع زمین را از او گرفت.

 آن گاه وجوه رهق را نیز از اهالی آن جا گرفتند 
و به ساختمان مسجد پرداختند و سقف مسجد را با 

چوب پوشانیدند.
 سید ابوالحسن الرضا، زنجیرها و میخها را به قم 
آورد و در خانة خود نگهداری کرد. هر بیماری صعب 
العلاجی که خود را به این زنجیرها میمالید، در حال، 

شفا مییافت.
 ابوالحسن الرضا وفات کرد و در محلة موسویان 
فرزندانش  از  یکی  شد،  مدفون  فعلی(  آذر  )خیابان 
بیمار گردید. داخل اطاق شده سر صندوق را برداشت 

زنجیرها و میخها را نیافت«.
پیشگویی امیرمؤمنان )علیه السلام(

 از مسجد مقدس جمكران
مطابق نقل خلاصة البلدان از کتاب مونس الحزین 
شیخ صدوق، امیرمؤمنان )علیه السلام(  از مسجد 

مقدس جمکران سخن گفته است.
 محمد بن محمد بن هاشم حسینی رضوی قمی، به 
تقاضای مولی محمد صالح قمّی، به سال 11۷۹هجری، 
دربارة فضیلت شهر قم و تاریخچه تأسیس مسجد 
را  آن  و  تألیف  ارزشمندی  کتاب  مقدس جمکران، 

خلاصة البلدان نام نهاده است.
 شیخ آقا بزرگ تهرانی، این کتاب را مشاهده کرده و 

گزارش آن را در الذریعه آورده است. 
 مرحوم کاتوزیان، این کتاب را در اختیار داشته که 
فرازهایی از آن را در کتاب أنوار المشعشعین آورده است.

 وی در این رابطه، حدیثی از امیرمؤمنان علی )علیه 
السلام(  آورده که فرازهایی از آن را در این جا میآوریم 
) علاقه مندان به تفصیل بیشتر می توانند به کتاب انوار 

المشعشعین مراجعه نمایند( او میگوید:
 در کتاب خلاصة البلدان از کتاب مونس الحزین ـ 
از تصنیفات شیخ صدوق با سند صحیح و معتبر، از 
امیرمؤمنان )علیه السلام( روایت کرده که خطاب به 
حذیفه فرمود: »ای پسر یمانی! در اول ظهور، خروج 
نماید قائم آل محمد )علیه السلام(  از شهری که آن 
را قم گویند   و مردم را دعوت به حق میکند، همة 
خلائق از شرق و غرب، به آن شهر روی آورند و اسلام، 

تازه شود...
 ای پسر یمانی! این زمین مقدس است، از همة لوثها، 

پاك است...
 عمارت آن، هفت فرسنگ در هشت فرسنگ باشد. 
رایت وی بر این کوه سفید بزنند، به نزد دهی کهن، 
 ـکه قصر  که در جنب مسجد است، و قصری کهن 
 ـو آن را »جمکران« خوانند. از زیر یك  مجوس است 
منارة آن مسجد بیرون آید، نزدیك آن جا که آتش خانة 

گبران بوده...«. 
 از این حدیث شریف، استفاده میشود به طوری که 
مسجد سهله در دوران ظهور حضرت بقیة الله، اروحنا 
فداه، پایگاه آن حضرت خواهد بود، مسجد مقدس 
جمکران نیز در عصر ظهور، جایگاه خاصّی دارد و پایگاه 

دیگری برای آن حضرت است.
 مرحوم کاتوزیان، پس از نقل متن کامل حدیث، به 
شرح و تفسیر آن پرداخته، دربارة کوه سفید و قصر 
مجوس و دیگر تعبیرهایی که در حدیث شریف آمده 
و ما به جهت اختصار نیاوردیم، به تفصیل سخن گفته 

است. 
 خوانندگان گرامی، توجه دارند که احادیث ملاحم، 
چندان نیازی به تحقیق در سند ندارند؛ زیرا معصومان 
:  که با سرچشمة وحی مربوط بودند، شخص دیگری 
نمیتوانست خبری بگوید که صدها سال بعد تحقق پیدا 

کند.
 روزی که امیرمؤمنان )علیه السلام(  به حذیفه از 
مسجد جمکران خبر میداد، در سرزمین حجاز، عراق، 
کمتر کسی نام قم را شنیده بود، لذا میبینیم که در 
احادیث فراوانی، به هنگام بحث از قم، به »در نزدیکی 
ری« تعبیر شده تا به این وسیله، موقعیت جغرافیایی 

شهر قم، برای اصحاب ائمه :  روشن گردد.
 از این رهگذر، احتمال نمی رود که احدی از مردم 
حجاز، نام جمکران را به عنوان یکی دهات قم شنیده 

باشد.
 نکات ریزی که در مورد قصر مجوس و آتش خانة 
گبران آمده، مطلبی نبود که در حجاز و عراق، کسی 

از آن آگاه باشد.
 به هنگام صدور این حدیث از مولای متقیان )علیه 
السلام( ، کسی نمیتوانست پیش بینی کند که کنار ده 
جمکران، در آینده، مسجدی ساخته خواهد شد و با 
حضرت بقیة الله )علیه السلام(  که روز متولد نشده بود، 

ارتباط خواهد داشت.
 هنگامی که شیخ صدوق، این حدیث را در کتاب 
مونس الحزین درج میکرد، بدون دید، این مسجد، مناره 

نداشت.
قرن  در  البلدان،  خلاصة  صاحب  که  هنگامی   
دوازدهم، این حدیث را از مونس الحزین نقل میکرد 
باز هم مسجد مقدس جمکران، منارهای نداشت؛ زیرا، 
برای نخستین بار، در سال 1318 هجری، یك مناره در 

زاویة جنوب شرقی مسجد ساخته شد. 
 هنگامی که مرحوم کاتوزیان، این حدیث را در کتاب 
انوار المشعشعین مینوشت، مسجد جمکران، فقط یك 
مناره داشت و تا چند سال پیش نیز به همین منوال 
بود، ولی در حدیث آمده است که »از زیر یك منارة آن، 

مسجد بیرون آید«. 
 این تعبیر، صریح است در این که به هنگام ظهور 
حضرت بقیة الله ارواحنا فداه، مسجد مقدس جمکران، 
بیش از یك مناره خواهد داشت، در حالی که به هنگام 
چاپ کتاب 132۷ هجری( مسجد، فقط یك مناره 

داشت.

 به مناسبت1۷ ماه مبارک رمضان سالروز تاسیس مسجد مقدس جمکران

جمکرانمیعادگاهعاشقانمهدی)عجالله(

پنجشنبه سوم تیر 1395 -  سال نوزدهم  - شماره 4033

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان  قم خبرداد:

انهدام باند توزیع مواد مخدر هروئین
 در قم و تهران

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان از انهدام باند توزیع مواد مخدر در دو استان 
قم و تهران و کشف 1۶کیلو گرم هروئین در این رابطه خبر داد. 

سرهنگ غلام عباس بُلفکه در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:با 
پی گیری مأموران پلیس مبارزه با موادمخدر استان قم مشخص شد فردی با همکاری دو 
تن از برادرانش قصد دارند مقادیر قابل توجهی مواد مخدر هروئین را از یکی از قاچاقچیان 

در تهران تحویل و با یک دستگاه کامیون و یک دستگاه پژو 405 به قم منتقل کنند. 
به گفته وی در ادامه ضمن هماهنگی با مقام قضائی استان سه اکیپ عملیاتی در 
محور ورودی به استان مستقر که ابتدا پژو 405و سپس کامیون بنز را روئیت و با 
تعقیب نامحسوس در فرصتی مناسب خودروی پژو 405 را متوقف و دو نفر در این 
رابطه دستگیر شدند.  رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم افزود: سپس مأموران 
کامیون بنز را در10کیلومتری پلیس راه استان متوقف کرده و پس از دستگیری راننده و 
سرنشین 11 کیلوگرم هروئین در قالب 11بسته از خودرو مذکور کشف کردند.  سرهنگ 
بلفکه گفت: با انجام تحقیقات مشخص شد متهمان در یک ماهه گذشته طی چندین 
مرحله اقدام به حمل مواد مخدر و توزیع در قم کرده بودند که با هماهنگی های قضائی 
مخفیگاهشان مورد بازرسی قرار گرفت و حدود 84میلیون ریال وجه نقد کشف و 
همچنین یک نفر دیگر نیز دستگیر شد.  رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم با 
اشاره به دستگیری توزیع کننده اصلی در تهران و کشف 5کیلوگرم هروئین از مخفیگاه 
وی ، گفت:نهایتاً هر ۶متهم پس از تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی تحویل 

مرجع قضائی استان شدند. 

اخاذی پس از گرفتن عکس خصوصی

خواستگار قلابی در خراسان رضوی به دام افتاد
مردی خواستگار نما که با تهیه عکس و فلیم خصوصی از دختری جوان، وی را به 
انتشار تصاویر خصوصی اش تهدید کرده بود توسط پلیس فتا خراسان رضوی شناسایی 

و دستگیر شد.
رئیس پلیس فتا خراسان رضوی در تشریح خبر گفت: دختری جوان با در دست 
داشتن مرجوعه قضایی شکایتی را مبنی بر تهدید به انتشار تصاویر خصوصی به پلیس فتا 
ارائه کرد.   سرهنگ جواد جهانشیری افزود: در بررسی اظهارات دختر جوان مشخص شد 
مدتی قبل از طریق یکی از شبکه های اجتماعی با مردی جوان آشنا شده و با پیشنهاد 
او برای ازدواج مدتی با هم در ارتباط داشتند که این فرد شیاد با اغفال وی تعدادی از 
تصاویر و فلیم های خصوصی اش را بدست آورده و در پی قطع شدن ارتباط آنها این فرد 
با ارسال پیام با تهدید به انتشار تصاویر خصوصی درخواست رابطه نامشروع می کند و با 
بی توجهی شاکی وی تعدادی از فیلم ها و تصاویر خصوصی وی را در یکی از شبکه های 
اجتماعی منتشر می کند.   وی تصریح کرد: کارشناسان پلیس فتا پس از یک سری 
تحقیقات فنی در فضای سایبر محل اختفای را در یکی از مناطق شهر مشهد رد زنی و 
با هماهنگی قضایی او را دستگیر کردند.   وی ادامه داد: کارشناسان پلیس فتا با بازرسی 
از مخفیگاه این فرد چند قبضه اسلحه گرم، چند دستگاه دوربین فیلم برداری و تعداد 
زیادی قطعات و لوازم الکترونیکی به همراه آلات و ادوات استعمال مواد مخدر کشف 
کردند.   سرهنگ جهانشیری اظهار داشت: ادله دیجیتال کشف شده برای بررسی های 
فنی بیشتر به آزمایشگاه فنی ادله دیجیتال پلیس فتا منتقل و تحقیقات در خصوص 
دیگر جرائم احتمالی متهم ادامه دارد .   رئیس پلیس فتا خراسان رضوی خاطر نشان 
کرد: هویت ها در فضای سایبر پنهان است شهروندان در دوست یابی و مراودات سایبری 
خود باید نهایت وقت را داشته باشند و به افرادی که با نیت های شوم ولی دوست نما خود 

را معرفی می کنند اعتماد نکنند .

فرمانده پلیس راه شمال استان فارس گفت: دو دستگاه اتوبوس که از مسیر سیرجان به 
سمت جنوب غرب کشور در حرکت بودند، اطراف شهرستان های نی ریز و سروستان استان 

واژگون و در این دو حادثه 1۹ نفر کشته و 23 نفر زخمی شدند. 
سرهنگ کسری سیروسی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، گفت: در 
ساعت1:20دقیقه بامداد چهارشنبه یک دستگاه اتوبوس ولوو در حالی که مسیر شرق به 
غرب محور سیرجان به نی ریز در حال حرکت بود، در گردنه "لایرز" شهرستان نی ریز از 

جاده منحرف و در دره سقوط می کند. 
وی ادامه داد: در این حادثه که به علت عدم توانایی راننده در کنترل وسیله نقلیه ناشی از 
تخطی از سرعت مطمئنه، با توجه به شیب موافق حرکت و قوس چپ گرد موجود در مسیر 
اولیه رخ داد، اتوبوس پس از برخورد با گاردریل حاشیه راه از جاده خارج و از گردنه ای با 

ارتفاعی بالغ بر 20 متر سقوط می کند. 
فرمانده پلیس راه شمال استان فارس اظهار کرد: در این تصادف 14 نفر در محل حادثه 
و 5 نفر در بیمارستان فوت و 1۷نفر نیز مجروح که همگی به بیمارستان شهدای شهرستان 

نی ریز منتقل شدند. 
سرهنگ سیروسی افزود: در حادثه دیگری که در ساعت 2:20دقیقه بامداد چهارشنبه رخ 
داد، یک دستگاه اتوبوس اسکانیا در همان مسیر اطراف شهرستان سروستان استان به علت 
عدم توجه به جلو ناشی از خستگی و خواب آلودگی راننده، از جاده خارج و واژگون می شود. 
وی با بیان اینکه در این حادثه نیز ۶ نفر از مسافران اتوبوس مجروح و به بیمارستان شیراز 
منتقل شدند، گفت: بررسی پیرامون دیگر عوامل موثر در وقوع این دو حادثه از جمله حمل 

کالا و انسان قاچاق در دست بررسی است .
 تمام کشته شدگان »سرباز« بودند 

 رئیس مرکز اطلاعات و کنترل ترافیک پلیس راهور ناجا  نیز در خصوص این حاددثه  
گفت: تمام کشته شدگان واژگونی اتوبوس در نی ریز »سرباز« بودند. 

سرهنگ نادر رحمانی، در تشریح جزئیات حادثه واژگونی یک دستگاه اتوبوس در محور 
سیرجان به تبریز که به کشته شدن 14 سرباز وظیفه ارتش در لحظه حادثه انجامید، اظهار 
داشت: ساعت یک بامداد دیروز )2 تیر( یک دستگاه اتوبوس ولوو در محور سیرجان به نی ریز 
که از مبدأ کرمان به مقصد اهواز در حرکت بود در کیلومتر ۷ این محور دچار واژگونی شد.

رئیس مرکز اطلاعات و کنترل ترافیک پلیس راهور ناجا ادامه داد: پس از واژگونی، این 

اتوبوس در دره مجاور سقوط کرده و بر روی سقف متوقف می شود که متاسفانه براثر این 
حادثه 14 نفر از سرنشینان آن در دم جان باختند.

وی افزود: متاسفانه به دنبال این حادثه 22 نفر از سرنشینان این اتوبوس نیز مجروح شدند 
که به نظر می رسد به دلیل شدت جراحات وارده امکان افزایش تلفات این حادثه وجود دارد.

رحمانی خاطرنشان کرد: این اتوبوس حامل سربازان وظیفه ای بود که پس از پایان دوره قرار 
بود به استان های محل خدمت خود اعزام شوند.

رئیس مرکز اطلاعات و کنترل ترافیک پلیس راهور گفت: سرنشینان این اتوبوس سربازان 
پادگان 05 ارتش در کرمان بودند.

وی در پایان در خصوص علت وقوع این حادثه نیز گفت: در حال حاضر کارشناسان 
پلیس به دنبال بررسی علل وقوع این حادثه هستند و هنوز علت تامه این واقعه مشخص 

نشده است.

 موضوع چهاردهمین برنامه ماه عسل ، هکر بیست ساله ای 
و  کرده  مالباختگان کلاهبرداری  از  زیادی  مبالغ  که  بود 

سرانجام توسط پلیس فتا شناسایی و دستگیر شده بود . 
 به گزارش پایگاه خبری پلیس ،در چهاردهمین برنامه 
»ماه عسل« رمضان ۹5،"احسان علیخانی " مجری برنامه ، 

بینندگان را به دیدن پشت صحنه برنامه دیروز دعوت کرد.
بعد از پخش پشت صحنه علیخانی عنوان کرد: قصه امروز 
تا به حال درباره اش در تلویزیون صحبت نشده است؛ از شایان 
20 ساله دعوت می کنم تا جزئیات این قصه را برای شما 

بگوید. 
شایان گفت: از شهر اهواز آمدم، دو خواهر دارم و تک پسر 
خانواده هستم. از بچگی شیطنت های بسیاری داشتم وبیشتر 
وقت خود را جلوی کامپوتر می گذراندم . علاقه ای به درس 

نداشتم و بیشتر مسائل کامپیوتری را دنبال می کردم 
این هکر 20 ساله در ادامه گفت: بیشتر دغدغه من اینترنت 
بود و تحقق رویاهای خودم را در کامپیوتر و اینترنت می دیدم 

وحتی نتوانستم تحصیلاتم را در مقطع دیپلم به پایان برسانم 
.بیشتر وقتم را پای کامپیوتر بودم وتصور خانواده ام این بود 
که من مواد مصرف می کنم.  شایان در ادامه گفت : قهرمان 
زندگی ام پدرم است چرا که با وجود همه کارهای اشتباهی 
که کردم، حمایتم می کرد. کنجکاوی بیش از حد من باعث 
بروز اشتباهاتم شد . وی اولین هک خود به ایمیل یکی از 
دوستان اشاره کرد وگفت : بیشتر ایمیل های قدیمی و مهم 
را هک کردم.و حین کار بسیار خوشحال بودم و چیزها ی 
زیادی یاد گرفتم .در این مدت پول تو جیبی خودم را با فروش 
ایمیل ها به دست می آوردم . شایان ادامه داد :به دنبال کار 
در اینترنت بودم که اخبار یک هکر که پول مردم را از حساب 
آنها برداشته بود را دیدم و این شروع ماجراهای جدید برای 

من شد.
هکر 20 ساله به ضعف مردم در کارهای اینترنتی اشاره کرد 
و گفت مردم کمتر در کارهای اینترنتی آگاهی دارند، من از 
این ضعف استفاده کرده و با ساخت صفحه جعلی بانک، به 

راحتی شماره کارت های آنها را بر می داشتم. 
 علیخانی از اولین باری که شایان از حساب افراد پول 
برداشت کرده بود پرسید و او ادامه داد: قرار بود از یک حسابی 
پولی بردارم اما اینترنتم قطع شد و متوجه شدم مودم سوخته. 
اولین بار به خاطر خرید مودم، حدود 1۷0 هزار تومان از یکی 
از حساب ها برداشتم .  در ادامه اولین کسی که شایان از 
حساب او 1۷0 هزار تومان برداشت کرد، به برنامه آمد. ابراهیم 
زادگان گفت: با پیام بانکی که برای من آمد، متوجه شدم از 
حسابم پول برداشت شده.  شایان عنوان کرد: بدترین دوران 
زندگی من زمانی بود که فهمیدم از من بهتر و وارد تر به 
امور کامپیوتر و اینترنت، در پلیس فتا هست و من دستگیر 
شدم. بعد از آن، تمام شهرهای ایران را گشتم تا بتوانم رضایت 
شاکیان خود را دریافت کنم الان با وثیقه بیرون هستم و 
هشت سال زندان در انتظارم است .  شایان در پایان به افرادی 
که مانند او تازه کار خود را شروع کردند گفت: سخت در 

اشتباه هستند. این کار عاقبتی جز پشیمانی به همراه ندارد.

کنجکاوی های دردسرساز هکر 20 ساله

 8 سال زندان در انتظار شایان 

 فرمانده پلیس راه شمال استان فارس  خبرداد:

 19کشته و 23 زخمي در واژگوني دو دستگاه اتوبوس در نی ریز 

   محمدرضا آزوش*
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امیر محبیان بررسی کرد

چالش های پیشنهاد رئیس جمهور
یک استاد دانشگاه درباره علت پیشنهاد رئیس جمهور درباره شکل گیری نشست های 
ماهانه جناح های مختلف سیاسی برای ارائه پیشنهاد در جهت حل مشکلات کشور گفت: 
»دولت به این نتیجه رسیده که برای حل مسائل علاوه بر کار اجرایی نیازمند آن است که 
افکار عمومی را به یک مفهوم و افکار نخبگان جامعه را به مفهوم دیگر به هم نزدیک کند 
و بتواند تصویر معقولی از اقدامات انجام شده ارائه دهد. ضمن اینکه از ظرفیت های موجود 
سیاسی در حوزه های تخصصی و فکری استفاده کند.« رئیس جمهور در ضیافت افطاری 
با فعالان سیاسی به طرح پیشنهادی پرداخت و گفت: »نمایندگان جناح ها و تشکل های 
سیاسی ماهیانه نشستی را برگزار کنند و در آن به بررسی و ارائه راهکار درباره مسائل و 

معضلات اصلی کشور بپردازند که همگان روی آن اشتراك نظر دارند.«
هدف رئیس جمهور از طرح چنین پیشنهادی در سال پایانی دولت چیست؟

دکتر امیر محبیان استاد دانشگاه و فعال سیاسی اصولگرا در گفتگو با فرارو گفت: »از دو 
منظر بدبینانه و خوش بینانه می توان به پیشنهاد رئیس جمهور نگاه کرد. از منظر بدبینانه 
چنین تصور می شود که رئیس جمهور قصد دارد دو جناح را درباره برخی موضوعات به هم 
نزدیک کند تا خود به عنوان نقطه وحدت دو جناح، کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری 
آینده شود.« وی ادامه داد: »اما در نگاه خوش بینانه می توان گفت رئیس جمهور به این 
نتیجه رسیده است که توافق جریانات مهم موجود بر روی مسائل ملی می تواند در پیشبرد 
این مسائل بسیار کمک کند و اگر مسائل ملی که عمدتا دولت متولی اجرای آن است به 
محل اختلاف جناح ها تبدیل شود عملا دولت گرفتار خواهد شد و قادر نخواهد بود اولا 
تمامی نیروی خود را برای حل این مسائل بسیج کند و گرفتار حاشیه ها خواهد شد و ثانیا 
حتی اگر به حل مسائل بپردازد چون در حوزه اختلاف قرار می گیرد تصویر مناسبی به افکار 
عمومی منتقل نخواهد شد.« وی افزود: »لذا دولت به این نتیجه رسیده که برای حل مسائل 
علاوه بر کار اجرایی نیازمند آن است که افکار عمومی را به یک مفهوم و افکار نخبگان جامعه 
را به مفهوم دیگر به هم نزدیک کند و بتواند تصویر معقولی از اقدامات انجام شده ارائه دهد. 
ضمن اینکه از ظرفیت های موجود سیاسی در حوزه های تخصصی و فکری استفاده کند.«

این تحلیل گر مسائل سیاسی تصریح کرد: »همچنین وقتی دولت بتواند این توافق و 
همگرایی جناح ها را بر روی مسائل عملی و عینی جامعه شکل دهد عملا گروهها و جریان 
های سیاسی با واقعیت های عینی جامعه آشنا شده و در نتیجه از آن حالت شعارگونگی 

خارج می شوند که این موضوع به دولت بسیار کمک خواهد کرد.« 
محبیان با بیان اینکه در پیشاروی این پیشنهاد مشکلاتی وجود دارد اظهار کرد: »اگرچه 
به نظر من نیت رئیس جمهور این است که جریانات را از شعار محوری به سوی مسئله 
محوری و از سود بردن از مسائل به سمت حل مسائل انتقال دهد که کار درستی هم است، 

اما در مرحله اجرا مشکلاتی پیشاروی این طرح وجود دارد.«
وی ادامه داد: »اولا وقتی صحبت از گفتگوی دو جناح می شود باید توجه داشت که هر 
جناحی در درون خود زیر مجموعه هایی دارد که به راحتی گرد هم جمع نمی شوند چه 
برسد به اینکه در کنار جناح مخالف قرار بگیرند. لذا وقتی صحبت از جناح می شود معلوم 

نیست مخاطب کدام بخش از جناح ها هستند.«
وی افزود: »اگر فرض کنیم جناح ها در درون خود به توافق رسیدند و 20 نفر را 
مشخص کردند که برای حل مسائل با جناح دیگر نشست داشته باشند. اولا رسیدن به 
این 20 نفر یک معضل جدی و کار دشواری است. ثانیا حتی اگر این افراد مشخص شوند 
کنار هم قرار گرفتن دو جناح سیاسی با دو گرایش و رویکرد کاملا متفاوت اگرچه ناممکن 
نیست، اما بسیار دشوار است که به یک رویکرد واحد برسند. ثالثا فرض کنیم دو جناح روی 
موضوعاتی )که البته باید مشخص شود چه موضوعاتی و در چه سطحی باشد( به توافق 
رسیدند و یک مصوبه از این جلسه بیرون آمد، اکنون دولت قصد دارد با این مصوبه چکار 
کند؟ آیا این مصوبه را صرفا یک اعلام نظر یا یک مشاوره بداند یا آن را مصوبه ای بداند که 
باید اجرا کند؟« این استاد دانشگاه با بیان اینکه طبیعتا چنین نشستی جایگاه حقوقی ندارد 
و می تواند جایگاه مشورتی داشته باشد، اظهار کرد: »اگر دولت پیشنهاد جناح ها را کاملا 
قبول کند این سوال پیش می آید که آیا این روند ادامه پیدا خواهد کرد و دولت قرار است 
یک مجمع تشخیص مصلحت جدیدی در برابر خود قرار دهد و مصوبات آن را اجرا کند«

وی ادامه داد: »اما اگر دولت صرفا این پیشنهادت را دریافت کند و بخش هایی که به 
نظرش مفید است را اجرا و بخش های دیگر را کنار بگذارد آنگاه با همین جناح ها وارد 
یک چالش کارشناسی می شود و باید آنها را قانع کند که چرا بخشی از نظر آنها قابل اجرا 
نیست. در این صورت ممکن است بخشی از این نخبگان توقع فزاینده ای داشته باشند که 
مصوبات آنها که مورد توافق دو جناح است باید برای دولت لازم الاجرا باشد و اگر دولت اجرا 
نمی کند پس چرا چنین مجمعی ایجاد کرده است.« وی افزود: »اما اگر دولت نظرات این 
مجمع را کلا رد کند که آنگاه ممکن است مخالفان جدیدی هم بر مخالفان قبلی افزوده 
شود و این انتظارات شکست خورده به نوعی احساس محرومیت و یا حتی احساس تحقیر 

و اهانت تبدیل شود و معضل جدی برای دولت شکل گیرد.«
محبیان گفت: »لذا اگرچه من معتقدم پیشنهاد رئیس جمهور از روی نیت خیر بوده و 
می تواند مفید هم باشد اما نباید بحث را سرسری گرفت و باید این پیشنهاد را به صورت 
دقیق و کارشناسی بررسی کرد و اگر دولت آن را به عنوان یک راهبرد تعریف کرده که 
جریانات سیاسی را حول مسائل عینی و برای حل مشکلات مردم بسیج کند و نیروی خود 
را در مسیری قرار دهد که با هم افزایی نیروهای ملی درون کشور با قدرت بیشتری عمل 
کند لازمه آن این است که دولت یک کمیته اولیه ای را ایجاد کند و نخبگان صاحب فکر از 
هر دو جریان که دغدغه حل مسائل را دارند جمع کند تا زیر و بم این پیشنهاد مورد بررسی 
قرار گیرد و نقاط ضعف و قوت آن مشخص شود و در عین حال خطوط ارتباطی برای جناح 
ها و احزاب مختلف شناسایی شود که این کار پروسه زمان بری است.« وی ادامه داد: »اگر 
تصور دولت این است که در دوره آینده نیز بقا خواهد داشت این حرکت می تواند حرکت 
مثبتی باشد که نوعی از تقارب دیدگاههای مختلف و مدیریت افکار را داشته باشد و جریانات 

سیاسی احساس کنند فقط در حاشیه نیستند و دولت برای آنها اهمیت قائل است.«
محبیان در پاسخ به این سوال که آیا می توان گفت پیشنهاد رئیس جمهور معطوف به 
مشکلات سیاسی در کشور و اجرای طرح آشتی ملی میان جناح های مختلف نیز است؟ 
گفت: »البته من معتقد به قهر ملی نیستم که بخواهد طرح آشتی ملی مطرح شود؛ چراکه 
خیلی از دغدغه هایی که مطرح می شود ملی نیست بلکه دغدغه های گروهی و جناحی 
است.« وی ادامه داد: »مشکلی که اکنون میان احزاب و جریان های سیاسی وجود دارد 
لزوما وجود دعوا و درگیری و قهر نیست بلکه فقدان فرایند گفتگو است. اکنون مکانی وجود 
ندارد که جریان های مختلف کنار هم جمع شوند و درباره موضوعات مختلف بحث کنند. 
وقتی بحث و گفتگو صورت بگیرد مشخص خواهد شد بسیاری از نظرات به هم نزدیک 
است.« وی افزود: »لذا دیدگاه رئیس جمهور از این منظر درست است و خیلی از مسائلی 
که کلیدی است و دولت درگیر حل آنها است با دعواهای سیاسی یا از جاده خارج می شود 

یا در حاشیه خاکی قرار می گیرد یا به دره سقوط می کند.«
وی افزود: »این موضوع باعث می شود توان ملی )توان جناح های سیاسی( به جای آنکه 
در جهت پیشبرد کشور باشد همدیگر را خنثی کند و دولت عملا نتواند کاری انجام دهد. 
لذا من معتقدم به جای آنکه به گذشته برگردیم و بحث هایی همچون فتنه و آشتی ملی را 
مطرح کنیم باید زمینه هایی برای گفتگوی جریانات سیاسی به صورت مستقیم فراهم کرد 
تا به جای آنکه در رسانه ها به درگیری بپردازند و نیروی ملی را هرز دهند به نوعی گفتگو 
و جمع آوری توان و نیروی تخصصی و اجرایی بپردازند و از نگاه مسئله محورانه کمک 
کنند مشکلات کشور حل شود.« محبیان در پاسخ به این سوال که آیا اصولگرایان از این 
پیشنهاد رئیس جمهور استقبال خواهند کرد و با اصلاح طلبان دور یک میز می نشینند؟ 
گفت: »این کار چیز عجیبی نیست. پیش از این هم نشست هایی میان اصولگرایان و اصلاح 
طلبان برقرار شده و اتفاقا نتایج نسبتا خوبی هم داشته است. در یک مقطعی در مورد بحث 
احزاب نشست هایی میان برخی اصولگرایان و اصلاح طلبان انجام گرفت که حداقل به نوعی 
تقارب میان چهره های سیاسی انجامید. همچنین نامه نگاری هایی میان برخی جریان های 

اصلاح طلب و اصولگرا صورت گرفته است که در مجموع منفی ارزیابی نشد.«
وی افزود: »حداقل فایده این کار این خواهد بود که اگر سیاسیون مشکلات مردم را حل 

نمی کنند خود به مشکل جدیدی تبدیل نشوند.«

دیــدگاه

و  داشته  موازی ای  علمی  و  سیاسی  زیست  عارف  محمدرضا 
اگرچه گذر زمان کفه سیاسی زندگی اش را سنگین تر کرده اما تالیف 
380 مقاله علمی و انتخاب کتابش با عنوان »سیستم های مخابراتی 
دیجیتال و آنالوگ« در سال ۶۹ به عنوان کتاب سال و در کنار اینها 
ریاست دانشگاه تهران باعث شده که نتوان به راحتی از سابقه علمی و 
دانشگاهی منتخب اول تهران در مجلس دهم گذشت. به ویژه اگر در 
کنار این تلا ش های علمی بدانیم که او یکی از نظریه پردازان جهانی 
در نظریه اطلاعات است و موفق به معرفی شبکه  مخابراتی معروف 
Aref Network شده است. این مرد ۶5 ساله همزمان با پیروزی 
انقلاب در ایران نبوده و در قاره ای دور درس می خوانده اما در کنار 
تحصیل به دنبال فعالیت های انقلابی در سال های 54 تا 5۹ در انجمن 
اسلامی دانشجویان امریکا و کانادا فعال بوده است. او از زمانی که به ایران 
بازگشت برای توسعه کشور تلاش کرد. ابتدا سرپرست شرکت مخابرات 
شد و سپس معاونت های مختلف وزارت فرهنگ و آموزش عالی را 
تجربه کرد. دوران اصلاحات پای عارف را به کابینه باز کرد،  در سه سال 
اول یعنی بین سال های ۷۶ تا ۷۹ وزیر پست و تلگراف و تلفن بود. سال 
آخر دولت اول سید محمد خاتمی را در سمت معاون رییس جمهور و 
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور سپری کرد و در دولت دوم 
اصلاحات به بالاترین پست اجرایی اش منصوب شد. او چهار سال معاون 

اول رئیس جمهور بود.
دست رد به سینه احمدی نژاد

وقتی در سال 84 احمدی نژاد در تلاش بود دولتش را بچیند، 
بفرمایی هم به عارف زد، او می خواست عارف را در معاون اولی ابقا کند 
اما این سیاستمدار یزدی زیربار دولت مخالف با اصلاحات نرفت و دست 
رد به سینه احمدی نژاد زد. پس از آن معمولا در خبرها غایب بود و از 
او تنها با عنوان های عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی و عضو حقیقی 

مجمع تشخیص مصلحت نظام یاد می شد.
اولین انصراف 9 سال پیش

ماجرای انصراف های عارف با انتخابات سال ۹2 شروع نمی شود. او 
در انتخابات دور هشتم مجلس در سال 8۶ تایید صلاحیت شده بود 
اما در اعتراض به ردصلاحیت های گسترده اصلاح طلبان از ادامه رقابت 
انصراف داد، در آن انتخابات از وی به عنوان نفر اول فهرست انتخاباتی 

ائتلاف اصلاح طلبان نام برده می شد.

انصراف تاریخی و آغاز بازگشت اصلاح طلبان به قدرت
در سال ۹2،  با کاندیداتوری او برای انتخابات ریاست جمهوری، 
دوباره نام محمدرضا عارف بر سر زبان ها افتاد و انصراف تاریخی اش 
او را محبوب کرد. انصرافی که باعث شد دوران گذار از تندروی ها آغاز 
شود و دولت اعتدال خط پایانی بر دولت مدعی »راستگویی« بکشد. 
همچنین این رویکرد برای اصلاح طلبان تبدیل به نقطه عطفی شد که 

آغاز بازگشت تدریجی آنها را به قدرت کلید می زد.
البته عارف شخصا چندان راضی به این انصراف نبود و ترجیح می داد 
بین و او حسن روحانی، کسی که از عرصه خارج می شود خودش 
نباشد اما نامه لیدر بزرگ اصلاحات، حجت را بر عارف تمام کرد. 
سایت اینترنتی عارف در نیمه شب بیست خرداد انصراف او را با موضع 
»تمکین از اجماع« با محوریت سیدمحمد خاتمی از کاندیداتوری 

ریاست جمهوری اعلام کرد. البته سخنگوی او تاکید کرد که عارف 
به نفع هیچ نامزدی کنار نرفته و ستادهای او به کار خود پایان دادند؛ 
اما چهار روز بعد زمانی که می خواست رای خود را به صندوق بیاندازد، 
اعلام کرد که به نفع حسن روحانی کنار کشیده است. تصور عمومی این 
بود که حسن روحانی به شکرانه انصراف، محمدرضا عارف را به عنوان 
معاون اول معرفی کند اما رئیس دولت تنها ریاست دو وزارتخانه علوم، 
تحقیقات و فناوری و ارتباطات و فناوری اطلاعات را به محمدرضا عارف 

پیشنهاد کرد که عارف هیچکدام را نپذیرفت.
در راه کرسی های پارلمان

لقایش  به  را  محمدرضا عارف وقتی عطای پست های دولتی 
بخشید،  تصمیم گرفت این بار خودش را در معرض رای مردم قرار 
دهد تا آینده اش در کرسی های سبز پارلمان رقم بخورد. او در این 

راه تلاش های زیادی کرد و موفق هم شد. او سر لیست تهران بود و 
توانست بیشترین رای در این دوره از انتخابات را هم به دست آورد اما 

این بیشترین رای نتوانست او را راهی هیات رئیسه کند.
عارف برای اینکه بر صندلی ریاست هم بنشیند تلاش زیادی کرد. به 
ویژه در دور دوم انتخابات برای اینکه لیست امید اکثریت شود به تعبیر 
محمدرضا باهنر او به همراه همسرش »روزی 1500 کیلومتر در ایران 
سفر می کرد« تا به نفع کاندیداهای مورد حمایت این لیست سخنرانی 
کند. نتیجه کار برای امیدی ها روی کاغذ امیدوارکننده بود اما در مجلس 
نه تعدادی از آنها پس از تشکیل مجلس خود را به لاریجانی نزدیک تر از 

عارف احساس کردند و وارد کمیسیون ولایت شدند.
فقط  رئیس فراکسیون

این وضعیت، شرایط را برای پیروزی لاریجانی بر عارف مساعد کرد. 
عارف در انتخابات هیات رئیسه موقت تنها 103 رای آورد اما رقیبش 
1۷3 رای داشت. همین شد که عارف هفته بعد در انتخابات هیات 
رئیسه دائم دیگر کاندیدا نشد و لاریجانی رکورد آرای رئیس مجلس 
را با کسب 23۷ رای از آن خود کرد. بعد از آن در فضای رسانه ای 
کشور عنوان شد که قرار است عارف رئیس مرکز پژوهش های مجلس 
شود. نمایندگانی همچون محمدرضا تابش و سهیلا جلودارزاده او را 
شایسته این کرسی می دانستند حتی خبرهای تایید نشده ای هم 
شنیده می شد که لاریجانی هم پیغام و پسغامی فرستاده تا مزه دهن 
او را بسنجد اما عارف هیچ تمایلی به این مرکز نشان نداد. پس از آن 
تنها امید کسانی که با هزار امید، لیست تهران را 30 نفره به پارلمان 
فرستاده بودند ریاست عارف بر کمیسیون آموزش بود؛ اما محمدرضا 
عارف حتی برای ریاست این کمیسیون هم کاندیدا نشد و در حالی که 
تعداد اعضای امیدی بر اصولگراها در این کمیسیون می چربید، عرصه 
را واگذار کرد تا باز هم مستقل ها تعیین کننده باشند. این ترک عرصه 
چندان به مذاق طرفدارانش خوش نیامده و انتقادها به او را بویژه در 
فضای مجازی زیاد کرده است و برخی از او با عنوان »سردار انصراف« 
یاد کرده و حتی هشتکی هم با این عنوان برای او ساخته اند. محمدرضا 
عارف در مجلس دهم تنها دو عنوان دارد؛ یکی رئیس موقت فراکسیون 
امید و دیگری رئیس مجمع نمایندگان استان تهران. اولی در بدترین 
شرایط هم محقق می شد و دومی بیشتر تشریفاتی است و در عمل 

تاثیرگذار نیست.

هر یک از کمیسیون های تخصصی مجلس باید حداقل 1۹ و 
حداکثر 23 عضو داشته باشند، نکته ای که به دلیل توجه خاص 
نمایندگان مجلس تنها به چند کمیسیون شاخص، موجب ایجاد 
مشکل برای چهار کمیسیون فرهنگی، حقوقی، اصل نود و شوراها به 
منظور کسب حداقل اعضا شد. چه آنکه با شروع ماراتن تعیین اعضای 
کمیسیون های مجلس، برخی چنان برای رسیدن به کمیسیون هایی 
همچون برنامه و بودجه، اقتصاد، امنیت ملی یا صنایع و انرژی جاگیری 
می کنند که هیچ پیش فرضی جز اینکه نمایندگان خواهان به دست 
آوردن لابی سیاسی و اقتصادی در مجلس هستند، پذیرفته شده به 
نظر نمی رسد. به عبارت دیگر نمایندگان مجلس به جای آنکه با حضور 
در کمیسیون های فرهنگی، اجتماعی و حتی اصل نود، نقش نظارتی 
خود را پر رنگ کرده و همچنین در مسیر رفع دغدغه های اجتماعی 
و فرهنگی گام بردارند، به دلایل مختلفی جذب کمیسیون هایی با 
محوریت اقتصاد و سیاست می شوند. در این میان برخی از بهارستان 
نشین ها به دلیل هراس از حاشیه های پرونده های اصل نود و تعدادی 
هم به دلیل قدرت کم لابی گری در کمیسیون های فرهنگی، قضایی 
و شوراها چندان علاقه ای به حضور در اتاق های این چند کمیسیون 

محجور در مجلس، نشان نمی دهند. نگاه خاص نمایندگان مجلس 
به چند کمیسیون محدود با دلایل کسب لابی مناسب برای حوزه 
انتخابیه شان، این پیام را مخابره می کند که اهالی خانه ملت در طول 
عمر پارلمان از نگاهی کلان به موضوعات مهم کشور به خواسته هایی 
محدود به جغرافیای حوزه انتخابیه خود رسیده اند. نکته ای که در 
جنب و جوش نمایندگان مجلس برای ثبت صندلی های پرطرفدار 

کمیسیون های بودجه، اقتصاد و امنیت ملی کاملا مشهود است.
بازوی نظارتی مجلس در محاق فراموشی نمایندگان 

اصل ۹0 قانون اساسی حق شکایت هر فردی از مجلس، دولت و قوه 
قضائیه و ارسال آن به مجلس را به رسمیت شناخته است. براساس این 
اصل، مجلس می تواند در صورت لزوم، این شکایات را برای رسیدگی 
بیشتر به قوای قضائیه و مجریه ارسال کند. کمیسیون اصل نود قانون 
اساسی مجلس شورای اسلامی، کمیسیونی است که وظیفه سنگین 
رسیدگی به این قبیل شکایت را به دوش می کشد. کمیسیون اصل نود 
تنها با 8 عضو دائم، امکان فعالیت پیدا می کند، اما با وجود این تعداد 
کم اعضاء، باز هم نمایندگان مجلس دهم، چندان رغبتی برای حضور 
در این کمیسیون نظارتی مجلس از خود نشان ندادند. این بی توجهی 

نمایندگان مجلس به کمیسیون اصل نود تا جایی پیش رفت که رئیس 
مجلس از عضویت در کمیسیون فرهنگی انصراف داد و به امید از رکود 
خارج شدن کمیسیون اصل نود، راهی این کمیسیون شد. هر چند 
سرانجام همین تعداد محدود اعضای کمیسیون اصل نود نیز به دلیل 
کمک به حدنصاب رسیدن کمیسیون قضایی و با خواسته لاریجانی 
مسیر خود را تغییر دادند. 5 نفر از 8 عضو کمسیون اصل نود بنابر آنچه 
پورمختار رئیس کمیسیون اصل نود مجلس نهم، »اصرار لاریجانی« 
ذکر کرده بود، هنوز به کمیسیون اصل نود نرسیده، بار خود را بسته و 

نام کمسیون قضایی را در پرونده کاری مجلس دهم شان ثبت کردند.
فرهنگ؛ اولویت دست چندم کمیسیون های نمایندگان

غریب ماندن فرهنگ، نه تنها در میان عمل و سخن مسئولان، بلکه 
در جمع نمایندگان مجلس دهم نیز هویدا است، چه آنکه نمایندگانی 
که در بیرون از مجلس خود در حوزه فرهنگ مشغول به خدمت بودند، 
حال در مجلس دهم حاضر به انتخاب کمیسیون فرهنگ در لیست 
انتخاب هایشان نشدند.  این غربت، زمانی بیشتر معلوم می شود که از 
تمام راه یافتگان به مجلس دهم، تنها 4 نفر از همان ابتدا خود را به عنوان 

داوطلب حضور در این کمیسیون ثبت نام می کنند.

هر چند سرانجام، به دلیل پر شدن ظرفیت کمیسیون های مهم، 
برخی از نمایندگان جامانده، ناچار به حضور در کمیسیون فرهنگی 

شدند تا تعداد اعضای این کمیسیون به حدنصاب برسد.
پشت پا به کمیسیون های شوراها و قضایی

روایت بی علاقگی نمایندگان مجلس، در کمیسیون شوراها و 
قضایی نیز تکرار شد. هر یک از این دو کمیسیون به عنوان مرجع 
مهمی برای حل خلاءهای قانونی به شمار می آیند، اما برای نمایندگان 
مجلس چندان جذاب نبودند. قانون انتخابات، از جمله قوانینی است که 
همیشه در آستانه انتخابات به دغدغه اصلی سیاسیون تبدیل می شود، 
نکته ای که با حضور فعال اعضا در کمیسیون شوراءها می توان به رفع 
مشکلات آن امید داشت. از سوی دیگر فعالیت کمیسیون قضایی در 
حیطه بررسی تطبیق لوایح و طرح ها با قانون اساسی و همچنین بررسی 
لایحه های قضایی  مواردی هستند که بر لزوم اهمیت این کمیسیون 
تأکید دارند. نکاتی که گویا در میان گزینش های نمایندگان مجلس دهم 
چندان دلچسب نبوده و این چهار کمیسیون در میان کمیسیون هایی 
با قدرت لابی بالا، در پایین ترین قسمت از لیست علاقمندی های اهالی 

خانه ملت جای گرفتند.

 فرازو فرود زندگی سیاسی  منتخب اول مردم تهران

 چرا عارف هیچ عنوانی در مجلس نگرفت؟

4 کمیسیون به قدرت لابی کمیسیون های اقتصادی و سیاسی باختند

کمیسیون های ناپلئونی مجلس

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 8804030011000668/1 
بدینوسیله به آقای یداله باقری راغب، ش.ش 1۹8۶، فرزند حسین، متولد 1341/8/8، 
ابلاغ میگردد بستانکار موسسه قرض الحسنه مهر بسیجیان به استناد چک شماره 322۹2۶ 
به عهده باک سپه جهت وصول مبلغ 40/000/000 ریال مبادرت به صدور اجرائیه نموده و 
پرونده تحت کلاسه 8800۶84 در شعبه اجرای ثبت قم در جریان است چون نشانی شما 
در متن سند شناخته نشده است و بستانکار نیز نتوانسته شما را معرفی نماید لذا حسب 
درخواست بستانکار و طبق ماده 18 آئین نامه اجرای مفاد اسناد رسمی اجرائیه فوق در 
روزنامه منتشر می شود لذا لازم است ظرف ده روز از انتشار این آگهی )که به منزله ابلاغ 
اجرائیه است( نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام نمایید در غیر اینصورت عملیات اجرایی 
تعقیب خواهد شد این آگهی در همین یک نوبت منتشر و آگهی دیگری جز مزایده )در 

صورت بازداشت اموال( منتشر نخواهد شد.
مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم 

متن آگهی مزایده
دو  بخش  اصلی   25۹0/2/3۶0 شماره  ثبتی  پلاک  ششدانگ  مزایده  آگهی 
کلاسه  اجرائی  پرونده  موجب  به   ۹10403001100023۹ کلاسه  به  مربوط  قم 
۹10403001100023۹ )با شماره بایگانی ۹100۷40(، له: بانک مهر اقتصاد، و علیه: 
آقای محمد پناهی زگلوجه مستند سند رهنی شماره 503 تنظیمی دفترخانه اسناد رسمی 
ششماره 81 قم، ششدانگ پلاک ثبتی 25۹0/2/3۶0 اصلی به شماره ثبت ۹0384 در 
صفحه 551 دفتر 52۹ واقع در بخش دو قم واقع در قم، خیابان ۷ تیر، بین کوچه ۶۶ و ۶8، 
پلاک 88 از طریق مزایده به فروش می رسد. حدود و مشخصات مورد مزایده: شمالا: بطول 
1۹/۷5 متر دیوار به دیوار پلاک 2۹8 فرعی از 2 فرعی از 25۹0 اصلی. شرقا: بطول ۶/۶۷ 
متر درب و دیواریست به شارع سی متری هفت تیر. جنوبا: بطول 20 متر دیواریست به دیوار 
باقیمانده. غربا: بطول ۶/۷0 متر دیوار به دیوار باقیمانده. عرصه ملک مورد بازدید به مساحت 
132/8۶ متر مربع می باشد. ساختمان مذکور در چهار طبقه زیرزمین، همکف، اول و دوم 
می باشد. طبقه زیرزمین به صورت سفت کاری شده بوده و کف آن موزاییک فرش و بدنه 
در برخی قسمت ها آستر گچ می باشد. در حال حاضر به عنوان کارگاه کانال سازی مورد 
استفاده قرار می گیرد. طبقه همکف شامل یک مغازه کانال سازی و یک قسمت دیگر به 

عنوان مسکونی است. طبقه اول دارای کاربری مسکونی که بصورت دوبلکس بوده که شامل 
پذیرایی با کف سرامیک، آشپزخانه، دو خواب و دارای دو حمام و دستشویی در قسمت 
دوبلکس و پایین می باشد. طبقه دوم بصورت مسکونی که شامل پذیرایی و آشپزخانه و 
یک خواب می باشد. اسکلت ساختمان به صورت دیوار باربر با طاق ضربی است. ساختمان 
فاقد نما می باشد. قدمت آن بیش از 20 سال است. دارای دو کنتور برق، یک کنتور آب، دو 
کننتور گاز و یک برق سه فاز می باشد. با توجه به مشخصات فوق الذکر از نظر کارشناس 
رسمی دادگستری قیمت عرصه و اعیان ملک به شرح ذیل ارزیابی می گردد. 1 – عرصه 
طبق سند مالکیت به متراژ 132/8۶ متر مربع از قرار هر متر مربع 31/000/000 ریال جمعا 
4/118/۶۶0/000 ریال. 2 – اعیانی زیرزمین به متراژ 132/8۶ متر مربع از قرارهر متر 
مربع 2/۶00/000 ریال جمعا 345/43۶/000 ریال. 3 – اعیانی همکف به متراژ 132/8۶ 
متر مربع در همکف از قرار هر متر مربع 3/500/000 ریال جمعا 4۶5/010/000 ریال. 
4 – ارزش تجاری مکف به مترا 38/5 متر مربع از قرار هر متر مربع 13/000/000 ریال 
جمعا 500/500/000 ریال. 5 – اعیانی اول به متراژ 132/8۶  متر مربع از قررار هر متر 
5/000/000 ریال جمعا ۶۶4/300/000 ریال. ۶ – دوبلکس اول به متراژ ۶0 متر مربع از 
قرار هر متر مربع 4/800/000 ریال جمعا 288/000/000 ریال. ۷ – اعیانی دوم به متراژ  
124 متر مربع از قرار هر متر 5/000/000 ریال جمعا ۶20/000/000 ریال. 8 – انشعابات 
و ... ملک مذکور جمعا ۹0/000/000 ریال. ملک مذکور جمعا به ارزش ۷/0۹1/۹0۶/000 
ریال )معادل هفت میلیارد و نود و یک میلیون و نهصد و شش هزار ریال( ارزیابی و اعلام 
می گردد. مزایده ملک مذکور از ساعت ۹ الی 12 روز یکشنبه مورخه 13۹5/5/1۷ در 
اجرای ثبت قم واقع در خیابان ساحلی انجام می شود مزایده از مبلغ پایه ۷/0۹1/۹0۶/000 
ریال معادل معادل هفت میلیارد و نود و یک میلیون و نهصد و شش هزار ریال شروع و به 
بالاترین قیمت فروخته می شود حق الحراج و نیمعشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده 
برنده مزایده خواهد بود در ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و آب و 
برق و گاز وغیره تا تاریخ حراج اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده 
برنده مزایده خواهد بود. خریداران می بایست مبلغ پایه را بعنوان سپرده شرکت در مزایده 
به حساب این اداره واریز نمایند و در صورت توافق بر واریز غیر نقدی بر اساس توافق اقدام 
خواهد شد و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیر مترقبه گردد، مزایده روز 
اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده و 

مازاد طبق مقررات وصول خواهد شد. 
واحد اجرا اداره ثبت اسناد و املاک قم

آگهی مزایده اموال منقول و غیر منقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره از شعبه ۹ دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه 4 اجرای 
احکام مدنی قم به شماره 4/۹3ج/۷18 – ثبت گردیده له آقای ابوالفضل حیدری و 
علیه آقای اسماعیل قهرمان رعنا ظهرابی محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ 
2/۷31/4۷۹/0۷1 ریال و خسارات تاخیر و تادیه در حق محکوم له و مبلغ 13۶/5۷3/۹53 
ریال به عنوان نیم عشر در حق صندوق دولت، محکوم له در قبال طلب خود اموال منقول 
و یک باب مغازه معرفی کرده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است ماده 51 قانون 
اجرای احکام مدنی قابل اجرا می باشد. با احترام، در خصوص پرونده کلاسه ۹30۷18 در 
رابطه با ارزیابی ششدانگ یک باب مغازه واقع در قم، خیابان دانیال، انتهای خیابان شهیدان 
قائمی، نبش کوچه 10 به ملک ثبتی 10۹44/54۷/۹4۷ اصلی بخش یک قم )قطعه یک 
تفکیکی( به شماره ثبت 1۶312۶ در دفتر 884 صفحه 408 بنام خانم زهرا عسگری 
فرزند عباس در طبقه همکف یک باب ساختمان چهار طبقه بازدید بعمل آمد. مغازه فوق 
مطابق سند ششدانگ به مساحت 2۷/32 متر مربع بصورت سه نبش با اسکلت بتنی و 
سقف تیرچه بلوک و نمای سنگی با درب شیشه ای سکوریت و فرش کف سنگ و سقف 
کاذب با نورپردازی و دارای انشعابات آب و برق تکفاز می باشد. و ارزش کل آن شامل سهم 
العرصه، اعیانی و تجاری و امتیازات با توجه به موقعیت محلی، ابعاد، مساحت و وضعیت 
آن جمعا به مبلغ یک میلیارد و هشتصد میلیون ریال )1/800/000/000( ارزیابی می 
گردد. ملک در موقع بازدید در اختیار مالک و به صورت تخلیه بوده است و به پلاک ثبتی 

10۹44/54۷/۹4۷- اصلی و مفروز می باشد. 
ساعت رومانسون- گوجی – تیسوت – LDA و ... ۶08/000/000=1۹00000*320 

انگشتر حلقه استیل ۷2/000/000=100000*۷20 
دستبند پهن فلزی زنانه 5/300/000=100000*53 

النگوی فلزی زنانه 5/100/000=100000*51 
النگوی پلاستیکی 1/050/000=۷0000*15 

دستبند چرمی زنانه 1/450/000=50000*2۹ 

دستبند چوبی 350/000=50000*۷
گیر سر 400/000=50000*8

بند چرمی دخترانه 2/250/000=50000*45 
گوشواره ریز زنانه ۹/000/000=50000*180

گل سر فلزی دخترانه 1/۶00/000=100000*1۶ 
گوشواره زنانه 5/800/000=100000*58

دستبند دخترانه استیل 5/500/000=100000*55
کمربند فلزی ۹00/000=150000*۶ 

دستبند استیل مردانه 2/300/000=100000*23 
دستبند زنانه سرامیک و تیتانیوم 5/550/000=150000*3۷ 

النگو زنانه استیل 1/800/000=150000*12 
دستبند چرم مردانه 1/000/000=100000*10 

زنجیر استیل ۷/000/000=100000*۷0 
گردنبند استیل 3/000/000=150000*20

سرویس نقره و استیل 3/500/000=۷00000*5
جاسوئیچی 5/۹00/000=100000*5۹ 

ارزش ریالی کل اجناس توقیفی مبلغ ۷48/۷50/000 ریال می باشد. 
1 – تعداد سه دستگاه هواساز با مارک  1001comptol  - stolzطبق برگ گمرکی 
قیمت هر دستگاه مبلغ ۷۷000000 ریال و جمعا 231000000 ریال. مقرر گردیده مورد 
فوق الذکر در تاریخ ۹5/4/22 ساعت ۹ الی ۹/30 صبح به آدرس قم، خ ساحلی، جنب 
زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده 
حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در 
مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل 
در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین 
مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را 
فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این آگهی یک نوبت در 

یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید. 
دادورز اجرای احكام دادگستری شهرستان قم – رضا زارعی

 
»حمیدرضا ترقی« عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی در 
خصوص سخنان تازه رییس جمهوری در جمع فعالان سیاسی تصریح 
کرد که باید اخلاق، مروت و پهلوانی معیارهای بلوغ جریان های سیاسی 

قرار گیرد و فرهنگ رقابت نیز در جامعه دگرگون شود.
احزاب سیاسی در جوامع امروزی از اجزای ضروری و جدانشدنی 
نظام های مردمسالار به شمار می آیند و انعکاس دهنده سلیقه های 
سیاسی قشرهای مختلف جامعه اند اما مهمتر از وجود احزاب، فعالیت 
ها، کارکردها و نوع رقابت های حزبی است؛ موضوعی که بخش مهمی 
از سخنان »حسن روحانی« رییس جمهوری را در ضیافت افطار با 
فعالان سیاسی کشور در شامگاه دوشنبه )سی و یکم خردادماه در سالن 

اجلاس سران( به خود اختصاص داد.
روحانی ضمن تاکید بر اهمیت همدلی و وحدت میان احزاب 
سیاسی و دوری گزیدن آن ها از رقابت های ناسالم، نقش اخلاق را در 
این عرصه مهم دانست و گفت: باید اگر در انتخاباتی پیروز و به عبارتی 
قهرمان نشدیم، پهلوان باشیم... پهلوانی بالاتر از قهرمانی است و چقدر 
نیک که افرادی هم قهرمان و هم پهلوان باشند و البته متاسفانه شمار 

پهلوانان سیاسی ما کمتر از قهرمانان سیاسی است.
گروه پژوهش وتحلیل خبری ایرنا در ارتباط با ضرورت های اخلاقی 
در فعالیت های سیاسی و همدلی میان احزاب و گروه های سیاسی با 
ترقی عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی به گفت وگو پرداخت.

این فعال سیاسی اصولگرا روحیه اخلاقمداری و پذیرش شکست در 
رقابت های سیاسی را لازمه بلوغ جریان های سیاسی در کشور دانست. 

به گفته وی، پیروزی و شکست هر یک آداب خاص خود را دارد که جریان های سیاسی باید در 
آن چارچوب عمل کنند. در ادامه، متن کامل گفت وگوی ایرنا با ترقی آمده است؛

 رییس جمهوری 3 روز پیش در سخنانی در جمع فعالان سیاسی اظهار کرد 
اگر در رقابتی سیاسی قهرمان نشدیم پهلوان باشیم. وی در ادامه، شمار پهلوانان 
سیاسی کشورمان را کمتر از قهرمانان این عرصه دانست. به نظر شما چرا فعالان 
سیاسی بیش از توجه به پهلوان شدن به جنبه قهرمانی و پیروزی به هر قیمتی، 

می اندیشند؟
 به نظر می رسد بخشی از این موضوع به علت قانون گریزی و تسلیم نبودن سیاستمداران 
در برابر قانون باشد. طی سال های گذشته شاهد بودیم برخی از سیاستمداران نشان دادند که 
قادر به پذیرش شکست درانتخابات نیستند. اکنون نیز همین منوال در جامعه جاری است و 

افرادی که انتخابات مطابق میل آنان پیش نرفته، حاضر به پذیرش نتیجه انتخابات نیستند.

چه تدابیری باید اندیشیده شود تا در جامعه روحیه پذیرش شكست در رقابت 
های سیاسی شكل گیرد؟

 به هر حال رقابت در کشور دارای اصول و قوانین خاص خود است. این رقابت باید بین 
جریان های سیاسی که ذیل اصول نظام با یکدیگر به رقابت می پردازند، صورت گیرد نه جریان 
هایی که با اصل نظام رقابت می کنند. جریان هایی که با اصل نظام وارد رقابت می شوند هیچگاه 
شکست را قبول نمی کنند و دنبال دبه در آوردن هستند. همان طور که 2 تیم با یکدیگر مسابقه 
می دهند و در پایان بازی، طرف بازنده به طرف پیروز میدان صمیمانه تبریک می گوید چنین 
روحیه ای باید در میان جریان های سیاسی نیز شکل گیرد چرا که آنها برای سبقت در خیرها 

و انجام اعمال نیک زیر چتر نظام با یکدیگر رقابت می کنند.

نوع فرهنگ رقابت در جامعه سیاسی باید تغییر پیدا کند و قانون گرایی مبنای اصلی 
حرکت در این دست از رقابت ها باشد. تسلیم بودن در مقابل مردم، لازمه پذیرش دموکراسی 
و جامعه ای مردم سالار به شمار می رود. در نهایت این که جریان های سیاسی و افراد به هر 
مسوولیتی که از طرف مردم یا نهادی به آن ها واگذار می شود به عنوان طعمه نگاه نکنند. آنان 
در صورت دست نیافتن به مسوولیت نباید تصور کنند که حقی را از دست داده اند بلکه از اینکه 
بار مسوولیت به دوش دیگری افتاده و طرف مقابل این توفیق را پیدا کرده است، شکرگذار 

خداوند باشند.

توجه و تاکید بر اخلاق اسلامی چقدر می تواند در شكل 
گیری و تقویت رفتار پهلوانی در رقابت های سیاسی موثر واقع 

شود؟
  به طور قطع، یکی از مواردی که مقام معظم رهبری بارها به آن 
اشاره کردند، تقوای جمعی است. در هر جریانی که تقوای جمعی شکل 
گیرد، پذیرش این مسایل راحت تر است؛ بنابراین اگر ما اخلاق، مروت و 
پهلوانی را یکی از معیارهای بلوغ جریان های سیاسی عنوان کنیم، این 
جریان ها می توانند در کنار اخلاق پیروزی، آداب شکست را نیز در خود 
تقویت کنند؛ آداب پیروزی به این معنی که اگر گروهی در انتخابات 
پیروز شد نباید رقیب خود را تحقیر و تخریب کند. آداب شکست نیز آن 
است که جریان های سیاسی، ناکامی خود را به گردن دیگران نیاندازند 
و بپذیرند که این نتیجه، حاصل ناکارآمدی و ناتوانی آنان در کسب آرای 

مردم بوده است.
رییس جمهوری تاکید کرد که همه احزاب و جناح ها در 
کشور باید با وحدت و تلاش مشترک برای کاستن از مشكل 
های کشور، 40 سالگی انقلاب اسلامی را به یک جشن بزرگ 
ملی در برابر جهانیان تبدیل کنند. به باور شما، وحدت و همدلی 
در جناح های گوناگون سیاسی چه پیام هایی را به جهانیان 

منتقل می کند؟ 
یکی از مولفه های اقتدار ملی هر کشوری وحدت و انسجام ملی آن 
کشور گِرد محور آرمان ها و ارزش های پذیرفته شده در آن کشور است. 
در صورت اتحاد و همبستگی جریان های سیاسی در مسایل اساسی، 
کشور به قدرت فزاینده ای در سطح جهان دست می یابد. کشوری که از وحدت ملی در زمینه 
رسیدن به آرمان های تعیین شده بهره می برد از آسیب پذیری در مقابل هر گونه توطئه 
خارجی در امان است. در صورت شکل گیری اختلاف داخلی و از بین رفتن انسجام ملی، از 

اقتدار کشور کاسته می شود و اعتبار بین المللی نیز از بین می رود.
روحانی در دیدار با فعالان سیاسی به جناح ها و تشكل های سیاسی پیشنهاد 
داد که نمایندگان آنان ماهیانه نشستی را برگزار کنند و در آن به بررسی و ارایه 
راهكار درباره مسایل و معضل های اصلی کشور بپردازند؛ مسایلی که همگان 
روی آن اشتراک نظر دارند. ارزیابی شما از این طرح پیشنهادی رییس جمهوری 

چیست؟
این پیشنهاد خوبی است و به احتمال زیاد مورد استقبال احزاب و گروه های مختلف قرار 
می گیرد اما لازمه این اقدام، رعایت خطوط قرمز نظام، وحدت گرد محور نظام و رهبری، حفظ 
حد ومرز ها با دشمنان کشور از طرف همه جناح ها است. در این صورت، امکان تعامل و تبادل 

نظر بین احزاب در مورد موضوع های گوناگون وجود دارد.

عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی؛

فرهنگ رقابت باید در جامعه دگرگون شود
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خدا را! خدا را! درباره قرآن، مبادا دیگران 17

با عمل به آن، بر شما پیشى گیرند
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نامحــرمانه
نمونهپاداشهاینجومیدورهاحمدینژاد

یک روزنامه فهرست برخی پاداشهای پرداختی در دولت احمدی نژاد را منتشر و از نحوه برخورد برخی 
رسانه ها با قضایای اخیر و سکوت در باره مبالغ کلان پرداختی در دولت قبل انتقادکرده است. در این 
فهرست امده است: در پایان سال 13۹1، پاداش اعضای هیأت مدیره بانک ملت، برابر 2314000000 
ریال برابر 231 میلیون تومان بوده که با احتساب نرخ تورم، به قیمت امروز برابر 40۷ میلیون تومان است. 
مجدداً در پایان سال 13۹1، پاداش اعضای هیأت مدیره بانک صادرات، برابر 4021000000 ریال، برابر 
402 میلیون تومان بوده، جالب است که پاداش هیأت مدیره این بانک در سال قبل تر - یعنی 13۹0 برابر 
250 میلیون تومان بوده که طی یکسال حدود ۶1 درصد افزایش داشته، اما به هر حال، 402 میلیون 
تومان پاداش هیأت مدیره این بانک در سال ۹1، به عدد امروز با احتساب نرخ تورم، چیزی بالغ بر ۷0۷ 
میلیون تومان است. پاداش هیأت مدیره بانک دی )وابسته به بنیاد شهید( در پایان سال مالی 13۹1، برابر 
454۹000000 ریال، برابر 454 میلیون تومان بوده، گفتنی است این پاداش برای سال 13۹0 برابر ۷2 
میلیون تومان ذکر شده است که بیانگر رشد 530 درصدی پاداش هیأت مدیره این بانک است! به هر روی 
پاداش هیأت مدیره این بانک هم به عدد امروز با احتساب نرخ تورم چیزی حدود 800 میلیون تومان است. 

جلوگیریازوارداتفراری،مازراتیو...بهایران
پس از تغییر شرایط واردات خودرو به منطقه آزاد اروند، از ورود سه خودرو میلیاردی به این منطقه 
جلوگیری شد. پس از تغییر شرایط واردات خودروهای لوکس به مناطق آزاد، منطقه آزاد اروند تصمیم 
گرفت به جای اعمال شرایط  واردات خودروهای لوکس به مناطق آزاد با حجم خودروی کمتر از 2500 
سی سی، شرط اخذ مجوز برای خودروهای با قیمت بالاتر از 100 هزار دلار را لحاظ کند. در هفته ای که 
گذشت برخی افراد قصد داشتند سه خودروی لوکس میلیاردی را به این منطقه وارد کنند که با مخالفت 
مسئولان، اجازه وارد کردن این خودروها داده نشد و از گمرک ترخیص نشده و بازگردانده شدند. این 
سه دستگاه خودرو به نام های فراری )حدود یک میلیارد و 300 میلیون تومان(، استون مارتین )حدود 
دو میلیارد و 500 میلیون تومان( و مازراتی )حدود یک میلیارد و 200 میلیون تومان( بودند که مجوز 
ترخیص آنها توسط مسئولان گمرک داده نشد و علت مرجوع شدن آنها نداشتن مصرفی خاص در منطقه 

عنوان شد.

15همراهدرسفرتیم16نفرهتیروکمانبهترکیه!
ملی پوشان تیروکمان در حالی در جام جهانی آنتالیای ترکیه از کسب سهمیه المپیک بازماندند که از 
وجود پزشک و ماساژور بی بهره بودند، اما 15 نفر همراه در کنار تیم به این شهر ساحلی - تفریحی اعزام 
شده بود. البته در سفر اخیر به شهر ساحلی آنتالیا در ترکیه، 1۶ کماندار ایران حتی پزشک و ماساژور 
نداشتند، اما 15 نفر همراه در کنار این تیم به ترکیه سفر کرده بود که این همه هزینه برای فدراسیونی 
که دائم از بی پولی می نالد، بحث برانگیز  است و جای سوال دارد. مشخص نیست چرا در این فدراسیون 
برای ماساژور و پزشک که حضورشان برای ورزشکاران ضروری است، بودجه کم است اما مشکلی برای 
اعزام روسای هیات ها و همراهان وجود ندارد. البته در حالی توجه ناگهانی به هیات ها و اعزام روسای آنها 
به سفرهای برون مرزی شکل گرفته که قرار است حدود سه ماه دیگر انتخابات این فدراسیون برگزار شود.

داوریپروینمیانبرانکووکیروش
در روزهای اخیر اختلاف کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی ایران با برانکو سرمربی تیم پرسپولیس 
حواشی زیادی را در فوتبال ایران به وجود آورده است تا جایی که همه نگاه ها به این است که چه کسی حق 
را می گوید. کارشناسان و برخی از قدیمی های فوتبال کشورمان اظهارنظرهای مختلفی در این باره داشتند.

علی پروین کاپیتان اسبق تیم ملی و سرمربی سابق پرسپولیس در گفت وگو با فارس راجع به این مشکل 
به وجود آمده گفت وگویی را انجام داد و گفت،حق کاملا با برانکو است. چرا که او مربی تیم باشگاهی است 
و از اولویت های کار این است که با همه نفراتش کارش را در باشگاه شروع کند. باشگاه ها 30 یا 40 میلیارد 
هزینه می کنند پس برای چه این کار را انجام می دهند؟ آنها این مبلغ ها را پرداخت می کنند و بازیکن 
می گیرند تا با همه نفرات کارشان را آغاز کنند. یک مربی برای آنکه بتواند تیم قدرتمندی را داشته باشد 

باید با همه نفراتش کار بدنسازی و برنامه ریزی فنی اش را آغاز کند.

آماروحشتناکازطلاقعاطفی!
یک روان شناس و مشاور ارشد خانواده ادعا کرد که از هر دو ازدواج یک ازدواج در مرحله طلاق عاطفی 
است. به گزارش ایسنا تورج شمشیری با تاکید بر این که طلاق عاطفی یکی از مخوف ترین و مخفی ترین انواع 
طلاق هاست، می گوید: طلاق عاطفی نام های مختلفی همچون طلاق خاموش، طلاق تاریک، و... دارد که 
هرگاه هرگونه اختلال در روابط عاطفی، شناختی، جنسی و زناشویی بین زوجین توام با عدم درک متقابل و 
همدلی باشد، باعث ایجاد بدبینی و کاهش فعالیت های مشترک و سردی روابط زوجین خواهد شد که به مرور 
زمان جاذبه و اعتماد به یکدیگر ضعیف و پرسه بی تفاوتی و طلاق عاطفی آغاز می شود. به گفته این روانشناس، 

بیشتر کسانی که برای طلاق قانونی به دادگاه ها مراجعه می کنند، مرحله طلاق عاطفی را طی کرده اند.

دلیلبیانیهحاجقاسمچیست؟
رضا سراج تحلیلگر مسایل سیاسی با اشاره به دلیل بیانیه سردار سلیمانی در کانال تلگرامی خود نوشت: 
به نظر می رسد پالس ظریف در نروژ پیرامون سوریه و متعاقب آن تغییر معاون عربی-افریقایی وزارت خارجه 
ایران، در ادراک و دستگاه محاسباتی ایالات متحده و آل سعود، نرمش و انفعال ایران در برابر سیاست های 
آمریکا و بازیگران منطقه ای )سعودی( معنا شده است.در این ارتباط روزنامه الشرق الاوسط نوشت : »تغییر 
در این سطح از وزارت خارجه ایران نشان دهنده شکست سیاست های امیر عبداللهیان و جمهوری اسلامی 
در منطقه و آفریقا بوده است« از همین رو آمریکا و آل سعود با ادراک فرصت پنداری )انفعال و تغییر رفتار 
ایران( سعی نمودند خاکریزهای خود را در برابر ایران به جلو بکشانند. اجرای این سناریو خطرناک )برجام2( 
محور مقاومت و شیعیان منطقه را با مخاطرات جدی مواجه می ساخت و در ادامه تهدیداتی را متوجه امنیت 

ملی و منافع ملی ایران می نمود.

کاهشسنمصرفموادمخدربه12سال
رئیس دادگستری شهرستان رودان از کاهش سن مصرف مواد مخدر در جامعه به 12 سال خبرداد. 
حسن نیک طبع در گفت و گو با ایسنا  افزود: سن مصرف مواد مخدر رو به کاهش است و در حال حاضر 
به سن 12 سال رسیده است که متأسفانه شاهد هستیم دانش آموزان دوره راهنمایی نیز به سمت اعتیاد 
کشیده شده اند. وی تصریح کرد: برنامه های پیشگیرانه ای باید انجام شود تا خانواده ها از اثرات مصرف مواد 

مخدر آگاه شوند و از فرزندان خود مراقبت کنند تا دچار اعتیاد نشوند

ازفردایخودماناطلاعنداریم
وزیر ورزش در پاسخ به این سوال که افشارزاده در استقلال می ماند گفت: ما از فردای خودمان مطلع 
نیستیم. گودرزی همچنین در پاسخ به این سوال که با توجه به بخش نامه بازنشسته ها تکلیف افشارزاده 

چه می شود پاسخی نداد.

با حضور مدیرکل حوزه شهردار قم 

مترجمین راهنمای زائرین خارجی 
در ایام نیمه شعبان تجلیل شدند

در نشستی با حضور مسوولان 
شهری و مدیر فرهنگی جامعه 
المصطفی العالمیه از مترجمین 
راهنمای زائرین خارجی ایام نیمه 

شعبان تجلیل شد.
حضور  با  که  نشستی  در 
مدیرکل  صحرایی  سیدجواد 
حجت  و  قم  شهردار  حوزه 
الاسلام والمسلمین مرادی دولت 
آبادی مدیرکل فرهنگی جامعه 
برگزار شد،  العالمیه  المصطفی 

مترجمین راهنمای زائرین خارجی در ایام نیمه شعبان تجلیل شدند. براساس این گزارش، در ایام نیمه 
شعبان امسال با توجه به شرکت زائرین خارجی در مراسم معنوی مسجد مقدس جمکران با همکاری 
مشترك شهرداری قم و جامعه المصطفی العالمیه برای نخستین بار ایستگاه های راهنمای زائرین خارجی 
ایجاد شد. امسال مترجمینی از پاکستان، عراق، اندونزی، تانزانیا و کنیا که در مدرسه امام خمینی)ره( 
جامعه المصطفی العالمیه مشغول به تحصیل علوم دینی هستند، وظیفه راهنمایی زائرین خارجی را بر 
عهده داشتند. گفتنی است، جامعه المصطفی العالمیه در هزار و 100 نقطه دنیا و از 130 ملیت طلبه علوم 
دینی دارد که بیش از 30 هزار نفر از 11۷ ملیت نیز تنها در ایران مشغول به تحصیل علوم دینی هستند.

شهردار و نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی از برخی 
از پروژه های عمرانی شهر بازدید کردند.

امیرآبادی  نژاد شهردار قم به همراه احمد  دکتر سقائیان 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی و برخی از اعضاء 
شورای اسلامی شهر پیش از ظهردیروز از پروژه های پل میثم، 
تقاطع سه سطحه عماریاسر و 15 خرداد، تقاطع امام علی و 
عماریاسر، رمپ و لوپ پل ۹ دی، تقاطع سه سطحه شهیدان 

محمودنژاد، بلوار مرجعیت و منوریل قم بازدید کردند.
در این بازدیدها روند تکمیل پروژه ها و مشکلات موجود 
در مسیر پیشرفت آن ها مورد بررسی قرار گرفت و برنامه آینده 

مدیریت شهری نیز برای تکمیل پروژه های نیمه کاره ارائه شد.

امیر آبادی نماینده قم:
تحقق مدیریت یكپارچه شهری
 نیازمند اقدام انقلابی است

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در حاشیه این 
بازدید گفت: به سرانجام رسیدن بحث مدیریت یکپارچه شهری 
نیازمند اقدام انقلابی دولت و مجلس است تا بتوان در برنامه 
ششم این مطلب را تکمیل کرد. احمد امیرآبادی فراهانی با اشاره 
به وضعیت پروژه های عمرانی در قم، تصریح کرد: پس از وقفه 
ای که مدتی در روند اجرای پروژه های عمرانی شهری داشتیم 
با ورود شهردار جدید خوشبختانه پروژه ها سرعت خوبی گرفته 
است و شاهد پیشرفت قابل توجهی پروژه های عمرانی خصوصا 
پروژه های نیمه کاره هستیم. وی با اشاره به کمبود منابع مالی 
در کشور و رکود اقتصادی خاطرنشان کرد: با توجه به مشکلات 
مالی موجود در کشور اما مجموعه مدیریت شهری قم پروژه ها را 
فعال کرده اند و امیدوار هستیم پروژه های نیمه کاره تا پایان سال 

در اختیار مردم قرار گیرد.
همه باید برای پیشرفت و توسعه شهر همراه باشند

امیرآبادی با بیان اینکه پروژه های مهم شهر هم پیشرفت قابل 
توجهی دارد، مشکلات پروژه های عمرانی در شهر قم را مورد 
توجه قرار داد و گفت: برخی پروژه ها هم مشکلاتی در تملك و 

معارض تاسیسات دارند که در حال بررسی و برنامه ریزی برای 
رفع آن ها هستیم که رفع این مشکلات نیازمند عزم ویژه مدیران 
و مسوولان شهر است. وی با اشاره به وجود معارضات تاسیساتی 
و دولتی در برخی پروژه های عمرانی شهر گفت: در برخی پروژه ها 
متاسفانه سازمان های دولتی معارض هستند و همکاری مناسبی 
ندارند و به نوعی مانع پیشرفت پروژه ها شده اند، اما باید توجه 

داشت که همه باید برای پیشرفت و توسعه شهر همراه باشند.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی لزوم تصمیم 
گیری نهایی برای تحقق مدیریت واحد و یکپارچه شهری را مورد 
تاکید قرار داد و گفت: مجلس و دولت باید اقدامی انقلابی را انجام 

داده و بحث مدیریت یکپارچه شهری را به سرانجام برسانند.
وی با تاکید بر اینکه یکی از مشکلات اساسی مدیریت شهری 
نبود مدیریت واحد است، تصریح کرد: جزیره ای عمل کردن و 
بخشی عمل کردن مشکلات زیادی در روند پیشرفت شهرها 
ایجاد می کند و در برخی موارد اعتبارات و منابع شهر را هدر می 
دهد. امیرآبادی خاطرنشان کرد: مجلس و دولت بحث مدیریت 
یکپارچه شهری، مساله ای که در قوانین سوم چهارم و پنجم 
هم بوده باید در قانون برنامه ششم تکمیل کنند چراکه این کار 
نهایتاً به نفع مردم است و زمینه انسجام و توسعه خدمات شهری 

را فراهم می کند.
به پروژه منوریل در قم ظلم شد

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به وضعیت 
اجرای پروژه منوریل در قم، تصریح کرد: متاسفانه پروژه منوریل 
در قم از نگاه کارشناسی به نگاه سیاسی تبدیل شد و به نوعی به 
این پروژه در قم ظلم شد، امروز فرصت این نیست که در مورد 
خوبی یا بدی این پروژه صحبت کنیم، باید بدانیم که برای این 

پروژه هزینه شده و باید این هزینه ها به نتیجه برسد.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به روند 
تکمیل ایستگاه های منوریل، خاطرنشان کرد: پروژه مراحل نهایی 
خود را سپری می کند و نیازمند واگن برای افتتاح هستند البته تا 
پایان سال با دو واگن امکان راه اندازی وجود دارد اما تا تأمین 10 

واگن دیگر زمان بیشتری نیاز است.
شهرداری قم مجموعه فقیری نیست

وی با بیان اینکه امسال سه اقدام مهم برای شهرداری در 
طلب های  یکی  کرد:  خاطرنشان  شد،  پیگیری   ۹5 بودجه 
شهرداری از نهادها و دستگاههای دولتی بود که رقمی بالغ بر 
450 میلیارد تومان است و در بودجه گنجانده شد. امیرآبادی 
ادامه داد: آیت الله مکارم شیرازی نیز در نامه ای به رئیس جمهور 
خواستار پرداخت سریع تر این مبلغ شده اند که مدیران شهرداری 

با پیگیری باید زمینه تخصیص آن را فراهم کنند.
وی با بیان اینکه در بحث حاشیه شهرهای مذهبی کشور نیز 
140 میلیارد تومان برای قم پیش بینی شده است، گفت: توافقی 
هم در حال انجام است و با یکی از بانکها برای رفع بدهی های 
شهرداری که شهردار قم زمینه آن را فراهم کرده است مذاکراتی 
شده است. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
سرمایه های شهر قم گفت: شهرداری قم مجموعه فقیری نیست 
و سرمایه های خوبی دارد و می تواند زمینه ایجاد سرمایه را نیز 
فراهم کند، همین بلوار مرجعیت یکی از پروژه های مهم شهری 

است که حاشیه آن سرمایه کلانی می تواند برای شهرداری ایجاد 
کند که باید از این بسترها استفاده شود.

شهردار قم:
باغ پرندگان و آكواریوم شهری 

در قم احداث می شود
شهردار قم نیز در حاشیه این بازدید گفت: باغ پرندگان و 
آکواریوم شهری در برنامه احداث در شهر قم می باشد و در این 

زمینه مکان یابی برای پروژه ها صورت گرفته است.
دکتر سقائیان نژاد، با بیان اینکه وحدت خوبی بین مسوولان و 
نمایندگان مجلس در قم وجود دارد، تصریح کرد: همه باید دست 
به دست هم دهیم تا با همکاری یکدیگر مسائل و مشکلات قم را 

در سطح ملی بررسی و برای رفع آن ها تلاش کنیم.
وی با اشاره به ظرفیت های شگرف قم در زمینه های مختلف، 
خاطرنشان کرد: اگر همین ظرفیت های مهم به کار گرفته شود 
می تواند تحولی چشمگیر در قم ایجاد کرد، قم می تواند با حمایت 

های بیشتر گام های بلندتری در توسعه و پیشرفت بردارد.
سقائیان نژاد با اشاره به اقدامات شهرداری در زمینه های زیست 
محیطی اظهار کرد: خوشبختانه با تدبیری که صورت گرفت 
نهضت درختکاری در سطح شهر قم شروع شده و نزدیك به 
500 لیتر آب در ثانیه و پساب پیش بینی شده که بتوان ظرفیت 
فضای سبز خوبی در قم ایجاد کرد که در این زمینه حجم زیادی 

درختکاری در ماه های اخیر انجام شده است.

خدمات تفریحی و گردشگری باید درقم توسعه یابد
وی ضمن دعوت از مردم برای همکاری در توسعه فضای سبز 
قم تصریح کرد: قم کمبودهای فراوانی در زمینه فضای سبز دارد، 
تلاش داریم هر سال بتوانیم سه مترمربع به سرانه فضای سبز قم 

اضافه کنیم و به استانداردها در این زمینه نزدیك شویم.
شهردار قم با اشاره به پروژه های تفریحی آینده شهر قم، نیاز به 
توسعه فضاهای تفریحی در این شهر را مورد توجه قرار داد و گفت: 
قم در زمینه های تفریحی و گردشگری نیز نیازمند توسعه خدمات 

است که در این زمینه پروژه هایی در شهر تعریف شده است.
وی با بیان اینکه دو پروژه باغ پرندگان و آکواریوم در دستور 
کار احداث در شهر است، افزود: در مطالعاتی قبلی بوستان غدیر 
به عنوان محل احداث باغ پرندگان در نظر گرفته شده بود اما 
با بررسی که دوباره انجام شد بلوار شهید آوینی برای این پروژه 

انتخاب شده است.
سقائیان نژاد ظرفیت سازی در حاشیه بلوار مرجعیت و فضاهای 
بکر شهر را مورد توجه قرار داد و گفت: با توسعه تفرجگاه ها در 

شهر می توان ظرفیت خوبی برای شهر ایجاد کرد و قابلیت های 
گردشگری قم را افزایش داد تا مردم در کنار جنبه های زیارتی 

بتوانند از جنبه های تفریحی و سیاحتی نیز بهره مند شوند.
 بهره برداری از چند پروژه بزرگ شهری در سال جاری

وی با تاکید بر اینکه تا پایان سال ۹5 چند پروژه بزرگ شهری 
به بهره برداری می رسد، اظهار کرد: اتمام این پروژه ها بخشی از 
مشکلات شهر را کاهش خواهد داد و رضایتمندی مردم را به 

دنبال خواهد داشت.
شهردار قم با بیان اینکه تمام پروژه هایی که امروز بازدید شد 
تا پایان سال به بهره برداری خواهد رسید، خاطرنشان کرد: برای 
تعریف پروژه های جدید با برنامه پیش می رویم تا مشکلات و 
معضلات گذشته تکرار نشود، تمام پروژه های نیمه کاره نیز در 

مرحله افتتاح قرار دارند و طبق زمانبندی مشخص شده تا پایان 
سال راه اندازی خواهند شد.

وی با اشاره به وضعیت پروژه های قطار شهری خاطر نشان 
کرد: مترو در وضعیت خوبی پیش می رود و مراحل نهایی تکمیل 

منوریل نیز در حال ادامه است.
فاز نخست منوریل تا پایان سال به بهره برداری می رسد

سقائیان نژاد با بیان اینکه سعی داریم فاز نخست منوریل را نیز 
تا پایان سال به بهره برداری برسانیم، به ابعاد مختلف این پروژه 
در قم اشاره کرد و افزود: عمده خط منوریل آماده شده و اجرای 
ایستگاه ها در حال انجام است و دو واگن منوریل نیز در اختیار 
قرار گرفته است. وی ادامه داد: اگر بخواهیم با دو واگن منوریل را 

راه اندازی کنیم امکان افتتاح تا پایان سال وجود دارد اما عملًا با 
دو واگن امکان استفاده کامل از آن وجود نخواهد داشت. شهردار 
قم تصریح کرد: اگر 10 واگن جدید به سیستم منوریل اضافه 
نشود با همین امکانات پروژه راه اندازی خواهد شد و در صورت 
اضافه شدن، آماده افتتاح این خط به طول 4.۷ کیلومتر هستیم. 
وی با اشاره به برنامه شهرداری برای ادامه مسیر پروژه منوریل 
خاطرنشان کرد: پس از افتتاح این خط تا میدان مطهری، بسته 
به نظر و خواست مردم در خصوص ادامه پروژه تصمیم گیری 
می کنیم. سقائیان نژاد تصریح کرد: نظر کارشناسان و خواست 
مردم تعیین کننده وضعیت ادامه پروژه یا توقف آن را خواهد بود

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم عنوان کرد:
كاهش زمان پروژه های عمرانی 

گامی مهم در تحقق عملی اقتصاد مقاومتی
معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم در حایشه این 
بازدید گفت: پروژه های درون شهری اگر زمان کوتاه تری داشته 

باشد هم از نظر اقتصادی هم از نظر تاثیرات اجتماعی در اذهان 
عمومی می تواند مقرون به صرفه باشد و گامی مهم در تحقق 

عملی اقتصاد مقاومتی است.
دکتر علیرضا قاری قرآن با اشاره به نامگذاری سال جاری به 
عنوان اقتصاد مقاومتی؛ اقدام و عمل، برنامه های شهرداری قم در 
زمینه تحقق عملی اقتصاد مقاومتی در پروژه های شهری اظهار 
کرد: از دو جنبه شهرداری در زمینه تحقق عملی اقتصاد مقاومتی 
در شهر می تواند مؤثر باشد از یك طرف در زمینه تأمین مصالح 
و متریال های مورد نیاز پروژه ها است که این امر به طور کامل 
در پروژه های شهری قم اجرایی شده و تمام مصالح مورد نیاز از 

امکانات داخلی تأمین می شود.
قاری قرآن با بیان اینکه استفاده از مصالح داخلی جزو اولویت 
های شهرداری است، افزود: در حال حاضر تمام پروژه های شهری 

با استفاده از مصالح و امکانات داخلی اجرایی شده است.
وی جنبه دیگری تحقق عملی اقتصاد مقاومتی را بحث هزینه 
و فایده پروژه ها عنوان و تصریح کرد: پروژه های درون شهری اگر 
زمان کوتاه تری داشته باشد هم از نظر اقتصادی هم از نظر تاثیرات 
اجتماعی در اذهان عمومی می تواند مقرون به صرفه باشد. معاون 
شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم با تاکید بر اینکه مقرون 
به صرفه یعنی همان اقتصاد مقاومتی است، افزود: تا حدی که به 
کیفیت لطمه وارد نشود اگر بتوانیم زمان پروژه ها را کوتاه کنیم 
ثمره ویژه ای خواهیم برد و علاوه بر کاهش هزینه ها رضایتمندی 

بیشتر مردم را خواهیم داشت.
وی تصریح کرد: برنامه امسال ما در پروژه های عمرانی کاهش 
حداکثری زمان پروژه ها و استفاده بهینه از منابع برای افزایش 

رضایتمندی مردم و کاهش هزینه ها است.
برنامه ریزی برای راه اندازی مترو تا پایان سال 96

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم در بخش 
دیگری از سخنان خود از برنامه ریزی برای راه اندازی مترو تا پایان 
سال ۹۶ خبر داد. دکتر قاری قرآن با اشاره به وضعیت پروژه های 
قطار شهری قم اظهار کرد: خوشبختانه تمام پروژه های شهری از 
جمله پروژه های قطار شهری فعال هستند و روند پیشرفت آنها 

در حال انجام است. وی به وضعیت پروژه مترو اشاره کرد و افزود: 
در حال حاضر حفاری مسیر فاز نخست مترو به اتمام رسیده و 

اجرای ایستگاه های مترو را در اولویت داریم.
معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم با بیان اینکه 
ایستگاه های مترو به صورت مرحله ای در حال اجرا است، افزود: 
در فاز نخست سعی داریم چند ایستگاه را راه اندازی کنیم و برای 
اینکار به ترتیب محل ایستگاه ها تحویل پیمانکار می شود تا در 

مدتی که مشخص شده بتوانیم آنها را راه اندازی کنیم.
وی وضعیت تامین تجهیزات مترو را مورد توجه قرار داد و 
گفت: برای تامین تجهیزات در حال انعقاد قرارداد با شرکت مجری 
هستیم و سعی داریم تا انتهای سال آینده محور فاز اول از قلعه 

کامکار تا میدان شهید مطهری را افتتاح کنیم.
قاری قرآن گفت: با توجه به اینکه تجهیزات مشابه در کشور 
تولید می شود می توان بستر مناسب تری برای راه اندازی پروژه 
داشت. وی در ادامه سخنان خود وضعیت پروژه منوریل را یادآور 
شد و گفت: در حال حاضر ایستگاه های این پروژه در مسیر 

تکمیل است و امکانات لازم از جمله برق خط تامین شده است.
معاون شهردار قم بیان کرد: در حال حاضر اگر خط منوریل 
تنها تا میدان مطهری اجرایی شود عملا حجم مسافر پیش بینی 
شده از آن استفاده نخواهند کرد، در صورتی که ایستگاه های 

فعلی در حجم خطوط مترو طراحی شده است.
وی با بیان اینکه دو واگن منوریل فعلا در خطوط مستقر 
هستند، افزود: در حال برنامه ریزی برای تامین 10 واگن دیگر 
و راه اندازی کامل خط منوریل هستیم. گفتنی است: پروژه پل 
میثم توسط قرارگاه قائم ارتش با اعتباری بالغ بر 100 میلیارد ریال 
به عنوان ارتباط دهنده شریانی مناطق دو و ۶ شهری قم در حال 
حاضر ۹0 درصد پیشرفت فیزیکی دارد که مشکلات تاسیساتی 
و معارض با خطوط راه آهن روند تکمیل آن را با کندی مواجه 
کرده است. طبق اعلام مدیران شهری این پروژه مهم شهری 
ظرف ماه های آینده به بهره برداری خواهد رسید. پروژه تقاطع 
سه سطحه 15 خرداد و عماریاسر نیز توسط قرارگاه قائم ارتش از 
اردیبهشت ماه ۹3 آغاز شده و در حال حاضر ۷0 درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد که مسوولان خبر از افتتاح آن در ابتدای نیمه دوم 
سال داده اند. عملیات اجرایی پروژه تقاطع عماریاسر و امام علی 
توسط شرکت آباد راهان پارس آذرماه سال گذشته با اعتباری 
بالغ بر 350 میلیارد ریال آغاز شده که تاکنون بیش از ۶0 درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد قرار است تا پایان نیمه نخست سال به 

بهره برداری برسد.
پروژه بلوار مرجعیت نیز حدفاصل انتهای بلوار انسجام تا 
پردیسان به طول ۹.5 کیلومتر در سه فاز در حال اجرا است که 
فاز نخست آن کمتر از یك ماه قبل به بهره برداری رسید. این بلوار 
با اعتباری بالغ بر ۷10 میلیارد ریال به عرض ۷5 متر با پیش 
بینی خطوط بی آرتی، پیاده رو و مسیر تردد دوچرخه اجرایی 
شده است. عملیات اجرایی تقاطع سه سطحه شهیدان محمود 
نژاد – بلوار جمهوری با اعتباری بالغ بر 500 میلیارد ریال توسط 
سازمان توسعه و عمرانی شهرداری قم در راستای تسهیل در عبور 
و مرور از بلوار جمهوری اردیبهشت امسال آغاز شده است و قرار 

است ظرف یك سال آینده به بهره برداری برسد.

دکتر سقائیان نژاد دربازدید نماینده مردم قم از پروژه های شهری:

باغ پرندگان و آكواریوم شهری در قم احداث می شود

مهلت ارائه الكترونیكی 
اظهارنامه مالیاتی عملكرد سال 
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حداکثر تا پایان تیرماه 
سال جاری است. 
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